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DRUGA OBČINSKA KANDIDACIJSKA KONFERENCA V PTUJU 

Enotna podpora predlaganim kandidatom 
v veliki dvorani narodnega doma v P tu ju se 

je v ponedeljek, 13. februar ja z ju t ra j sestala 
druga občinska kandidacijska konferenca. Od 
120 izvoljenih delegatov na temeljnih kandida-
cijskih konferencah v KS, O Z D in D P O se je 
konference udeležilo kar 113 delegatov ali nad 
94 odstotkov. 

Po sprejemu poslovnika je Marica Faj t , 
predsednica OK SZDL poročala v imenu 
volilne komisije in koordinacijskega odbora za 
kadrovska vprašanja o opravljenih kandidacij-
skih aktivnostih za izvolitev nosilcev delegatskih 
dolžnosti, ki jim v letu 1984 poteče dveletni 
mandat. Pri tem je poudarila, da je bila zaradi 
racionalizacije postopkov sklicana kandidacij-
ska konfernenca usklajeno s sklicem sej zborov 
SO Ptu j . V začetku kandidacijskih postopkov je 
bilo začrtano temeljno merilo, da je kadrovske 
rešitve treba povezati z odgovornostjo, nosilce 
vodilnih delegatskih funkci j pa se je ocenjevalo 
predvsem z gledišča, kako zagotavljajo 
uresničevanje družbeno dogovorjenih nalog, 
nalog. 

O temeljnih kandidacijskih konferencah je 
povedala, da so te bile opravljene v vseh kraje-
vnih skupnostih in v TOZD pravilno in v večini 
primerov z veliko mero odgovornosti . Na 
predlagane evidentirane možne kandidate ni 
bilo bistvenih pripomb, če pa so tu in tam bile 
na nosilce posameznih funkcij , se bodo o tem s 
prizadetimi neposredno pogovorili. Nikjer tudi 
ni bilo pripomb na evidentirane možne kandi-
date za nosilce vodilnih funkcij v SR Sloveniji 
in v Predsedstvu SFRJ iz Slovenije. 

Za tem je konferenca soglasno določila kan-
didate za nosilce vodilnih funkcij v Skupščini 
občine P t u j in njenih zborih. Določeni so seda-
nji nosilci teh funkcij , sprememba je le pri 
predsedniku zbora krajevnih skupnosti, ker je 
sedanji predsednik prevzel drugo dolžnost. 

Prav tako je v skupščinah SIS predlagana veči-
na sedanjih nosilcev funkcij . Spremembe so pri 
kandidatih za predsednike skupščin SIS za 
vzgojo in izobraževanje, za raziskovanje in za 

socialno varstvo ter pri predsedniku zbora 
izvaialcev SIS za stanovanjsko gospodarstvo. 

Delegati so soglasno podprli predlog, da je 
Stane Dolanc član predsedstva SFRJ iz SRS, da 
je France Popit kandidat za predsednika pred-
sedstva SRS in Janez Stanovnik član predsedst-
va SRS. Prav tako so dali enotno soglasje kan-
didatom za delegate v delegaciji SRS za Zbor 
republik in pokrajin Skupščine SFRJ in kandi-
datom za vodilne in druge funkcije v Skupščini 
SR Slovenije in njenih zborih ter v skupščinah 
SIS v republiki. 

Občinska kandidacijska konferenca je tudi 
soglasno izvolila dva delegata za prvo repu-
bliško kandidacijsko konferenco, izvoljena sta 
bila Anton Zoreč in Stane Medik ter tri delegate 
za drugo republiško kandidacijsko konferenco. 
Izvoljeni so bili: Radenko Salemovič za zbor 
občin, Milan Tacinger za zbor združenega dela 
in Tone Ceh za družbenopolitični zbor Skupšči-
ne SR Slovenije. 

FF 

Medtem ko so mnogi predeB Jugoslavije biU dobesedno zasntl s snegom, Je Dravslco polje skoraj brez snežne odeje 
(posnetek 12. 2. 1984). Foto: I. Ciani 

Zima nad našimi kraji se zadnje tedne precej nepri-
jetno poigrava. Koncem januar ja je zapadlo veUko 
snega, kar je povzročilo precei težav zimski službi, 
predvsem pa l judem v odročnejših kraj ih, ki so morali 
nekaj dni pešačiti na delovna mesta, nekateri tudi po 
več kot 10 km daleč, ker krajevne ceste niso bile splu-
fcne. Tu in tam je pod težo snega popustilo kako staro 
ostrešje, se zrušilo sadno ali gozdno drevo, ki so mu 
popustile korenine v razmočeni zemlji. 

Potem je nenadna odjuga v ravninskih predelih in 
na sončnih straneh hribov skora j v celoti pobrala sneg, 
v senčnih legah pa ga močno stanjšala. Precej je odju-
ža pomagala tudi komunalni službi, saj je brez potro-
šnje gor iva , ,odpel ja la" sneg z mestnih ulic v kanaliza-
cijo. Prireditelji zimskih olimpijskih iger pa so bili v 
skrbeh, da ne bo dovolj snega. 

Toda v četrtek je v notranjosti Jugoslavije začelo 
snežiti, vse bolj in vse gosteje, d a j e sneg v mnogih pre-
delih povzročil velike težave. O vsem tem so naši bralci 
prav gotovo sproti obveščeni ob dnevnem spremljanju 
' 'ogajanjdoma in po svetu. Prav tako tudi v 
^fkanskem severozahodniku, ki je v noči ob četrtka na 
P^tek začel svoj uničujoči ples na severnem Primor-
SKem in Gorenjskem in privihral tudi nad naše kraje, 
Vendar ne s tako silovitostjo kot na območju severoza-
Padne Slovenije. 

Kljub temu mrzli zimski vihar, ki je vrtinčil kar več 
dni zapored, ni povsem prizanesel našemu območju. 
Na območju občine Slovenska Bistrica je vihar odkril 
mnogo streh, zlasti kritih z opeko, sunki vetra so 
prelomili ali izruvali iz korenin prenekatero drevo. Pri 
naselju Tirgot je prelomljeno drevo padlo na 
električne žice in prekinilo dobavo električnega toka. 
Precej škode je vihar povzročil domačijam na obron-
kih Pohor ja in v KS Makole. Delavtem Elektro in 
PTT pa je neurje na celotnem območju povzročilo ve-
liko dela in preglavic, saj je bilo treba spojiti pretrgane 
žice, postaviti podrte drogove. 

Na ' območju občine Ormož je vihar prav tako 
napravil veliko škode, zlasti na Kogu, v okolici Jeru-
zalema, Huma pa tudi drugje. Razkril je mnogo streh 
v celoti ali samo delno razdrl kritino, porušil nekaj 
ostrešij, veliko dreves, ki so pri padanju marsikje pre-
trgala električne in telefonske žice itd. 

Podobno je bilo tudi v območju ptujske občine, 
vendar o tem poročamo posebej. Velja Se zapisati, da 
vse škode, ki jo je na našem območju povzročil izje-
mno močan veter, k i j e pihal kar več dni zapored, ne 
bo moč ugotoviti, saj manjši oškodovanci škode, ki so 
jo utrpeli, niti ne bodo prijavili, temveč jo bodo po-
skušali sami čimprej odpraviti. 
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V Črnomlju 
pred štiri-

desetimi leti 
Med letošnje obletnice dogod-

kov, ki so pomembni za zgodovino 
in razvoj naših narodov in naror 
dnosti jc v ospredju obeležitev 40-
letnice prvega zasedanja Sloven-
skega narodnoosvobodilnega sve-
ta. Zasedanje je bilo 19. in 20. fe-
bruar ja 1944 v Črnomlju. Proslave 
ob jubileju bodo organizirane de-
lovno in v skladu s skupnimi stabi-
lizacijskimi prizadevanji. Osrednja 
slovesnost ob obletnici SNOS bo 
18. februarja v Črnomlju, zbori 
slovenske skupščine pa j o bodo 
proslavili na sejah zborov, ki so 
sklicani za 20. februar. 

Osrednje slovesnosti se bodo po-
leg delegatov zborov SRS in iz-
vršnih organov družbenopolitičnih 
organizacij udeležili člani I. zase-
danja SNOS (58 jih je še živi) ter 
predstavniki institucij, ki so pred 
40. leti začele delovati v Beli kraji-
ni po sklepu predsedstva SNOS. 

Slovenski narodnoosvobodilni 
odbor, ki je bil izvoljen na Zboru 
odposlancev slovenskega naroda 
(120 članov) v Kočevju, so na pr-
vem zasedanju v Črnomlju 19. 2. 
1944 preimenovali v SNOS. SNOS 
je potrdil delo slovenske delegacije 
v Jajcu, razpravljal pa je o graditvi 
narodne oblasti in slovenske 
državnosti v okviru federativne 
Jugoslavije. Sprejel je več deklara-
cij in odlokov. Med sprejetimi od-
loki so bili tudi odlok o razpisu 
volitev v narodnoosvobodilne od-
bore, o izdaji plačilnega bona, o 
narodnem davku, o obvezni obde-
lavi zemlje, o zaščiti semen in ple-
menske živine, o zaščiti gozdov na 
slovenskem ozemlju. 

Katere institucije letos obeležuje-
jo 40-letnico? 

1. Inštitut za narodnostna vpra-
šanja 

2. Inštitut za zgodovino delav-
skega gibanja 

3. Muzej ljudske revolucije Slo-
venije 

4. Narodna banka Slovenije 
5. Komisija SRS za odnose z 

verskimi skupnostmi 
6. Republiški sekretariat za pra-

vosodnje in upravo 
7. Republiški sekretariat za no-

tranje zadeve 
8. Javno tožilstvo SRS 
9. Plenum kulturnih delavcev 

OF 
10. Zveza društev pedagoških 

delavcev 
11. SNG Drama Ljubljana 
12. T A N J U G 
13. Radio Ljubl jana 
14. Društvo novinarjev 
15. Partizanski pevski zbor 
16.LEK Ljubljana 
17. Zveza kmetijskih inženirjev 

in tehnikov 
18. Društvo veterinarjev in vete-

rinarskih tehnikov. L 

ZBORI SKUPŠČNE OBČINE PTUJ 

Po skupnih obrazložitvah ločene seje 
ski w občinski kandidacij-
13 ?0"ferenci se je v ponedeljek, 
Pt^-^^ruarja začela seja zborov SO 

J-saj so bili za zasedanje zborov 
daci 11"' delegati kot za kandi-
PoseK • l^onferenco. Vsak zbor 
posinif-', sprejel dnevni red in 
ske .poročilo svoje verifikacij-
Čna Udeležba je bila odli-
deieof. združenega dela: od 55 
jevnfh u "avzočih 52. Zbor kra-

.skupnosti: od 35 delegatov 
^ m r t ^ J ^ in Družbenopohtični 

^ ^ delegatov navzočih 27. 
SZa * • 
^ l u delegati skupno poslu-

obrazložitve k osnutku 

odloka o proračunu občme Ptuj za 
leto 1984, kjer je bilo med drugim 
poudar jeno, da še ni znana vrsta 
podatkov in predpisov, zato bo 
osnutek prav gotovo doživel veliko 
sprememb in dopolnitev. Nadalje o 
izvajanju sanacijskih in predsana-
cijskih programov in o ukrepih, o 
poteku del ZMDA ,,Slovenske go-
rice 83" in o programu dela za leto 
1984 ter o predlogu programa dela 
zborov SO Ptu j . Dočim uvodne 
obrazložitve k poročilu o izvajanju 
ukrepov družbenega varstva v TGA 
,,Boris Kidrič" Kidričevo ni bilo, 
ker je predstavnik začasnega kolek-
tivnega poslovodnega organa sma-

tral, da to ni potrebno, bil pa je pri-
pravljen odgovarjati na vprašanja 
delegatov, vendar vprašanj ni bilo. 
O tem več iz razprave na seji Zbora 
združenega dela. 

Nato so se delegati posameznih 
zborov razšli, da bi nadaljevali z 
razpravo o navedenih poročilih in o 
ostalih točkah dnevnega reda na lo-
čenih sejah. Tako je ZZD nadalje-
val sejo v narodnem domu. Zbor 
krajevnih skupnosti v delavskem 
domu Franca Krambergerja in 
Družbenopolitični zbor v sejni dvo-
rani na magistratu. O razpravi na 
teh sejah poročamo na 2. strani. 
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OBČINSKI KOMITE ZKS ORMOŽ 

OHRANITI VSE, 
KAR IMAMO! 

Ormoški komunis t i so v z a d n j e m času nameni l i o s r e d n j o pozor-
nost obč inskemu do lgo ročnemu p r o g r a m u gospodarske stabilizacije. V 
vseh osnovnih organizac i jah Z K so razpravl ja l i o p r o g r a m u , ki so g a . 
sprejeli delegat i zborov občinske skupščine, p redvsem pa so opredel i l i 
naloge komunis tov pri uresn ičevanju do lgoročnega stabil izacijskega 
p rograma. N a seji občinskega komi te j a Z K , ki j e bi la v sredo, 8. 
f eb rua i j a , so menil i , d a j e po t r ebno akt ivnost opredel i t i n a F>odlagi 
ocene doslej oprav l jen ih nalog. 

Komunis t i so dejal i , d a m o r a j o s svoj im d e l o m mobili2drati vse 
delovne l judi in občane za uresničevanje spre je tega p rog rama , v n j e m 
pa so opredeli l i k l jučne cilje stabilizacije. Dogovori l i so se, d a b o d o 
kolikor j e mogoče povečal i p r ide lavo h rane , jKileg tega p a se vključili v 
izvozna p r i zadevan ja n a vseh možn ih področ j ih . Predvideva jo , d a 
lahko te cilje uresniči jo le, če b o d o us t rezno usposobil i zeml jo — z 
melioraci jami in komasac i j ami , hkra t i pa dosegal i večje hek ta r ske 
donose. Razmiš l j a jo tudi o povečanih prede lova ln ih z m o ^ j i v o s t i h , ka r 
na j bi dosegli s povečano pr ide lavo vr tn in . Izdelali b o m o tudi o c e n o 
organiziranosti zasebnega kmeti js tva in po pot reb i tudi k a j spremeni l i . 

G lede industr i je meni jo , d a bi mora l i bol j kot dosle j izkoriščati 
znanje večjih centrov, o rmoške organizaci je z d r u ž e n e g a de la p a bi se 
mora le povezovat i v zdrave reprodukci j ske verige in pozi t ivno zastavit i 
svoj razvoj. To m n e n j e j e posledica znane ugotovi tve o p r e m a j h n i 
smelosti razvojnih načr tov o rmoškega gospodars tva . Hkra t i so k o m u -
nisti opozorili n a p o m e n d r o b n e g a gospodars tva in n a možnos t i 
razvoja trgovine, gostinstva in tur izma. 

Nada l j e so komunis t i opozor ih , d a so misli o o p u š č a n j u posamezn ih 
izdelkov ali p ro izvodn je v celoti nedopust l j ive in d a j e t reba ohran i t i in 
razvijati vse, ka r že imajo . Prizadevat i p a si m o r a j o s soude ležbami 
zagotoviti surovine in p redvsem energi jo. 

Omenil i so tudi po loža j delavcev v d r u ž b e n i h de javnos t ih in 
dejali, d a j e p o t r e b n o razkorak v d r u ž b e n o e k o n o m s k e m položa ju teh 
delavcev in delavcev v os ta lem zd ruženem de lu zmanjša t i . Seveda se 
zavedajo, d a j e d e n a r j a pač toliko kol iko g a j e . Z a t o pa bi moral i pičlo 
odmer j en d e n a r kar se d a g o s p o d a r n o trošiti in v cem smislu tudi deliti 
delo med posamezn imi us tanovami . 

Komunis t i so se na o m e n j e n i seji zavzeli za sočasnost aktivnosti v 
vseh okolj ih, že v p r o g r a m u pa so naloge rokovno oprede l jene , p a tud i 
nosilci so določeni tako v pol i t ičnem kot v s a m o u p r a v n e m in delegat -
skem sistemu. 

N . D o b l j e k a r 

Ceniki po starem! 
Po sklepu občinske skupnosti za cene so morali vsi, ki so v ptujski 

občini povečali cene jedi, pijač in slaščičarskih izdelkov po 19. decem-
bru 1983, le-te vrniti na prejšnjo raven. Inšpektorji medobčinskega 
inšpektorata občin Ormož in P t u j so po 31. j anuar ju , ko je bil omenjeni 
sklep sprejet, opravili kontrolne preglede v družbenem in zasebnem 
sektorju gostinstva. Ugotovili so, da so vsi uveljavili stare cenike in da krši-
teljev v občini P tu j ni. 

V ormoški občini niso imeli dela, saj t amkajšn ja občinska skupnost za 
cene ni kršila določb o povišanju cen v decembru lani. 

Čeprav ti podatki govore o disciplini in spoštovanju dogovorov, pa 
so poročila zveznega zavoda za statistiko man j razveseljiva. Kljub 
zamrznitvi so se drobnoprodajne cene v j anuar ju povečale za 2,3 odstotka, 
kar pomeni, da cene navzlic zamrznitvi rastejo. 

N. Dobljekar 
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OBDRAVSKt ZAVOD ZA VETERNARSTVO IN ŽIVINOREJO PTUJ 

Delo, vtkano v uspeh živinoreje 
Obdravski zavod za veterinarst-

vo in živinorejo P tu j je delovna 
organizacija, ki je s svojo dejavno-
stjo prisotna takorekoč v vsem 
slovenskem prostoru. Veterinarsko 
dejavnost s preventivo in kurativo 
opravl ja jo v občinah P tu j , Ormož 
in Slovenska Bistrica. Osemenje-
vanje krav opravl ja jo v vseh obči-
nah Podravja , svetovalno službo 
in pospeševanje pa poleg podrav-
skih občin še v nekaterih občinah 
Koroške. Proizvodnjo semena za 
lisasto govedo opravljajo skupaj z 
zavodom v Murski Soboti za vso 
republiko. Laboratorijsko deja-
vnost opravl ja jo za podravsko re-
gijo, za del Pomur ja in del 
Koroške, selekcijo v Podravju ter 
v koroških občinah Radlje in Dra-
vograd. Vodijo pa evidenco vseh 
38 plemenskih žrebcev v SR 
Sloveniji. 

Zavod je organiziran v dveh 
temeljnih organizacijah — tozd 
Živinoreja in tozd Veterinarstvo. V 
obeh združujejo delo 103 delavci. 
48 jih je z visoko in višjo izobraz-
bo, od teh je 10 magistrov in dok-
tor znanosti, razen tega pa je več 
specialistov za razna področja. 
Nadal je imajo 25 tehnikov, 10 
bolničarjev, 11 KV delavcev in 
tako dalje. 

Osnovni cilj dela zavoda je do-
bra proizvodnja v živinoreji, to pa 
je mogoče doseči samo z zdravo 
živino, z vzrejeno v normalnih 
zoohigienskih razmerah, s pravilno 
prehrano in takšno genetsko osno-
vo, da je sposobna dati pričakova-
ne rezultate. Za vse to skrbijo 
njihove službe in strokovnjaki. 

V osemenjevalnem središču v 
P tu ju je bilo lani 31 plemenjakov, 
proizvedenih pa je bilo 207 tisoč 
doz semena. Na območju Podrav-
ja je bilo osemenjenih 34.759 
plemenic, 1.200 več kot leta 1982. 

Razveseljiv je podatek, da je vse 
več mlade govedi, pa tudi podatek, 
da je v A kontrolo zajetih vse več 
živali. Lani je bilo v to kontrolo 
zajetih že 9 tisoč živali, leta 1982 
pa le 6 tisoč. 

Ze lo p o m e m b n a je tud i 
veterinarska preventiva in kurati-
va. Lani so opravili zdravljenje 
okoli 80 tisoč živali, preventivo pa 
pri več sto tisoč živalih. Poleg tega 
so opravljali veterinarsko sanitarni 
nadzor v vseh obratih, kjer proiz-
va ja jo živila živalskega izvora. 

Pred in po zakolu so pregledali več 
kot 22 milijonov živaJi, opravl jajo 
pa tudi pregled izdelkov. Tako so 
lahko potrošniki prepričani, da 
kupuje jo zdrava in neoporečna ži-
vila. V njihovi kontroli je ves 
dovoz in izvoz živine iz oziroma v 
ptujsko občino. Pregledali so kar 
22 tisoč kamionskih in vagonskih 
pošiljk. 

V uvodu smo omenili tudi 
laboratorijsko dejavnost. Ta 

ugotavlja diagnozo kužnih bolezni, 
obolenja vimena, ugotavlja higie-
no surovin in živil živalskega izvo-
ra v proizvodnji in prometu. Lani 
so opravili kar 40 tisoč laboratorij-
skih preiskav. 

Uspehe dosega tudi pospeševal-
na služba za delo s kmečkimi 
ženami. V ptujski občini deluje 24 
aktivov kmečkih žena, kar je 
dokaz za velik interes kmetic za 
organizirano delo. V zimskem ča-
su se sedanje in bodoče gospodinje 
seznanjajo z osnovami gospo-
dinskega dela na raznih semina-
rjih, med letom pa organizirajo 
strokovne ekskurzije. 

Pospeševalna služba v živmoreji 
posveča največ pozornosti intenzi-
vnemu izkoriščanju travnatega 
sveta, torej intenzivnemu pridelo-
vanju krme. Zelo pomembna so 
tudi njihova dognanja na področju 
konzerviranja krme, pravilne 
prehrane živali. Pri tem uspešno 
sodelujejo s službami v drugih 
kmetijskih delovnih organizacijah. 

Pomembne naloge na tem podro-
čju jih čakajo tudi v letošnjem le-
tu. 

Sicer pa njihova letošnja 
p o m e m b n a na loga u v a j a n j e 
osemenjevanja svinj, nadal jnje 
razvijanje pospeševalne službe s 
p o s a m e z n i m i r az i skavami in 
uvajanje nove tehnologije na 
osnovi teh raziskav in znanosti. 

Nadalje bodo razvijali preventivno 
dejavnost na področju kužnih 
bolezni, bolezni vimena, parkljev, 
plodnostnih motenj , parazitov ter 
drugih akutnih in kroničnih bolez-
ni, ki ogrožajo našo živinorejo, 
prav t ako pa bodo razvijali labo-
ratorijsko diagnostično dejavnost. 

Pri uvajanju osemenjevanja 
svinj je potrebno najprej ustanovi-
ti osemenjevalno središče, orga-

nizirati pa je potrebno tudi mrežo 
osemenjevanja. Pri rejcih je za to 
veliko zanimanje, saj je plemenske 
svinje težko prevažati do merjasca. 

To je tudi razlog za manjši 
pripust, kot bi sicer lahko bil. Se-
daj je pripust v poprečju nekaj več 
kot enkrat letno, na farmah pa 
skoraj 2,5 krat letno. Z organizira-
njem osemenjevalne službe bodo 
dosegli vsaj 1,5 kraten pripust in s 
tem zagotovili brez dodatnih vla-
ganj v Podravju kar 30 tisoč puj-
skov več. 

Njihova stalna naloga je tudi 
povečevanje števila osemenitev 
krav v hlevu. Pri tern imajo 
precejšnje težave, ki zahtevajo 
postopno povečevanje osemenje-
vanja v hlevu. V letošnjem letu 
n a m e r a v a j o povečat i š tevi lo 
osemenjevalnih mest, v osemenje-
vanje na domu nameravajo zajeti 
od lanskih 20 že 40 odstotkov vseh 
plemenic. V naslednjih dveh ali 
treh letih pa nameravajo zajeti v to 
obliko osemenjevanja že okoli 80 
odstotkov plemenic. 

Pospeševalna služba bo tudi le-
tos delala predvsem pri uvajanju 
domače krme v prehrano živali. 
Skupaj z raziskovalno skupnostjo 
občine P tu j proučujejo možnosti 
za večje koriščenje domače krme. 

Gre za nov način konzerviranja 
krme z dodajanjem amonijaka, 
kar povečuje vsebnost beljakovin, 
krmo pa tudi bolje konzervira. V 
teku so tudi poskusi krmljenja 
pitancev in prašičev z mlado travo, 
kar bo še en prispevek k zmanjše-
vanju uvoza nekaterih sestavin 
živinske krme. 

S svojim programom tudi ne 
izključujejo tistih kultur, ki so 
trenutno interesantne — to je 
pšenica in sladkorna pesa. Njihova 
programirana živinorejska kmetija 
ima v svojem kolobarju tudi ti 
kulturi. Letos bodo v raziskovalni 
nalogi ugotavljali tudi konzumaci-
jo, torej količino krme, ki jo 
molznica lahko poje v prosti reji. 

Ugotavljali pa bodo tudi možnosti 
za nadomestitev dušika pri 
pridelavi trave s sajenjem travnih 
mešanic. To je ena glavnih nalog 
in če bo uspela, bo to ponoven 
pomemben prispevek razvoju naše 
živinoreje. 

JB 

Direktor obdravskega zavoda za 
veterinarstvo in živinorejo Ptuj, 
dr. Cvetko Doplihar 

Danes občinska kandidacijska 
konferenca v Ormožu 

Predsednik Občinske konference SZDL Ormož je sklical za danes, 16. feb-
ruarja občinsko kandidacijsko konferenco. Delegati se bodo ob 13. uri zbrali v 
dvorani ormoške delavske univerze in obravnavali vprašanja po dnevnem redu, ki 
je praktično določen že z volilnim pravilnikom. Tako bodo po sprejemu poslovnika 
obravnavali in sprejeli poročilo koordinacijskega odbora za kadrovska vprašanja 
in volilne komisije predsedstva OK SZDL o opravljenih temeljnih kandidacijskih 
konferencah. Za tem bodo določili kandidate za nosilce vodilnih funkcij v občinski 
skupščini in njenih zborih ter v skupščinah občinskih samoupravnih interesnih 
skupnosti: 

Posebej bodo razpravljali o evidentiranih možnih kandidatih za predsednika in 
člane predsedstva SRS, predsedstva SFRJ iz Slovenije, za nosilce vodilnih dele-
gatskih funkcij v republiški skupščini in njenih zborih ter v skupščinah republiških 
SIS družbenih dejavnosti. Izvolili pa bodo tudi delegate za prvo in drugo repub-
liško kandidacijsko konferenco. 

Delegati v Ormožu bodo posebej razpravljali Se o programu dela Zbora 
;:druženega dela. Zbora krajevnih skupnosti in Družbenopolitičnega zbora 
Skupščine občine Ormož za leto 1984. — u 

F OBČINSKO TEKMOVANJE KOVINARJEV 

Letos osem panog 
O b koncu marca b o m o v Ptuju organiziral i že četr to obč insko 

tekmovanje kovinar jev . O d b o r za organizaci jo t e k m o v a n j a vodi tudi 
letos Zvonko Ž u r a n iz D O »Olga Meglič« Ptuj . Pr iprave na letošnje 
tekmovanje tečejo že neka j časa. T a k o j e o d b o r že prejel prve pr i jave — 
doslej jc pri javl jenih okrog 30 tekmovalcev. Razvesel j ivo pa je. da j e 
odbor prejel že tudi prve pr i jave od zasebnikov, ki doslej na t ekmovan ju 
še niso sodelovali. 

Udeleženci letošnjega t ekmovan ja bcxlo tekmoval i v osmih pano-
gah in sicer: va r jen je z zaščitnim pl inom C 0 2 . p l amensko var jen je , 
kovaštvo. rezkanje . ročna obde lava , s t ruženje , b rušenje ; tekmoval i pa 
b<xlo tudi RTV mehan ik i .Nov i disciplini na le tošnjem t e k m o v a n j u sta 
brušenje m pa t ekmovan je RTV mehan ikov . 

Večina tekmovalcev bo svoje spretnosti in znan j e preizkušala v 
srednješolskem centru, nekater i pa tudi v D O »Olga Meglič« in Agisu ter 
T O Z D za vzdrževanje voz Ptuj. 

O d b o r se bo p o n o v n o sestal 20. f eb rua r j a , ko b o p o n o v n o pregledal 
>nja\e. D o takrat pa b o d o :-.vojc pri jave oddal i tudi delavci, zaposleni 

,!n zasebnih delodaja lc ih občine, ti so n a m r e č obl jubi l i , da b o d o imeli v 
saki panogi t e k m o v a n j a svojega preds tavnika . M G 

IZ RAZPRAVE NA SEJAH ZBOROV SO PTUJ 

KRITIČNO IN USTVARJALNO 
O osnutku odloka o proračunu 

občine Ptuj za leto 1984 so razpravljali 
delegati v vseh treh zb<.)rih. Tako so v 
ZZD menili, da bo osnutek treba še 
bistveno dopolniti, saj v okviru re-
publike še marsikaj ni dogovorjeno in 
poenoteno, pa tudi v občini ni znano 
kakršen bo novi katastrski dohodek. V 
Zboru krajevnih skupnosti so imeli 
delegati prav tako veliko pripomb, 
predvsem pa so opi)zarjali na problem 
financiranja dejavnosti KS, ki jim ga 
predvideno 16 odstotno povečanje v 
proračunu prav gotovo ne zagotavlja. 
V DPZ pa so poudarili, daje pri sestavi 
predloga proračuna treba predvsem 
upoštevati globalne usmeritve in de-
janske možnosti. 

Osnutke odlokov: o spremembah 
odloka o davkih občanov v občini, o 
zagotavljanju sredstev za občinske 
blagovne rezerve za leto 1984 in o 
spremembah odloka o komunalnih 
taksah v občini so delegati v pristojnih 
zborih (ZZD in Zbor KS) prekvalifi-
cirali v predloge in jih tako sprejeli po 
hitrem ali skrajšanem postopku. Bis-
tvenih pripomb k vsebini pa ni bilo. 

Posebno živahna razprava je bila o 
osnutku (Klloka o spremembah in do-
polnitvah odloka o zimski službi. V 
zboru združenega dela so predvsem 
menili, da je vprašljivo prenašati z 
odlokom obveznosti na krajevne 
skupnosti, ki nimajo zagotovljenih 
potrebnih sredstev za izvajanje. V 
zbtiru krajevnih skupnosti je k temu 
osnutku imela pisno pripombo vsaka 
delegacija, kar dve tretjini delegatov 
pa je sodelovalo v razpravi. Celotna 
razprava je izhajala iz osnovnega 
vprašanja, kje naj krajevne skupnosti 
dobijo denar za izvajanje določil 
odloka o zimski službi. Bilo je tudi več 
vprašanj, zakaj razlika med KS na 
mestnem območju, kjer plačujejo pri-
spevek od mestnega zemljišča in za 
čiščenje cest, ulic in pločnikov skrbi 
komunala, in KS na podeželju, kjer 
nimajo stalnih virov za financiranje te 
dejavnosti. Ob tem je bilo izrečenih 
tudi precej kritičnih besed na račun 
cestnega podjetja in komunale, ker 
nekaterih cest niso pravočasno spluži-
li, avtobusna p<istajališča pa so sploh 
ostala neočiščena. Razprava je na-
kazala vrsto vprašani in odprla pro-
bleme. ki jih bo moral predlagatelj v 
predlogu odloka upoštevali, veliko 
stvari pa bo treba rešiti po samo-
upravni poti v okviru krajevnih in 
vaških skupnosti. 

Ker je zbor združenega dela tudi 
pristojni zbor za izrek ukrepa družbe-
nega varstva v TGA Boris Kidrič 
Kidričevo, je nekoliko več pozornosti 
namenil prav temu poročilu. Na seji 

sta poročilo dodatni) obrazložila Janko 
(k/jak predsednik občinskega izvr-
šnega sveta in Jernej Kostajnšek. član 
začasnega poslovodnega organa v 
IGA Kidričevo, ki je zlasti obrazložil 
aktivnosti skupin v okviru projektnega 
sveta, ki pripravlja dokumentacijo za 
modernizacijo proizvodnje primarne-
ga aluminija. Poudaril je, da je pro-
blem predvsem v denarju, dočim je 
tehnologija pripravljena. 

Po razpravi je ZZD sprejel poročilo 
' o izvajanju ukrep<)v. sprejel na znanje 

tudi projekt modernizacije proizvod-
nje aluminija in zadolžil delovno 

organizacijo, da do konca februarja 
pripravi vse potrebno za razpravo v 
samoupravnih organih in za začetek 
pridobivanja dokumentacije za pro-
gram modernizacije proizvodnje alu-
minija. Delegati v DPZ pa so opozorili 
še na to, da v poročilu niso nakazane 
kadrovske rešitve za delovno 
organizacijo in zahtevali, d a j e treba 
čimprej pripraviti potrebno doku-
mentacijo, jo potrditi v samoupravni!* 
organih, da se tako lahko začne na-
daljnji postopek v slovenski skupščini 
in pri zbiranju potrebnih soglasij, 
predvsem pa za zagotavljanje finan-
čnih sredstev tako od predelovalcev 
aluminija kot tudi od bank. 

Na osnutek programa dela so imeli 
več pripomb odbo.n posameznih zbo-
rov, kar je bilo v predlogu upoštevano, 
zato o programu dela zborov občinske 
skupščine ni bilo posebne razprave. 
Poudarjeno je bilo, da je treba v tri-
mesečne programe vključevati vse tist^ 
naloge, ki jih bo narekovala sprotna 
potreba in jih v letnem programu ni 
bilo moč predvideti. 

V zvezi s sanacijskimi programi 
OZD, ki so poslovale z izgubo, je v 
ZZD predstavnik Gorenja TOZD 
Elektronika Ptuj podrobneje poročal o 

stanju v njihovem kolektivu, kjer so 
fizični obseg proizvodnje in dohodek 
p(.)večali za ^od.stotkov, kljub temu je 
izguba, ker so se cene materialu po-
večale tudi do 300 %, cena končnemu 
proizvodu pa je zamrznjena. Povedal 
je. da bodo izgubo v celoti krili v okviru 
IX) (jorenje, ki pripravlja tudi veliko 
notranjo reorganizacijo. Iz drugih 
»zgubarjev« se predstavniki v razpravi 
niso oglasili. 

Delegati so se strinjali s predlogom 
občinskega izvršnega sveta, da se o 
problemu izgub podrobneje razprav-
Ija in podvzame potrebne ukrepe po 
tem, ko bodo znani podatki iz zak-
ljučnih računov za leto 1983. Priporo-
čali so tudi, da se v bodoče o teh pro-
blemih razpravlja sproti, predvsem pa 
takrat, ko je z ukrepi še moč kritično 
stanje popraviti. 

Glede ZMDA »Slovenske gorice« in 
njihovega programa za leto 1984je več 
delegacij KS predlagalo dopolnitve 
programa z lokalnimi mladinskimi 
delovnimi akcijami, ki bi trajale po 
nekaj dni. Tudi delegati v DPZ so 
menili, da je treba program bolj pre-
cizirati in vanj vključiti lokalne akcije 
od urejanja cest pa do pogozdovanja. 
Ob tem je treba dati poseben poudarek 
programu družbenopolitične aktiv-
nosti brigadirjev, izobraževanju in 
prostovoljnim aktivnostim. 

Soglasja k samoupravnim aktom, 
imenovanja predstavnikov DPS v sa-
moupravne organe posameznih 
osnovnih šol in imenovanje v. d. na-
čelnika uprave za inšpekcije občin 
Ormož in Ptuj so bila opravljena v vseh 
treh zborih brez pripomb. Nekaj de-
legatskih vprašanj pa je bilo le v Zboru 
krajevnih skupnosti, predvsem v zvezi 
z vodovodom in ureditve problemov 
zanemarjenih kmetij in neobdelane 
zemlje. pF 

Priprave na programsko 
volilno sejo v Ormožu 

Vse osnovne organizacije zveze komunistov v občini Ormož so že izve-
dle programsko volilne konference, na katerih so ocenile delo v preteklem 
in zastavile aktivnosti v tem mandatu, izvolili pa so tudi nova vodstva. Vsi 
komunisti so namenili največ pozornosti uresničevanju ciljev dolgoročne 
gospodarske stabilizacije, na podlagi stabilizacijskega programa pa so 
izdelali tudi lastne programe aktivnosti. 

Na programsko volilnih sejah so razpravljali tudi o kadrovskih 
spremembah, o katerih bodo dokončno odločali na programsko volilni seji 
občinske organizacije v prihodnjem mesecu. Evidentirani možni kandidat 
za predsednika občinskega komiteja ZK Ormož je Miran Kranjc, medtem 
ko so za sekretarja predsedstva komiteja ponovno evidentirali sedanjega 
sekretarja Miroslava Tramška. p 

Zimsko spanje potrošniških svetov? 
Delovna skupina ptujskega občinskega iz-

vršnega sveta je pripravila delovno gradivo 
samoupravnega sporazuma o pričetku in koncu 
obratovalnega časa, ki bi ga naj uveljavili že v 
prihodnjem mesecu, ko bomo prešli na poletni 
delovni čas. O določbah samoupravnega 
sporazuma razpravljajo v organizacijah 
združenega dela vseh dejavnosti, v ustanovah in 
skupnostih, medtem ko sveti potrošnikov 
molčijo. Občinska konferenca socialistične 
zveze delovnega ljudstva P tu j še ni prejela 
nobene pripombe na besedilo sporazuma, 
čeprav so sporazum prejele vse krajevne 
konference socialistične zveze. Sekretar OK 
SZDL Anton Zoreč je povedal: 

, ,Potrošniški sveti bi se morali aktivno 
vključiti v javno razprave? o samoupravnem 
sporazumu, ki bo zaključena 20. februar ja . 
Prav ti sveti bi morali podati pripombe glede 

začetka obratovalnega časa organizacij 
združenega dela, šol, prodajaln, gostinskih 
lokalov, pripombe o avtobusnih voznih redih in 
tako dalje. Zaenkrat smo seznanjeni s slabimi 
avtobusnimi zvezami Zetal in Stoperc, drugih 
pripomb pa nismo prejeli ." 

Naloga potrošniških svetov ni zgolj v tem, 
da ob izbruhu potrošniške mrzlice poskušajo 
vplivati na enakomerno oskrbo prebivalcev. 
Delovati bi morali preventivno in vzgojno. 
Seveda pa bi lahko te naloge opravljali temeljito 
le, če bi bili ustrezno povezani. Sedaj so 
povezani le potrošniški sveti na nivoju mesta, 
medtem ko ostali delujejo vsak zase. Predlog je, 
da bi na j ustanovili konferenco svetov 
potrošnikov na nivoju občine in v tem organu 
usklajevali stališča in predloge ter se dogovarjali 
za rešitev. V konferenci naj bi sodelovali tudi 
predstavniki trgovine, prevoznikov ' in drugi, 

vendar le kot opazovalci in posredovalci mnenj 
iz svojih okolij . 

Zaradi navedenih, pa tudi nekaterih drugih 
vzrokov — med drugim tudi premajhna .zav-
zetost posameznikov za delo — potrošniški sveti 
nimajo tiste vloge, ki bi jo naj imeli. Omenjeni 
sporazum ponuja prvo možnost večjega 
sodelovanja vseh potrošniških .svetov v občini, 
ustanovitev konference pa na j bi ga utrdila. Pa 
še to velja dodati: ob zadnjih neupravičenih 
podražitvah, ki jih je sicer potrdila občinska 
skupnost za cene, se ni sestal niti eden od 
potrošniških svetov. To pomeni, da je potrošnik 
še vedno prepuščen sam sebi ali drugače 
p o v e d a n o — pred r azn imi cenovnimi 
mahinacijami, ki jih omogoča neurejena 
zakonodaja , se mora ščititi sam! Morda pa bo 
draginja in nenehno padanje življenjskega 
standarda le zbudilo potrošniške svete iz 
zimskega spanj^a?! N. Dobljekar 

Po „sedmih" letih še vse prav pride 
Tako razmiš l jamo mi, tako 

razmišl jajo tudi drugi . Res je 
mnogokra t tistih sedem let precej 
daljših, pa vendar , tuka j so in 
tako je tudi danes . Stabilizacija, 
dvakrat težko izgovor jena bese-
da. Prvič, ker j o j e bilo v začetku 
izgovoriti m n o g o težje kot danes , 
ko nam je na jeziku že v na jbo l j 
»nedolžnem« pogovoru . In d ru-
gič: ker n a m ta beseda nalaga 
velike in odgovorne naloge na 
eni strani in p a d a n j e živl jenjske-
ga s tandarda na drugi s trani . 

Prav ta stabil izacija pa je 
spomnila na skora jda že pozab-
ljen pregovor naših dedkov in 
babic, ki so svojim v n u k o m , 
danes že proizvaja lcem in sa-
moupravl ja lcem za de lovn imi 
stroji, pisalnimi mizami in še kje 
govorili: otroci bodi te skromni , 
ne razmetavaj te , po sedmih letih 
bo vse še prav prišlo. Priznati j e 
treba, da so ta o p o z a r j a n j a danes 
stvarnost, ki j o ču t imo na lastni 
koži. 

D o m a »stiskamo« pasove, žal 
je še vedno tako. da eni bolj 
drugi m a n j pr izadeto. E n a k o pa 
se. želimo ali ne. m o r e m o o b n a -
šati tudi v delovnih okolj ih. 
Iskanje delovnih in ustvar jalnih 
rezerv j e ena n a j p o m e m b n e j š i h 
stabilizacijskih nalog za boljše in 

kvalitetnejše delo. T o j e čutiti 
tudi pri sp r e j eman ju delovnih 
programov za letošnje leto in 
tudi daljše obdob je . Iskanja no-
vega. boljšega in koristnega je 
postal naš življenjski vsakdan . Ta 
pa se občuti tudi pri ses tavl janju 
dolgoročnejših p rog ramov razvo-
ja občine Slov. Bistrica. 

V občini Slov. Bistrica so .se z 
dolgoročnim razvojnim načr tom 
zavzeli, da bodo zopet začeli 
graditi tam, kjer so pred desetle-

tji »rušili«. To še pos ebno velja 
za obnav l j an je opuščenih malih 
elelčtrarn. za katere i m a j o v tej 
občini, še posebno na Pohor ju , 
veliko možnosti . Med njimi so 
tudi pohorski hudourn ik i kot 
Oplotni.šnica in Bistrica, kjer j e 
bilo že pred desetletji mogoče 
videti številne fnl ine pa tudi 
zasebne elektrarne, ki pa so 
dajale p o m e m b n o energi jo za 
hitrejši razvoj pohorskih kmet i j . 

Iskanje novih virov energi je 

zavzema danes tako v kratkoroč-
nih kot tudi dolgoročnejš ih raz-
vojnih programih , pa n a j b o to v 
gospodinjstvu, de lovnem kolekti-
vu ali drugih organizaci jah , eno 
najvidnejših mest. T a k o tudi n' 
več simio ugibanje , a m p a k resni-
ca, da bodo na o b m o č j u KS 
Makole, p redvsem v kraj ih Šega; 
Hrastovec in Stanovsko, obnovil' 
raziskave o p r idob ivan ju ijavega 
premoga, pa čeprav tistega z 
manjšo kvaliteto. Pričakovati j^' 
da bodo v začetku prihodnjega 
srednjeročnega o b d o b j a pričeli i 
načrtnimi raziskavami o ekono-
mičnosti izkoriščanja zalog rjave-
ga premoga, ki so ga pred nekaj 
desetletji v teh kraj ih , predvsem 
v rudniku Šega že kopali . 

Iskanje novih energetskih vi; 
rov pa v bistriški občini sega tud' 
naprej p« iskanju sodobnejši '! 
oblik energije, med kateriit^' 
omen ja jo tudi veter, biološki 
pline in tudi sončno ener^ jo . y 
tem so odločno spregovoril i tud' 
na prvi letošnji seji skupščin^ 
občine Slov. Bistrica, kjer so 
zbori soglasno sprejeli sklep 
izx]elavi d o k u m e n t a gospodarski 
stabilizacije v pr ihodnj ih letih. 

Fotografija in 
Viktor Horv^' Ali bodo Makole z okolico zopet kraj rudarjev. 
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Ob Življenjskem jubileju Ivana Bratka 
Naša dolžnost je, da se spomni-

mo ob pomembnih življenjskih 
obletnicah zaslužnih domačinov, 
tudi tistih, ki so le del svojega ži-
vljenja prebili v domačem okolju, 
nato pa so se odlikovali v drugih 
predelih domovine kot kulturniki, 
znanstveniki ali na drugih delovnih 
področjih. Mednje štejemo publi-
cista, pisatelja, založnika in politi-
čnega delavca Ivana Bratka, ki pa 
se je vtkal v ptujsko zgodovino 
naprednega kulturnega in politi-
čnega življenja za časa ptujskih di-
jaških let in tudi študijskih let na 
univerzi, ko je prihajal občasno 
domov v P tu j . 

Rodil se je 15. februar ja 1914 v 
Gaberju pri Celju in se s svojo ma-
mo — delavko naselil v P tu ju leto 
dni preden je pričel zajemati šol-
sko učenost. P o osnovni šoli v 
Ptuju je v letih 1925—1933 obi-
skoval ptujsko gimnazijo. 

Znan je rod naprednih gimnazij-
cev tistih let — prva prebujajoča se 
mladina, ki je kritično zrla na sve-
tovna in domača politična in druga 
dogajanja , se oprijela marksisti-
čnega svetovnega nazora in se 
zapisala med bojevnike za družbe-
no preureditev. 

Znano je, da so gimnazijci Mirko 
Centrih, Ivan Bratko, Dušan Kve-
der, Ivan Potrč, France Cucek, 
Tone Znidarič in Rudi Ilec ustano-
vili leta 1933 komunistično celico 
na ptujski gimnaziji in pritegnili 
vanjo, še tri bivše gimnazijce, ki so 
zaradi gmotnih in drugih vzrokov 
opustili šolanje na gimnaziji. To so 
bili Peter Kureš, Jože Kogej in 
Marko Kuhar . Ustanovitev celice 
je bila velikega pomena za razmah 
naprednega mladinskega gibanja 
tistih in poznejšili let. Člani celice 
so opravili veliko nalog v sociali-
stičnem gibanju, najprej propa-
gandnih, nato z nastopi proti naci-
stični propagandi, v liudsko-
frontnem gibanju, pri razisko-
vanju socialne strukture vasi in 
pozneje v osvobodilnem boju . Tu 
naj omenim, da je Bratko napisal 
številne članke o kmetijski proble-
matiki v revijah , ,Obzor ja" , ,,So-
dobnos t" in ,,Tehnika in gospo-
darstvo, v letih 1938—1941. Ko je 
obravnaval gospodarstvo srednje 
velike kmetije, je za primer prika-
zal kmetijo Jožeta Lacka v Novi 
vasi pri P tu ju z okrog 10 ha zem-
lje. V času zbiranja podatkov se je 
večkrat mudil pri Lacku, ki je po-
menil steber naprednega kmečkega 
gibanja pod vodstvom komunisti-
čne parti je v ptujskem okra ju . 

O Bratkovem ptujskem obdobju 
je bilo več napisanega ob njegovi 
60-letnici, posebno o njegovih lite-
rarnih prispevkih v dijaškem listu 
Rast, o njegovem režiranju Can-
karjevih Hlapcev in Kreftovih 
Celjskih grofov in še o drugih kul-
turnih nastopih na ptujski gimna-
ziji. 

Jeseni 1933 sta odšla Dušan Kve-
der in Ivan Bratko študirat na uni-
verzo, Dušan v Zagreb in Ivan v 
Ljubljano. Bratko, študent prava, 
je postal na univerzi sekretar aka-
demskega društva Triglav, v kate-
rega je vnašal novega duha. Že je-
seni 1933 se je Ivan seznanil z vo-
dilnim slovenskim komunistom 
Edvardom Kardeljem, kar sta 
omogočila Ptu jčana , profesor Fra-
njo Žgeč in kovač Ivan Spolenjak 
(Spolenak). Kardelj je Ivana pove-
zal s parti jsko tehniko. Od nje je 
dobival ilegalni tisk in ga prinašal 
v P tu j , med drugim tudi letake, 
naperjene proti šestojanuarski dik-
taturi ob njeni peti obletnici. Ome-
njene letake so raztresali v napisni 
in listkovni akciji KP v Ptu ju na 
predvečer obletnice. Sledile so are-

tacije enajstih tovarišev, ki so se 
nastopa udeležili. 

Bratka so aretirali 12. januar ja 
1934 na ljubljanski železniški po-
staji, ko se je pripeljal z vlakom iz 
Ptu ja , njegovega prijatelja Dušana 
Kvedra pa istega dne v Celju pri 
sorodnikih. Na procesu proti ko-
munistom v Ljubljani , juni ja 1934, 
so Ivanu iiiatku od'.lerili eno leto 
..1 mcjcc zaporne kazni. Ko jo 
je prestal, se je tesno povezan z 
Dušanom Kvedrom spet predal 
partijskemu delu. Posebno vneto 
sta oba delovala v ptujskem aka-
demskem klubu. Prirejala sta pre-
davanja , ki so vzbujala zanimanje 
za družbena vprašanja, kakor o 
krvnih zadrugah v Srbiji (predaval 
učitelj J. Jurančič), o jetiki — so-
cialni bolezni (predaval dr. Jože 
Potrč), o idealističnem svetovnem 
nazoru (predaval univ. prof. Ve-
ber, koreferat o materialistični fi-
lozofiji pa je pripravil Dušan Kve-
der). Pripravljeno je bilo še več 
predavanj, npr. o fašizmu (D. 
Kveder), a oblast jih ni več dovoli-
la. 

V študijskih letih je Ivan Bratko 
prihajal v P tu j v zvezi z mladinskim 
gibanjem. Najpre j je bil pove-
zan z Dušanom Kvedrom, po nje-
govem begu v tuj ino, avgusta 1935 
pa z dr. Jožetom Potrčem in Mir-
kom Centrihom. V tem času je na-
pisal več socioloških spisov in štu-
dij s kmečko, mladinsko in štu-
dentsko tematiko, o problemih 
slovenskih manjšin v Avstriji in 
Italiji ter o naprednem tisku. 

Bratkova mama Elizabeta, je 
umrla 1939. Z njeno smrtjo je nje-
gov ptujski dom razpadel. Obsto-
jal je od leta 1920 do 1939, to je 19 
let. Leta 1939 je bil Ivan v Lju-
bljani med tistimi, ki so utirali pot 
Zvezi delovnega ljudstva Slovenije 
(ZDLS). Jeseni 1939 je podpisal 
njen proglas „KAJ H O C E M O " . 

Januar ja 1941 je moral v tabori-
šče Medjurečje pri Ivanjici v Srbi-
ji. Tu je našel med mnogimi jugo-
slovanskimi komunisti tudi dr. 
Potrča in Jožeta Lacka ter še ne-
katere iz ptujskega okraja . Na 
prošnjo, da bi rad položil zaklju-
čni izpit na pravni fakulteti v Lju-
bljani, so ga iz taborišča izpustili 
nekaj tednov pred njegovim 
razpustom, ki je bil 27. aprila 
1941. 

V prvem letu okupacije je bil 
Ivan sekretar rajonskega komiteja 
KP v Mostah v Ljubljani. Tu je 
razpredel široko mrežo OF in usta-
novil ciklostilno tiskarno OF. Po-
vezan z begunci s Štajerske je pri-
speval k ustanovitvi begunskega 
odbora O F z nalogo, zajeti begun-
ce v OF. 

Februar ja 1942 so ga Italijani 
zaprli. S transportom je bil odpe-
ljan v taborišče Gonars, odkoder 
je jeseni pobegnil. S skupino tova-

rišev je kopal več tednov rov pod 
barakami do žične ograje in Se lep 
kos dalje, da so lahko po njem po-
begnili. Od posrečenega bega dalje 
je deloval v partijskem vodstvu v 
Slovenskem primorju in v osvobo-
dilnem tisku. Bil je tudi ravnatelj 
partijske šolo v Cerknem. 

POVOJNA LKTA 
P o vojni se je Bratkovo kulturno 

udejstvovanje široko razmahnilo. 
Nekaj let je bil glavni urednik 
dnevnika Ljudska pravica, nato 
pomočnik ministra prosvete NRS, 
nato glavni direktor Radia-Lju-
bljana, leta 1952 pa je postal di-
rektor Državne založbe Slovenije, 
ki jo je nato vodil trideset let. V 
tem obdobju je bil republiški po-
slanec za ptujski okraj , član sveta 
Triglav filma, ideološke komisije 
CK ZKS, predsednik kluba kultur-
nih in znanstvenih delavcev v Lju-
bljani, od leta 1956 član Društva 
slovenskih književnikov, nad deset 
let pa predsednik združenja jugo-
slovanskih založnikov in knjigar-
narjev. 

V povojnem času je napisal več 
knjig in številne članke o kulturi. 
Leta 1950 je izšel njegov potopis S 
poti po evropskem zapadu, leta 
1954 knjiga TELESKOP, v kateri 
opisuje beg osmih tovarišev iz Go-
narsa, med katerimi je bil on sam. 
Knjiga je doživela 25 izdaj v deve-
tih jezikih. Zadnjo slovensko izda-
jo je dopolnil s spomini Borisa 
Kraigherja, izšla je leta 1970. 

Roman Pomlad v februarju iz 
leta 1957 obravnava ilegalno akci-
jo O F v okupirani Ljubljani. Vroči 
asfalt Evrope je knjiga iz leta 
1962. V njej opisuje svoje revolu-
cionarno delovanje v mladih letih. 
V knjigi Rakete in sekvoje beremo 
o pisateljevih vtisih s potovanj po 
Severni Ameriki. Knjiga je izšla le-
ta 1969. V delu Za okroglo mizo 
obravnava konferenco neuvrščenih 
v Colombu. Izšlo je v obliki bro-
šure. V delu Čas knjige, ki je izšlo 
leta 19272 v knjižni obliki, beremo 
o velikem poslanstvu knjige za 
kulturni in tehnični razvoj človeške 
družbe. 

Nekaj let preje je napisal knjigo 
(1965) — DEKLETOV DNE-
VNIK, ki je z p d b a o dekletu. V 
svojem šestnajstem in sedemnaj-
stem letu je pisalo dnevnik nato pa 
pisma prijatelju, kar vse razkriva 
njeno življenje. Bila je zdomka v 
Nemčiji, se vrnila v domovino, 
našla je moža in se z njim pozneje 
razšla. Avtor vpleta v zgodbo svo-
je poglede na življenjske probleme 
ljudi raznih poklicev, zlasti in-
telektualnih, v času, ki ga živi 
junakinja povesti. 

Ivan Bratko je skozi vse obdobje 
svoje odgovorne službe pri Drža-
vni založbi Slovenije skrbel, da so 
izhajala kvalitetna dela. Lahko bi 
navedli celo vrsto izdanih del, ki so 
obogatila našo knjižno zakladnico. 
Naj omenim le zadnjo edicijo — 
KRAJEVNI LEKSIKON SLOVE-
NIJE, katere zadnja , četrta knjiga, 
je izšla leta 1980. 

Omenim naj še dve knjigi, ki sta 
izšli pred kratkim na pobudo 
Ivana Bratka. To je knjiga Janeza 
Stanovnika: Mednarodni gospo-
darski sistem in knjiga Franceta 
Popita: Bodimo dobri gospodarji 
in upravljalci. 

Knjiga Janeza Stanovnika je 
izšla 1. 1982 v DZS v 3000 iz-
vodih s podnaslovom Od domina-
cije k enakopravnosti. Bratko je h 
knjigi napisal uvod, v katerem 
omenja, da je leta 1978 vprašal 
Kardelja, kdo bi naj napisal knjigo 
take vsebine. Odgovoril mu je, da 
Janez Stanovnik, ki je bil tedaj 

izvršni sekretar Ekonomske komi-
sije OZN za Evropo s sedežem v 
2enevi. Napisal je že več pomem-
bnih knjig z gospodarsko temati-
ko. V prvih dveh povojnih desetle-
tjih je bil jugoslovanski delegat na 
zasedanju generalne skupščine 
OZN. Bil je osebni tajnik general-
nega s e k r e t a r j a U N C T A D 
P r e b i s c h a . O b š i r n o besedi lo 
te knjige, ki zajema kar 609 strani, 
je napisal v angleščini. Prevedel jo 
je Jože Vilfan. Gre za primer 
mednarodne koprodukcijske izda-
je. ,,Knjiga nam pomaga znajti se 
v kaosu sodobnih koncepcij o no-
vem mednarodnem gospodarskem 
redu" , piše Bratko v uvodni bese-
di. Brez pobudnika za to knjigo — 
Ivana Bratka, bi te zanimive in 
koristne knjige za razumevanje 
mednarodnega gospodarstva — ne 
imeli. 

Za knjigo Franceta Popita: 
BODIMO DOBRI GOSPODARJI 
IN UPRAVLALCl je napisal teh-
ten uvod in je zanjo zbral gradivo, 
ob koncu pa napisal še besedo o 
avtorju, ki sc je rodil leta 1921 na 
Vrhniki, obiskoval v Ljubljani 
gimnazijo, se kmalu vključil v 
napredno mladinsko gibanje, bil 
partizan in po vojni politični dela-
vec na odgovornih mestih. BratKo 
piše v uvodu, da se je avtor knjige 
že leta in leta prizadeval za odpra-
vljanje napak v našem gospodarst-
vu. V predsedstvu ZKJ je opoza-
rjal na pretirano najemanje posojil 
v tujini, na napake v nacionalni in 
gospodarski politiki, na ostanke 
etatističnih in stalinističnih kon-
ceptov, kot je zapostavljanje 
kmetijstva, obrti, turizma itd. Med 
izhodi iz gospodarskega položaja 
predlaga spremembe v delitvi ose-
bnega dohodka, ki mora vsakogar 
siliti v povečanje produktivnosti, v 
izboljšanje kvalitete dela, v boljše 
gospodarjenje. Izhod vidi še v 
izboljšanju celotnega političnega 
mehanizma, v modernizaciji indu-
strije, da bo dosegla mednarodno 
raven. Popitova govorica je jasna, 
na pozna prikrivanja. Nasprotni-
kov socialističnega napredka ne vi-
di le v razrednem in mednarodnem 
sovražniku, ampak predvsem v nas 
samih, v etatističnih težnjah, hege-
monizmu in izkoriščanju vseh vrst. 
Popitovo delo je nadaljevanje Ti-
tove in Kardeljeve politike. Tako 
piše Bratko v uvodni besedi h knji-
gi, ki je nadvse ponlembna v hudi 
gospodarski krizi, v katero smo 
zabredli. 

Knjiga zajema 287 strani. Izdala 
jo je založba Komunist leta 1983. v 
1000 izvodih. 

Zadnje pomembno Bratkovo 
samostojno delo je knjiga o Edva-
rdu Kardelju, ki bo izšla letos v 
založbi Mladinska knjiga. Iz njene 
vsebine je avtor priobčil v delu 
„ P O G L A V J E O SREČI" (26. 1. 
1984, str. 10), kjer obravnava 
znano Kardeljevo izjavo o člove-
kovi sreči in jo primerja z Engelso-
vimi razmišljanji o človekovi sreči 
v njegovem delu ,,Ludwig Feuer-
bach in konec klasične nemške 
filozofije." 

Knjiga o Kardelju ni monograf-
sko delo, pač pa so v njej navede-
ne mnoge Kardeljeve zasluge za 
socialistični razvoj v Jugoslaviji, 
pomembna pisana izročila, opisane 
so njegove značajske poteze klene-
ga revolucionarja, državnika in 
humanega človeka, kar vse je av-
tor knjige spoznal v dolgem obdo-
bju stikov z velikim revolucFonar-
jem. Pomembno knjigo je avtor 
napisal pred vstopom v visoko de-
setletje svojega plodnega življenja. 
Želimo mu še veliko zdravih in 
plodnih let! v ida Rojic 

Ivan Bratko leta 1934, star 20 let 

Razprava delegatov o preobrazbi 
bančništva 

in drobnega gospodarstva 
v ponedeljek 6. t. m. so se v domu Franca Krambergerja v Ptuju 

zbrali delegati 43 in 44 okoliša, iz občin Lenart, Ormož, P tu j in Slovenska 
Bistrica, na konferenci delegacij. 

Na konferenci, kjer so sodelovali poleg delegatov še predstavniki 
skupščine SR Slovenije, gospodarske zbornice Slovenije, medobčinske 
zbornice Maribor, Ljubljanske banke — združene banke, predstavniki 
družbenopolitičnih organizacij in skupnosti navedenih občin ter delavci 
Poslovne enote KBM v Ptuju, so delegati obravnavali poročili o razvoju 
drobnega gospodarstva in o preobrazbi bančništva, o kateri bo še ta 
mesec razpravljala skupščina SFR. 

Precej kritična, a hkrati konstruktivna, je bila razprava o razvoju 
drobnega gospodarstva. Že v uvodnem poročilu, ki ga je podal tov. 
Pešec, zlasti pa v bogati razpravi je bilo zapaziti nezadovoljstvo obrtnikov 
zaradi še vedno nerazčiščenih nekaterih politično-ideoloških in gospodar-
sko sistemskih vprašanj o poslovanju obrtnikov in obrtnih zadrug. 
Predstavniki iz republiških organov so pridno polnili beležke. Delegati pa 
so menili, da je že skrajni čas, da prenehamo z neprestanim ugotavlja-
njem problemov in že enkrat pričnemo uresničevati dogovorjene naloge. 
Posebej je bilo izpostavljeno, da imajo v občinah premalo maneverkega 
prostora za učinkovitejša pospeševanja razvoja drobnega gospodarstva, v 
republiških organih pa se prepočasi rešujejo bistveni problemi drobnega 
gospodarstva. Delegati na skupščini pa n imajo moči. 

Tudi pri obravnavi poročila o gospodarjenju z denarjem je bila bo-
gata razprava. Že iz uvodnega poročila, ki ga je podala tov. Magdalenče- • 
va je izhajala upravičena kritičnost in zaskrbljenost, da se naloge, ki so 
bile postavljene na problemski konferenci ZK Slovenije leta 1980 o 
gospodarjenju z denarjem, večinoma neuresničujejo. 

Iz skupščinskega gradiva, uvodnega poročila in razprave delegatov 
lahko ponovno ugotovimo, da sedanja neugodna gospodarska gibanja 
silijo izvršilne organe in NB Jugoslavije v kratkoročne administrativne 
ukrepe, ki največkrat sploh niso skladni s programom dolgoročne gospo-
darske stabilizacije. To pa bistveno upočasnjuje proces preobrazbe, 
gospodarjenja z denarjem kakor tudi gospodarjenje na sploh. 

Posebej je bilo povdarjeno, da ni vsklajenosti niti med resolucijo o 
družbeno ekonomskem razvoju SFRJ in kasneje sprejetimi tekočimi uk-
repi ekonomske politike. V resoluciji smo si zastavili cilj oživljanje gospo-
darske rasti. Kreditno monetarna politika pa je skrajno restriktivna in je v 
lanskem letu dopuščala štirikrat počasnejšo rast plasmajev k o t j e znašala 
stopnja inflacije. Tudi letos ni nič boljše. Ker je dohodek gospodarstva 
močno obremenjen, velika obveznost za združevanje sredstev za infra-
strukturo, manjrazvite in druge razne sporazume, gospodarstvu realno 
ne ostaja več niti toliko akumulacije, da bi lahko pokrivalo inflacijsko 
rast vrednosti zalog. Nujna pa je sprememba gospodarske strukture, 
povečanje proizvodnje za izvoz, hrane itd., kar vse zahteva nova vlaganja 
finančnih sredstev. 

Glede na sistem upravl janja v KBM (konference poslovnih enot, 
panožne konference, zbori varčevalcev, zbori deponentov, zbori ustanovi-
teljev banke itd.) ne bi mogli govoriti o tem, da delegati n imajo vpliva na 
odločitve v banki. Problem pa je v vedno večjem obsegu administrativnih 
odločitev, ki vedno bolj ožijo prostor in obseg odločanja delegatov v ban-
kah in v OZD. Manjši je tudi vpliv na odločitve v Združeni banki kjer je 
še veliko nerazrešenih posledic starih grehov širše slovenske narave. Zato 
prihaja LB ZB pred temeljne banke in upravljalec vedno z novimi zahte-
vami za kritje posledic, zdaj deviznega neravnovesja v republiki, zdaj 
nepokritih tečajnih razlik itd. To in siceršnje tečajne razlike v temeljnih 
bankah pa imajo za posledico, da za članice banke ni skupnega dohodka, 
združevanje v sklade pa je nu jno , kar dodatno črpa OZD. 

Vedno manj prostih finančnih sredstev in zelo slabe iskušnje združe-
valcev'sredstev pri skupnih naložbah, ker samoupravni sporazumi ne da-
jejo združevalcem sredstev zadostne pravne in poslovne varnosti (koruza, 
umetna gnojila itd.) zavirajo združevanje sredstev in krepijo kreditni 
odnos. 

Nadalje so delegati menili, da predlagana sprememba kratkoročnih 
kreditov v dolgoročne, ob sočasnem znižanjem že tako nizke s topnje rasti 
plasmajev, ne bo vplivala na izboljšanje likvidnosti, zato so cilj tega ukre-
pa vprašljivi. 

Glede števila bank pa so delegati menili, da to ni ključno vprašanje 
učinkovitosti gospodarjenja z denarjem. Dejstvo je, da je na razpolago 
premalo denar ja , če pa se dogovorimo za njegovo združevanje oziroma za 
usmerjene naložbe (npr. za kmetijstvo), pa nekatere banke kasneje tega 
nočejo izpolniti. 

Združeno delo želi predvsem učinkovito dogovar janje med bankami 
in čim manj oddaljenih (odtujenih) ravni odločanja , kamor navadno vodi 
tako imenovana samoupravna koncentracija denar ja . Ves čas razprave je 
bilo prisotno, da je vprašanje učinkovitega gospodarjenja z denarjem 
povezano s spremembami v širšem denarno kreditnem in ekonomskem si-
stemu države in ne le v organiziranosti bank v SRS. Ker pa je denarno 
kreditni sistem v domeni zveznih organov oz. , ,monetarne oblast i" , 
(NOJ) je bilo postavljeno vprašanje, kaj bomo v republiki storili, da bodo 
zaključki te široke razprave prišli tudi na raven zveze. Znano je namreč, 
da se v ostalih republikah ne vodijo takšne razprave, čeprav bi bila nu jna . 
V kolikor pa bodo posledice teh razprav le krčenje števila bank in even-
tuelna nova koncentracija funkcij in sredstev v združeni banki (kar je 
močno prisotno, saj je. že pripravljen dogovor o kriterijih za novo orga-
niziranost bank v Sloveniji), zagotovo ne bomo zadeli bistva potrebnih 
sprememb, ki jih nujno pričakuje združeno delo od teh razprav. 

F. L. 

SLOVESNA PODELITEV KULTURNIH PRIZNANJ 
V torek, 7. februarja , je bila v ptujskem gledališču 

Slovesnost — posvečena 8. februarju, kulturnemu 
prazniku Slovencev. Podeljena pa so bila tudi prizna-
nja tistim občanom, krajevnim skupnostim in šolam, 
^̂  s svojim aktivnim delom, požrtvovalnostjo in 
uspehi uspešno utirajo pot naši ljubiteljski kulturi in 
poklicni kulturni ustvarjalnosti med široki krog de-
lovnih ljudi in občanov ter prek občinskih, republi-
ških in državnih meja. 

Pismena priznanja Zveze kulturnih organizacij ob-
^ne P tu j so prejeli: Krajevna skupnost Cirkovce in 
Osnovna šola Videm pri P tu ju — za razumevanje, 
spodbujanje in aktivno sodelovanje z ljubiteljskimi 
kulturnimi skupinami. Mara Urih iz Cirkovc, Maks 
f;eguš iz Podlehnika, Stanko Žitnik iz Rogoznice, Ci-

Mesarič iz Majšperka, Peter Mlinarič iz Bukovec 
'n Anica Selak iz Vidma pri P tu ju — za dolgoletno 
aktivno, požrtvovalno in uspešno delo na ljubitelj-
skem kulturnem področju. 

Bronasta plaketa je bila letos podeliena Konradu 
^ertiču iz Dornave, ki že prek 20 let deluje v doma-
^ ^ prosvetnem društvu in ima velike zasluge za ure-
"itev kulturnega prostora v tem kraju ter za delo in 
Obstoj pevskega zbora. Krajevna skupnost Markovci 

je plaketo dobila za izredno pomoč in razumeva-
jo za delo kulturnih sekcij na svojem območju , zla-

^ še pihalnemu orkestru v Bukovcih in moškemu 
P^^skemu zboru v Markovcih. 

Vida Toševa iz Vitomarc je prejela srebrno plaketo 

ZKO P t u j za aktivno družbenopolitično in kulturno 
delo v svoji krajevni skupnosti, saj se aktivno vklju-
čuje vanj vse od leta 1958, ko je začela igrati v vito-
marški gledališki skupini. Že osem let je predsednica 
prosvetnega društva, vodi pa tarahuLaški orkester in 
pevski zbor. Srebrno plaketo je dobil tudi Alfred 
Pelcl iz Majšperka, ki je vsa leta po vojni aktivno de-
loval v DPD Svoboda Majšperk — kot godbenik in 
pevec ter tudi kot predsednik majšperške Svobode. 

Zlata Plaketa je bila letos podeljena Andreju Fe-
konji iz P tu ja za njegov prispevek na področju gleda-
liške, lutkovne in druge ljubiteljske kulturne dejav-
nosti, saj je bil od leta 1971 do 1983 tudi predsednik 
DPD Svoboda P tu j , član izvršnega odbora ZKO in 
predsednik komisije za gledališko dejavnost pri zvezi. 

Letos so prvič podelili tudi naziv Častnega pred-
sednika ZKO občine P tu j , s katerim je bil za svoje 
delo nagrajen Stane Stanič, ki je več kot 35 let vodil 
to občinsko kulturno organizacijo kot predsednik. 
Njegov delež pri ustanavljanju, razvijanju in vzponu 
kulturne dejavnosti v občini P tu j je velik. Razen 
poklicnega dela na prosvetnem področju je bil vse-
skozi predan ljubiteljski kulturi, tudi kot zborovodja 
in režiser. 

Na torkovi proslavi v gledališču pa so predstavniki 
kulturne skupnosti podelili še najvišja občinska 
priznanja za zasluge na področju kulturnega dela. 
Veliki Oljenki sta dobila Vida Rojičeva in Jože Gre-

Vida Rojičeva je v preteklem letu praznovala svojo 
70-letnico. Vse njeno življenje pa je bilo predano ak-
tivnemu delu, ki je segalo na različna področja . Kot 
komunistka je v ilegali delovala že med obema vojna-
ma, med drugo pa je bila internirana v italijansko ta-
borišče Gonars. 

Po nekaj letih učiteljevanja se je leta 1951 zaposlila 
v muzeju, v katerem je kmalu prevzela delo kustodi-
nje v oddelku ljudske revolucije, od leta 1965 pa do 
upokojitve je to kulturno ustanovo vodila kot ravna-
teljica. 

Na oddelku ljudske revolucije je zbrala izredno ve-
liko dokumentov, izjav in drugega gradiva iz obdobja 
od leta 1918 do 1945, s katerimi je pomembnO-jdlČL-
polnila in razširila zbirko ljudske revolucije v letih 
1956, 1962 in 1968, ko je doživljala še več posodobi-
tev in dopolnitev. Bila je avtorica več samostojnih 
tematskih razstav in spominskih sob na gradu Borlu 
in na domačiji Jožeta Lacka v Novi vasi. Njeno razi-
skovalno delo bo lahko vedno dobra osnova za na-
daljnje poglabljanje znanja o slavnem obdobju — to 
pa so publikacije: P tu j v boju za lepše dni, Sloven-
skogoriška četa. Narodni heroj Jože Lacko, Dušan 
Kveder-Tomaž ter številni članki v zbornikih in časo-
pisju. 

Kot ravnateljica muzeja je imela izreden posluh za 
kulturno poslanstvo ustanove, saj so bila prav pod 
njenim vodstvom opravljena nekatera pomembna de-
la na gradu, pridobljno razstavišče ob Dravi, odprta 

arheološka zbirka in podobno. Skratka — vse svoje 
življenje je posvetila raziskovanju ptujskega in ormo-
škega revolucionarnega gibanja in poslanstvu ustano-
ve v kateri je ravnateljevala. Ob tem pa je ostala ved-
no prisrčna sodelavka, pripravljena prisluhniti teža-
vam svojih najbližjih, zato jo vsi, ki so imeli pri-
ložnost sodelovati z n jo — še danes visoko cenijo kot 
muzealko, zgodovinarko in osebnost. 

Obširnejši zapis o prof. Jožetu Gregorcu, letoš-
njem dobitniku najvišjega občinskega kulturnega 
priznanja — Velike Oljenke, smo objavili ob nje-
govi 70-letnici, dodamu pa naj , da je prav Jože Gre-
gorc zapustil našemu m ^ t u neizbrisen pečat svoje 
umetniške ustvarjalnosti kot zborovski dirigent, kot 
direktor glasbene šole in gledališča, organizator šte-
vilnih kulturnih večerov, ki so bili sestavljeni iz vseh 
oblik kulturnega udejstvovanja in ne nazadnje kot 
človek, ki sodi med največje slovenske in jugoslo-
vanske zborovodje. Zato smo imeli srečo, da je del 
svojih umetniških moči posvetil prav mestu, ki mu je 
še danes ostal zvest in ki se mu je letos oddolžilo tudi 
s svojim najvišjim kulturnim priznanjem. 

Letošnji kulturni praznik smo v gledališču počastili 
še s krajšim koncertom ženskega pevskega zbora PD 
Alojz Arnuš iz Rogoznice pod vodstvom zborovodki-
nje Grete Glatz in igralke SLG iz Celja Zvezdane 
Mlakarjeve, ki je povedala nekaj pesmi ptujskega 
avtorja Branka Ciglarja, ki jo je tudi spremljal s ki-
taro. mš 
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Utrinka iz vojaškega 

življenja 
Svečana zaobl juba je nepozabni trenutek v življenju vsakega pri-

padnika naše armade. Posebno doživetje pa j e to tudi za starše, s o r ^ n i k e 
m prijatelje vojakov, ki se slovesnosti o b svečani zaobljubi radi ude-
ležujejo. Tako je bila nedavno tudi vojašnica Dušana Kvedra-Tomaža 
Jugoslavija v malem. Takšna prireditev pa je hkrati tudi priložnost za 
pogovore o vojaškem življenju in okolju, v katerem bodo vojaki preživeli 
večji del svojega vojnega roka. 

V objekti? smo ujeli trenutek ob pogovoru starešine Jnrlete s starSi in 
sorodoBd e n ^ a i^adih vojakov iz Lazarevca 

Med nedavnim obiskom v ptujski vojašnici so nam poiutzali tudi bivak v 
snegu. Postavili so ga vojaki ob običajnem spoznavanju življenja in 
bivanja v zimsidb razmerah. Bivaka sta vzbudila posebno pozornost, saj 
jih oUčajno postavljajo v naravi (slika 2) Tekst in foto: 

1. kotar 

Pravna pomoč v Ormožu 
v občini Ormož nudi jo pravno pomoč delovnim l judem in občanom 

pravne službe v delovnih organizacijah, pravna pomoč pri občinskem 
svetu ZSS, družbeni pravobranilec samoupravl janja in sodniki ormoške 
enote Temeljnega sodišča Maribor. V občini menijo, d a j e pravna pomoč 
ustrezno organizirana, zato ni potrebno uvajati še dodatnih oblik pravne 
x)moči delavcem in občanom. To potr juje tudi dejstvo, da se je v zadnjih 
etih število iskalcev pravne pomoči v občini močno zmanjšalo. - u 

AKUPUNKTURA 
(3. nadal jevanje in konec) 

Pri u temel jevanju uporabnost i zdravljenja z akupunkturo navaja jo 
predvsem 4 osnovne teorije, katerih dve n a j na kratko omenim. Takoi-
menovana meridi janska teorija sloni na nekakšni conski razdelitvi telesa 
in se opira n a staro kitajsko taoistično filozofijo. Druga pa za jema 
elemente iz različnih področij avtosugestije, tako imenovanega avto-
genega treninga in masovne hipnoze. Oboje, oziroma vse sloni na 
hipnotičnem vplivanju. 

Že omenjena teatralnost kot nekakšen ritual je zajeta v uvodne 
priprave, ki n a j bi na svojstven način vplivale na bolnika, tudi način 
zabadanja igel očividno nadomeščajo običajno verbalno sugestijo, pri 
kateri hipnotizer skuša s ciljano izpovedanimi besedami hipnotično 
vplivati na osebo. 

Da imamo opraviti s hipnotizirajočim vplivom, dokazuje vzpo-
rednost sugesdbilnosti izbranih bolnikov in s p r imer jan jem efektov, ki 
jih terapevti dosegajo pri ostalih skupinah bolnikov. 

Povsem zgrešeno j e oporekanje vpliva hipnoze s trditvijo, da tudi pri 
dojenčkih in živalih — kjer na j bi bil hipnotičen vpliv izključen — 
dosegajo določene pozitivne efekte; kajti tudi strah in katalepsija — 
nekaJcšno zakrknjeno otrplo stanje, k i j e pravzaprav posledica s trahu — 
sprožita gotovo s topnjo popuščanja zavestne pozornosti in mišično 
ohlapnost. Oboje j e fenomen hipnoze. 

Če na j na koncu kritično ocenimo akupunkuro , lahko ugotovimo 
najprej, da je nastopila doba, ko akupunktura izstopa iz vrste takoi-
menovane paramedic ine in ponehu je biti nekakšna magija, oziroma 
paraceja (po staroveški veri zdravilo proti vsem mogočim obolenjem). 
Pričakovati m o r a m o namreč, da bo akupunk tu ra — sicer v omejenem 
obsegu — uporab l jana v okviru racionalnega splošno veljavnega načina 
zdravljenja, posebno še na področju anesteziologije. 

Ža dokončno ocenitev in uvrstitev v vrednostno lestvico zdravilstva 
pa so vsekakor po t rebna še vsestranska in objekt ivna raziskovanja. Tako 
stahšče potr juje tudi obsežna dosedaj objavl jena literatura. 

Znanstvena šolska medicina zaenkrat ne more priznati akupun-
kture kot enakovredne veje zdravljenja, ker je osnovna naloga aka-
demske medicine izogibati se vsakojakemu šarlatanstvu (mazaštvo, 
šušmarstvo, kamor vštevamo vse tako dolgo, dokler ni znanstveno 
preveijeno in utemeljeno). 

Po drugi strani pa N I M A M O N A M E N A A K U P U N K T U R O 
ZAVRNITI zgolj zaradi tega, ker ne pr ipada v koncept šolske medicine. 
NAJ T E K M U J E z nami in na j p)okaže, kaj zmore! 

V sedanjem štadiju razvoja pač U V R Š Č A M O A K U P U N K T U R O 
V VRSTO P R E I S K U S N I H R A Z I S K O V A N J . N a j tudi za akupunkturo 
veljajo ista načela, kakor za vsako novo metodo, oziroma zdravilo, ki 
mora prebresti dolgo pot trdega in neizprosnega preizkuševanja. 

Prepuščeno je torej vsakomur na svobodno lastno voljo. Sestavek 
naj služi trezni presoji bolnikom, da pri resnejših obolenjih ne bi iz-
gubljali dragocenega časa za pravilno zdravljenje in zapravljali denai ja . 

(Pr i re jenopo M. Boros-u z univerzitetne kirurške klinike v Szeged-u 
na Madžarskem) 

Vaške kt̂ ižnice v nezavidljivem polož^ 
Vaške knjižnice so v zelo 

nezavidljivem položaju, saj po 
večini nimajo svojih prostorov, ' 
velikokrat pa tudi ljudi ne najdejo, 
ki bi delali v njih. Ob koncu leta 
1983 je imela potujoča knjižnica 
9300 knjig. S tem fondom je zala-
gala 17 vaških knjižnic, 8 knjižnic 
v delovnih organizacijah in 15 šol-
skih — pionirskih knjižnic, skupno 
pa so izposodili 4910 kniie. 

O tem — pod kakšnimi pogoji 
delujejo te knjižnice — smo se 
pogovarjali z referentom za mati-
čno službo pri ptujski Ljudski in 
Studijski knjižnici Simonom Petro-
vičem: 

,,Ce pogledamo vaške, amater-
ske knjižnice, potem položaj nika-
kor ni rožnat. Največji problem je 
prostorska stiska. Svojo sobo ali 
sobico imajo le knjižnice v Bukov-
cih, C i rkovcah , C i rku lanah , 
Juršincih, Kidričevem, Vidmu pri 
Ptuju in v Doleni. 

V prostorih stare šole je knjižni-
ca v Trnovski vasi in Vitomarcih. 
V neustreznih prostorih gostujejo 
knjižnice v Kungoti, Podlehniku in 
Žetalah. V Strelcih je knjižnica v 
privatni hiši, čeprav imajo novi 
kulturni dom, nekatere pa so v 
prostorih, ki jih uporabljajo tudi 
druge sekcije prosvetnih društev. 
Prostore za knjižnico pa pripra-
vljajo in adaptirajo v Muretincih, 
Stopercah, Markovcih in Gorišni-
ci ." 

Že pred leti ste si prizadevali na 
zakup posebnega avtomobila za 
potujočo knjižnico. Kot kaže 
zamisli niste uresničili. 

,,Naša matična knjižnica nima 
lastnega vozila, zato tudi knjižni 
fond redneje menjavamo. Ze pred 
leti obljubljeni bibliobus za ptuj-
sko in ormoško področje, se vedno 
bolj odmika." 

Kdo pa opravlja posle knjižni-
čarjev v vaSkih knjižnicah? 

,,Vsi knjižničarji in knjižničarke 
po vasih ptujske občine so amater-
ji, ki to poslonstvo opravljajo z 
veseTJemTh ^rez denarnITi nadome-
stil. Samo ena knjižničarka dobi 
skromen honorar. Med njimi je 
samo pet prosvetnih delavcev, dru-
gi pa so iz naj razl ičnejš i poklicev. 
Knjižničarji se tudi pogosto 
menjavajo, kar povzroča težave 
matični službi, pri nekaterih društ-
vih pa jih sploh ne morejo na j t i . " 

Odkod sredstva za dopolnjeva-
nje knjižnega fonda, oziroma za 
nakup knjig? 

,,Denar za nabavo knjig v 
vaških knjižnicah deli Zveza 
kulturnih organizacij Ptuj, vendar 
so ta sredstva zelo skromna, tako, 
da je tudi knjižni prirast zelo skro-
men. 

Več kot polovico knjižnega fon-
da vaških knjižnic je zastarelega in 
bi ga morali izločiti. Tak poučen 
primer je knjižnica Prosvetnega 
društva Borovci, ki je bila do leta 
1970 najbolj dejavna v ptujski 
občini. Zaradi zastarelega fonda 
pa je to zanimanje splahnelo in so 
jo morali zapreti. Ponekod pa se 
za knjižnico premalo zanimajo tu-
di sama prosvetna društva in 
n j ihove k ra jevne skupnos t i . 
Marsikje prostora pozimi ne ogre-

vajo kar še dodatno otežuje delo 
knjižničarjev". 

Vi ste referent za matično 
službo. Nam lahko na kratko 
predstavite delo, ki ste ga v pretek-
lem letu opravili. 

,,Kot referent za matično službo 
pomagam pri nabavi literature, 
urejanju knjižnic in pri menjavi 
fonda potujoče knjižnice. Poleg 
tega pripravljam tudi razstave 
zunaj matične hiše ali pa pomagam 
pri izbiri literature za razstave. 

V zadnjih letih smo pripravili 
več razstav: v letu 1975 je bila 
razstava šolskih glasil pod naslo-
vom Naša šolska glasila. Potovala 
je na enaindvajset osnovnih šol. 
To leto je bila še razstava pod na-
slovom Donačka gora, ki so si jo 
ogledali v desetih o osnovnih šolah 
in eni organizaciji združenega dela. 
Leto kasneje je bila razstava 
planinske literature z naslovom 
Hodil po zemlji sem naši v osnovni 
šoli Slovenskogoriške čete v 
Juršincih. 

V letu 1977 je bila razstava pod 
naslovom Domovina, si še kakor 
zdravje? Ogledali so si jo lahko 
učenci petnajstih osnovnih šol 
ptujske občine. 

V letu 1979 je bila razstava pod 
naslovom Markovci včeraj in 
danes, ki so jo pripravili v počasti-
tev otvoritve nove osnovne šole. 
Leto kasneje o Edvardu Kardelju 
— njegovem življenju in delu za 
pet osnovnih šol. Pomladi 1981 le-
ta je sledila razstava o Osvobodilni 
fronti slovenskega naroda v treh 

osnovnih šolah, to leto pa avgusta 
še dve razstavi in sicer v Trnovski 
vasi — Trnovska vas včeraj, da-
nes, jutri ter v Stopercah — 
Stoperce skozi čas. Leta 1982 
beležimo dve razstavi — Razvoj v 
slovenski literaturi, ki je bila v 
dveh osnovnih Šolah ter Drobci iz 
zgodovine NOE v ptujskem okoli-
šu, ki smo jo postaviU v TAM — 
Ptuj . Lani smo pripravili razstavo 
v OS v Domavi pod naslovom 
Življenje in delo Karla Marksa, 
drugo pa v Gorišnici ob občinskem 
prazniku s katero smo predstavili 
Gorišnico z okolico," je predstavil 
dejavnost matične službe njen re-
ferent Simon Petrovič. 

mS 

sKraoB PetrovK — referent za 
matično službo pri ptujski Ljudski 
in študyski knjižnici. Foto: M. 
Ozmec 

CIRKOVŠKA FOLKLORA NA NIZOZEMSKO 
č lan i folklorne skupine Vinko Korže iz 

Cirkovc so prejeli u radno pnjvabilo za sodelo-
vanje na festivalu folklore na Nizozemskem, 
y e r bodo gostovali v mestih Raalte in Heino. 
Skupina bo imela od 18. do 25. avgusta letos 
več nastopov na Salland festivalu, kjer je lani 
zastopala Jugoslavijo skupina iz Bohinjske 
Bele. 

V folklorni skupini Vinko Korže je 46 
plesalk in plesalcev. Trenutno se pripravljajo 
na nastop na ptujskem kurentovanju, ki bo 4. 
marca, zatem pa bodo vadili za gostovanje v 

tmini. Pripraviti mormo 60-minutni program 
plesov, pesmi in iger, kar za izkušene plesalce 
m pevce gotovo ne bo pretežak z a l ^ a i , saj 
imajo že sedaj izpiljen plesni korak. I r e D a je 
reči, da je SO^etna tradicija zagotovo prispe-
vala k odločitvi Folklornega združerna in 
odbora za folkloro p r i predsedstvu Zveze 
kulturnih organizacij Slovenije, da so za 
sodelovanje na omenjenem festivalu izbrali 
folklorno skupino Vinko Korže. Na jb rž tudi 
ni presenetljiva odločitev, da bo pionirska 
folklora osnovne šole Cirkovce gostovala v 

Turčiji, saj v Cirkovcah namen ja jo posebno 
pozornost folklornemu podmladku. 

Zaradi povabila na gostovanja v tiijini 
imajo v cirkovškem Prosvetnem društvu 
precej dela. Poleg ostalih rednih ddavnos t i 
bodo organizirali več prireditev, da bodo 
zbraU dovolj dena i ja za potne stroške gosto-
vanj na tujem. Tako bodo že 3. marca pripra-
vili v d o m u krajanov pustovanje, zaslužek pa 
namenih folklorni skupini. 

N. Dobljekar 

ZAKAJ TOLIKO SOLIMO NAŠE CESTE 
Na vprašanje odgovai ja Matevž Cestnik iz 

T O Z D Komunalni servisi D O Komunala , 
gradbeništvo in promet Ptuj: 

»Da bi lahko odgovonl na postavljeno 
vprašanje, moram najpre j povedat i , kdo j e 
Usti, ki sol na cesto daje. V Ptuju je to tozd 
Komunalni servisi, ki j e zadolžena za izvaja-
nje zimske službe v skladu z odlokom in 
sprejetim p lanom o izvajanju zimske službe 
na območju mesta Ptuja in naselij Majšperk 
in Kidričevo. 

Po odloku o komunaln i dejavnosti v občini 
Ptuj so iz omenjenega o b m o d a , izvzete 
magistralne in regionafiie ceste. Slednje, kot 
tudi lokalne ceste v občini vzdržuje T O Z D za 
vzdrževanje in varstvo cest Ptuj. 

Pri vzdrževanju cest se oboji srečujemo z 
enako problematiko. Zato smo sklenili dogo-
vor o razmejitvi pristojnosti pri izvajanju 
zimske službe. Skladno z dogovorom smo 

organizirali tudi skupno deponi jo posipnih 
materialov. 

Glede samega soljenja cest pa naslednje: 
Ceste solimo zaradi tega, da poledenitev ne 
nastane že pri nič stopinjah Celzija. 

Sol, ki jo uporab l jamo za posipavanje, ie 
slabše kakovosti, pridobiva se kot stranski 
produkt pri čiščenju oziroma pri pr idobivanju 
soU v solinah. 

Pri že omenjenih temperaturah sol prepre-
čuje, da bi se sneg strnjeval. Drugače bi 
nastmala snežna »deska«. Le-ta pa je Se 
posebej nevarna pri odjugi. 

Tudi drugod po svetu uporabl ja jo sol. 
Skoda, ki nastaja zaradi sol jenja n a avtomobi-

lih in drugje, j e jgotovo vehka. Če bi ne solili, 
pa bi bila še večja. Nekatere ceste bi morali iz 
»prometa« celo izločiti in podobno. Primeijal-
no gledano je še sohenje kot način in sredstvo 
za odpravl janje veq ih posledic, ki izhaja jo iz 
zimskih razmer, v tem trenutku edino primer-
no. 

Zato b o m o tudi v bodoče ceste še solili, 
seveda v okviru f inančnih možnosti. S tem 
bomo sicer zmanjševali nevarnosti in povečali 
uporabnost cest skozi vse leto. Kl jub temu pa 
organizirana zimska služba ne bo odpravila 
vseh skrbi voznikov, zato je potrebno cesto 
uporabljati glede na razmere, ki se n a nje j 
pojavljajo. 

Za vzdrževanje mesta Ptuja ter obeh naselij 
smo v letošnji sezoni že porapili nekaj nad 100 
ton soli ifi blizu 250 kuoikov posipnih mate-
rialov. To je sicer v okviru plana, vendar zime 
še ni konec.« Pripravila: M G 

ZBORI SKUPŠČINE SR SLOVENIJE 

G SISTEMU OBRAMBE PRED TOČO 
Republiški komite za kmetijstvo, gozdarstvo 

in prehrano SRS je pripravil obširno poročilo o 
izvajanju zakona o sistemu obrambe pred točo 
v SR Sloveniji. V poročilu so podrobneje 
razčlenjeni razlogi za izdajo zakona o sistemu 
obrambe pred točo, njegova vsebina in izvaja-
nje. 

Pri pripravi poročila je sodeloval tudi Hid-
rometeorološki zavod SRS in obe območni 
samoupravni skupnosti za obrambo pred točo, 
t. j . v Severovzhodni Sloveniji, ki je bila usta-
novljena, 25. oktobra 1980 in v Osrednji Slo-
veniji, ustanovljena, 24. novembra 1983. Zato 
je v poročilu razčlenjena tudi samoupravna or-
ganiziranost obeh območnih skupnosti na hra-
njenih območjih. 

Nadalje je v poročilu razčlenjena dinamika 
izgradnje sistema obrambe pred točo v SRS in 
o zagotavljanju sredstev za delovanje in vzdrže-
vanje sistema obrambe pred točo, ob koncu 
poročila pa so dane še pobude za spremembo 
zakona. 

Celotno poročilo z ugotovitvami, predlogi in 
stališči je bilo objavljeno v Poročevalcu št. 1 z 
dne 10. 1. 1984, o njem so razpravljale skupine 
delegatov na našem območju kot pripravo na 
razpravo za sejo Zbora združenega dela in Zbo-
ra občin Skupščine SRS, ki bosta zasedala, 20. 
in 21. februarja in poleg številnih pomembnih 
točk dnevnega reda obravnavala tudi to poroči-
lo. Iz Poročevalca objavljamo naslednji povze-
tek: 

,,V poročilu je na kratko predstavljena vsebi-
na zakona o sistemu obrambe pred točo (Ur. 
list SRS št. 33/79), ki je bU v skupščini SRS 
sprejet, 7. 11. 1979. V nadaljevanju je v poroči-
lu ugotovljeno, da se zakon o sistemu obrambe 
pred točo dokaj zadovoljivo izvaja, čeprav tudi 
na tem področju niso bili storjeni vsi potrebni 
ukreni, da bi bil zakon lahko realiziran. Ugo-
tovljeno je namreč, da se niso v roku ustanovile 
območne samoupravne skupnosti za obrambo 
pred točo, razen v SV Sloveniji, in da občinske 
skupščine po preteku za samoupravno ustanovi-

tev niso sprejele odlokov o ustanovitvi teh 
skupnosti. Tako skupnost za obrambo pred to-
čo na Primorskem še vedno ni ustanovljena. 
Prav tako še vedno ni ustanovljen kordinacij-
ski odbor območnih skupnosti za obrambo pred 
točo, ki bi moral opravljati usklajevalne in tudi 
nekatere strokovne naloge. Te naloge sedaj 
opravljajo nekateri republiški upravni organi in 
organizacije. 

Sredstva, ki jih za izgradnjo, delovanje in 
vzdrževanje sistema obrambe pred točo v skla-
du z zakonom zagotavlja SR Slovenija, so 
zagotovljena vsako leto z zakonom o proračunu 
SR Slovenije, za del sredstev pa SR Slovenija 
najema kredite pri zavarovalni skupnosti Trig-
lav in to zato, da bo izpolnjena z zakonom 
predvidena dinamika izgradnje, to je, da bo 
sistem obrambe pred točo v SR Sloveniji izgra-
jen in bo v celoti deloval v letu 1985. 

Tudi člani območnih skupnosti za obrambo 
pred -točo prispevajo sredstva za izgradnjo, 
delovanje in vzdrževanje tistega dela sistema 
obrambe pred točo, ki se nanaša na strelna me-
sta. V SV Sloveniji, kjer obramba deluje že 12 
let, v celoti pokrivajo vse stroške tega dela 
obrambe, slabša pa je situacija v Osrednji Slo-
veniji, kjer je bila skupnost ustanovljena šele 
novembra 1983, vendar v 5 občinah (od 22) ni 
bila zagotovljena potrebna večina. 

Glede na to, da so za obrambo pred točo na 
strelnih mestih, po veljavnem zakonu dolžni 
prispevati sredstva le člani območnih skupnosti 
— obvezni člani pa so samo kmetje ter kmetij^ 
ske, gozdarske in živilsko predelovalne or-
ganizacije združenega dela — je obremenitev za 
te zavezance sorazmerno visoka. 

Nesporno pa je ugotovljeno, da imajo korist 
od obrambe pred točo tudi druge družbene 
pravne osebe in seveda tudi posamezniki. Zato 
so bile že večkrat dane pobude za spremembo 
zakona o sistemu obrambe pred točo in sicer v 
smeri, da naj bi za obrambo pred točo prispevali 
sredstva vsi, ki iniajo do te obrambe korist. 

Najnovejši pobudi v tej smeri sta prišli od sku-
pine delegatov za Zbor občin Skupščine SR 
Slovenije iz občine Laško in iz Samoupravne 
skupnosti za obrambo pred točo v Osrednji 
Sloveniji. 

Ti dve pobudi je potrebno po vsebini sprejeti 
in doseči, da sredstva za obrambo pred točo, od 
katere ima korist celotna družba in tudi vsak 
posameznik, prispeva najširši krog koristnikov. 

STALIŠČE DO POBUDE ZA SPREMEMBO 
ZAKONA 

Izvršni svet Skupščine SR Slovenije me-
ni, da sta pobuda skupine delegatov za 
Zbor občin Skupščine SR Slovenije iz ob-
čine Laško in pobuda Samoupravne skupnosti 
za obrambo pred točo v Osrednji Sloveniji za 
razširitev kroga zavezancev za zagotavljanje 
sredstev za obrambo pred točo po svoji osnovni 
vsebini in ciljih ustrezni. Vendar problematike 
ne morerno rešiti na način kot ga predlagajo 
nosilci pobud. Z zakonom namreč ne moremo 
nalagati obveznosti plačevanja prispevka subjek-
tom, ki niso člani območnih skupnosti. 

Izvršni svet Skupščine SR Slovenije meni, 
da bi bilo vprašanje, ki so predmet pobud za 
sprememb zakona, rešiti na naslednje načine.: 

— občine naj sprejmejo vse potrebne ukrepe, 
da bo zagotovljeno dosledno izvajanje zakona o 
sistemu obrambe pred točo; 

— zavarovalne skupnosti naj namenijo znatno 
več sredstev iz preventivnih skladov v tistih 
vrstah zavarovanja, kjer je vključen rizik proti 
toči, za obrambo pred točo; 

— ob proučevanju možnih načinov 
sistemskega razreševanja problematike enotnega 
organiziranja in zagotavljanja sredstev za 
intervencije v kmetijstvu in porabi hrane ter za 
blagovne rezerve bo treba proučiti tudi možnost, 
da bi sredstva za financiranje delovanja, in 
vzdrževanja sistema obrambe pred točo 
zago tav l j^ vsi, ki imajo od obrambe pred točo 
korist. 
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Rozina Šebetičeva v 
mladinskem razstavišču 
Mladinsko likovno razstavišče 

Srednješolskega centra v P tu ju je 
te dni prizorišče zanimivega 
likovnega dogodka. V njem gostu-
je ptujska likovnica Rozina Sebeti-
Čeva — dolgoletna pedagoška 
delavka, ki je svoje likovno znanje 
prenašala na mlade generacije. Z 
letošnjim drugim polletjem je že v 
zasluženem pokoju , kar ji daje še 
več možnosti in časa, da se povsem 
preda svojemu privlačnemu in 
uspešnemu konjičku — slikanju. 
Njeni akvareli, gvaši in tempere, s 
katerimi upodablja lepoto naše 
pokrajine in samega starega Ptu ja , 
50 tokrat zastopani z 32. deli. 
„Sam pogled na razstavo pa nam 
jjove, da Šebetičeva slika največ v 
naravi, v kateri išče kompozicijsko 

zaključene motive, vedno pa ostaja 
v mejah poetičnega realizma. Le tu 
in tam jo zanese, da sliko zgradi s 
širšimi potezami čopiča in večjimi 
barvnimi l isami," kot je v razstav-
ni list zapisala Marjeta Ciglenečki, 
—- kustodinja Pokrajinskega 
muzeja. 

Akademski slikar Albin Lugarič, 
profesor Srednješolskega centra pa 
je takole na kratko ocenil n jeno 
likovno ustvarjanje: 

, ,Delo Rozine Sebetičeve, ki si 
ga lahko danes ogledamo je 
oblikovno zelo laznoliko. Čeprav 
se amaterfi vedno borijo s 
pomanjkanjem tehničnega znanja, 
tega za Sebetičevo ne moremo 
trditi. Njena šolska izobrazba ji je 
omogočila, da je med njimi doseg-

la tako kvaliteto, ki ji da je v nje-
nem slikarskem razvoju tudi neko 
posebno značilnost. Njena dela 
pričajo o lirično zajeti haloški 
pokrajini in nekatera med njimi so 
zelo kvalitetna. Osebno ji čestitam 

in ji želim sedaj, ko je upokojena, 
da čopič še bolj vneto uporabl ja in 
da jo srečamo še na številnih dru-
gih razstavah v Ptuju in po Slove-
niji . . . " 

mš 

Utrinek razstave v srednješolskem centru, kjer Rozina Šebetič razstavUa 
32 svojih Ukovnih del. Foto: M. Ozmec 

Kl.zborovanje arhivskih delavcev Slovenije 
V Čatežu o b Savi j e imelo 

Arhivsko druš tvo Slovenije v 
okviru svojega izobraževalnega 
programa XL zborovan je arhiv-
skih delavcev Slovenije, s t emo 
ARHIVSKO GRADIVO DRUŽ-
BENOPOLITIČNIH ORGANI-
ZACIJ IN DRUŠTEV V SLO-
VENIJI, od 22. do 24. 11. 1983. 

Po pozdravih doma^SInov SO 
Brežice ter gostiteljev Zgodov in -
skega arhiva Celje, n a ka te rem 
teritoriju j e letos bi lo posvetova-
nje, j e ravnate l j cel jskega arh iva 
o r i s ^ razvojno pot , na loge, vlogo 
in prostorske, kadrovske in d ruge 
težave zavoda . Dr . Jože Mlinar ič 
je predstavil zgodovino Salzbur-
škega Posavja d o konca 16. 
stoletja. 

O vlogi in p o m e n u d ružbeno -
političnih o r g a n i ^ c i j n a celot-
nem s lovenskem ozeml ju po 
osvoboditvi j e imel obsežen pre-
gled dr. D u š a n Nečak . Viktor 
Vrbnjak pa j e imel re fe ra t o 
zakonodaj i in ka tegor i jah arhiv-
skega gradiva druš tev s p o u d a r -
kom n a Štajerski . 

Drugi re ferent i so obdela l i 
posamezna področ ja arhivske 
prakse v zvezi z g rad ivom druž-
benopolit ičnih organizaci j in 
društev p o osvobodi tvi . Refe ra t i 
so obravnava l i s t rokovno obde la -
vo in izde lovanje p r ipomočkov 
za u p o r a b o arhivsKega gradiva 
družbeno-poli t ičnih organizaci j 
in društev, ki so p o m e m b e n vir 
za p roučevan je novejše zgodovi-
ne in ki se ga zgodovma i j i včasih 
vse p remalo pos lužuje jo . 

. Dne 23. 11. 1983. p a j e imelo 
Arhivsko d ruš tvo Slovenije svoj 
redni občni zbor . K o t uvod j e 
akademik in univerzi te tni profe-
sor dr. F r a n Zwit ter imel obš i rno 
poročilo o Arh ivskem sporazu-
mu o v račan ju ku l tu rne dedišči-
ne, ki ga j e leta 1923 sklenila 
Jugoslavija z Avstr i jo. T a spora-
zum ni bil izveden in tako j e 
bogata ku l t u rna dedišč ina še 
sedaj v veliki mer i v arhivih 
zunaj naših me ja . Dr . Zwit ter j e 
govoril o de lu č lanov slovenske 
komisije za v račan je arhivskega 
gradiva. Komis i j a j e z velikimi 
napori in m n o g o vloženega dela 
pričela z d e l o m že p red leti in 
rezultati n j e n e g a večle tnega de la 
in raziskovarij so se pričeli obre-
stovati, neka j g rad iva j e bilo že 
vrnjenega. Za dolgole tno de lo in 
prizadevanja j e Arhivsko d ruš tvo 

Slovenije imenova lo č lane te 
komisije za svoje častne člane, 
kar j e najvišje m o ž n o pr iznan je 
društva. Vsem č lanom komisi je 
s e j e izrekla j a v n a zahvala . 

Pokraj insia arhiv v Nov i Gor i -
ci j e pr izadela h u d a ka tas t rofa , 
saj j e bilo vse grad ivo poplavl je-
no v s t rašnem n e u i j u , ki j e 
prizadelo N o v o Gor ico . Pokaza-
la se j e sol idarnost arhivskih 
zavodov, saj so vsi pomagal i 
kolegom ter so j im priskočili na 
pomoč. Poslane so bile arhivske 
škatle in d r u g a o p r e m a . V resta-
vratorski delavnici v Arhivu SR 
Slovenije pa so sprejeli v restavri-

ranje m konserv i ran je na j tež je 
poškodovano d ragoceno arhiv-
sko gradivo. Širša javnos t pa j e 
ostala o b s t rani in večletno opo-
zar jan je n a težke razmere , v 
katerih j e arh iv deloval , so v e d n o 
naletela na g luha ušesa. 

Arhivsko druš tvo Slovenije j e 
sprejelo resolucijo, d a se n a j 
Pokra j inskemu arh ivu v Novi 
Gorici da najširša d r u ž b e n a pod-
pora za rešitev in ohran i tev 
kul turne dediščine, ki j o va ru je 
arhiv, saj to ni le vprašan je 
arhiva temveč širše d ružbenopo-
litično vprašan je . N a težak polo-
žaj pa j e d ruš tvo opozor i lo tud i 

glede g radn je nove s tavbe Zgo-
dovinskega arh iva v Cel ju . 

Po pregledu de la v p re j šn jem 
letu, ki ga j e oprav i lo druš tvo, so 
bile opravl jene volitve, d a n a j e 
bila razrešnica s t a remu vodstvu 
in predsedniku Petru Klasincu, 
ki j e druš tvo uspešno vodil štiri 
leta. Za novo predsednico pa j e 
bila izbrana arhivis tka Zgodo-
vinskega arhiva v P tu ju tov. 
Kristina Šamper l -Purg . 

Tov. Purgovi čes t i tamo in j i 
žel imo m n o g o de lovnih uspehov 
pri vodenju Arhivskega druš tva 
Slovenije. 

H M M 

Pred dvemi, tremi leti 
»Zadnj ič m e j e J. Grad i šn ik (Slovenščina iz 

dneva v d a n 245, 7D, 19. 1.1.1., str. 48) spomni l te 
grde napake , toliko grše, ker se s t em z a n e m a r j a 
velika značilnost slovenščine, n a m r e č dvoj ina . 
Gradišn ik n a v a j a iz ' l jub l janskega D n e v n i k a ' 
stavek 'Koncer t Z . Coliča j e bil p r ed dvemi dnevi v 
Ljubl jan i ' s t em k o m e n t a r j e m : ' G r e za n e z n a n j e ali 
za površnost? K a k o j e prav, večina vendar le ve. ' 
Seveda: 'p red d v e m a d n e v o m a ' , si p rav im tudi jaz , 
obenem p a se sp rašu jem, k a k o to, d a se to ' nezna-
n je ' ali ta 'površnost ' ne das ta izkoreninit i . Ali 
bolje: K a j pr iprav i l judi d o tega d a k l j u b logiki (saj 
gre venda r za dve stvari) de la jo to nesmise lno 
napako? Mi veste Vi odgovorit i?« 

Odgovor j e ka r težak. Slovnično logično bi že 
bilo, d a se o b š tevniku d v a rabi dvoj inska obl ika 
tudi pri besedi dan. T o d a poleg obl ikoslovne logike 
očitno obs ta ja še sk ladenjska in p o m e n s k a , ki sta 
v rednos tno n a d oblikoslovno. Po tej višji logiki 
u p o r a b l j a m o npr . m n o ž i n o na me s to dvoj ine , ko 
gre za z n a n e p a r e o rganov (sive oči, ne sivi očesi; 
dolge roke, dolgi roki), delov obleke (kratki rokavi. 

ne kratka rokava), t ipičnih dvoj ic (Soseda j e rodi la 
dvojčke, n e dvojčka; Sosed i m a lepe vole, n e lepa 
vola, ke r gre za p a r ipd-). Res p a je, d a se v teh 
zvezah ne upo rab l j a števnik dva. T o n a m p a nič n e 
pomaga, saj se pogos to govori čez dva dni, nas ta lo 
pač po zgledu čez tri/štiri dni ( m o r d a še p o zgledu 
čez pet/nekaj dni, k j e r j e -I rodilniški, v prvih d v e h 
primerih pa tožilniški). Pod oznako neus ta l j eno 
imajo v SSKJ n a v e d e n o zvezo pred dvemi leti, ka r 
si l ahko r az l agamo po zgledu n a pred dvemJ, tremi 
leti, k jer j e končnica -emi š tevnika tri pr i tegni la še 
končnico š tevnika dve, t ako d a j e n a m e s t o »logič-
nega« pred dvema, tremi leti nas ta lo pred dvemi, 
tremi leti (v t ipu pred dvema, tremi leti p a šepa 
u j e m a n j e š tevnika dvema s s amos ta ln ikom leti). 
Jezik sam več p renese kot p repros ta s lovničarska 
pamet (pr im. še dva, tri tedne n a me s to »logičnega« 
dva tedna ali tri tedne). 

Logika in jezik ne hodi ta zmera j iste poti . 
Bodimo s t rpni tudi d o posebnega; n e spravl jat i 
vsega na e n o s a m o odreš i lno fo rmulo , k j e r jezik 
sam prenese dvojnost i . 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 
, ,Začnimo kar na dravskem mo-

stu, preko katerega prispemo v me-
sto s Ptujskega polja in skozi pred-
mestje Breg . . . " (J. Felsner: 
, ,Ptuj in njegova okol ica" , 1895, 
str. 49) 

Prehod preko Drave je bil za 
Ptuj življenjskega pomena skozi 
vso njegovo zgodovino, saj je me-
sto cvetelo predvsem zaradi tranzit-
nega prometa in trgovine. Pomemben prehod preko reke, za katerega je 
dokaziino, da je bil nekaj višje od današnjega dominikanskega samostana, 
so branili že rimski vojaki. Most je v P tu ju izpričan tudi v 9. in 12. stol. 
Verjetno je bil v tem času le nekoliko niže od mesta rimskega mostu. Ker se 
je struga Drave premikala in ustvarjala nove pogoje na bregovih, se je v 14. 
stoletju mostišče premaknilo na črto med današnj ima Zadružnim in Hrvat-
skim trgom, kjer je ostalo vse do leta 1959. Kako je most preživel burne ča-
se bojev z Madžari in utr jevanje pred Turki, ne vemo. Verjetno so ga me-
ščani večkrat vsaj prenovili. Na Vischer-Trostovem bakrorezu iz leta 1681 
vidimo, da se je lesena konstrukcija opirala na petnajst nosilcev in d a j e bi-
lo most v sredini in na koncu mogoče prekiniti z dvižnim delom. Tako se je 
mesto zavarovalo pred napadi z druge strani Drave in drugih utrdb ob na-
brežju ni potrebovalo. 

Zanesljivo so zgradili nov most leta 1717 hkrati z novo, tako imenova-
no „h rva t sko" cesto, ki je vodila iz Maribora preko P tu ja v Varaždin. 

Tudi ta je bil lesen, imel pa je en sam dvižni del. Sredi 18. stol. sta na sredi 
mosta stala kip Janeza Nepomuka in razpelo. Prvi je kmalu izginil, razpelo 
pa je bilo na mostu tudi še v tem stoletju. Leseno uto, ki je zaključevala 
prehod z mostu v mesto, je proti koncu 18. stoletja zamenjala zidana, pet-
osna stavba z mansardno streho. 

Skrb za most je botrovala tudi nastanku ene najlepših ptujskih vedut. 
Leta 1766, ko je Dravo prekril led, so se meščani priporoŠli Mariji , Flo-
rijanu in Juriju za njegovo ohranitev. Mestni svet pa je pri slikarju F. J . 
Fellnerju naročil veliko sliko z upodobitvijo zaščitnikov mesta ter z natan-
čno predstavitvijo mesta, zaledenele Drave in procesije, ki se vije preko 
mosta. 

Leta 1959 je nekaj niže od starega zrasel nov most. Stara lesena kon-
strukcija že dolgo ni bila več kos zahtevam časa. Mostišče se je premaknilo 
proti vzhodnemu robu mesta in razbremenilo staro jedro tranzitnega pro-
meta. 

Mar je ta Ciglenečki 

Stari ptujski most. Fotografijo je 25. 7. 1901 naredil slikar Alojz Kasimir, 
ki se je podpisal v levem spodnjem vogalu. Fototeka kulturnozgodovinske-
ga odd. PMP, št. F 1063 

SLOVENSKI ARHIVSKI DELAVCI OB 8. FEBRUARJU 
Arhivski društvo Slovenije je 

sklicalo 8. februar ja , na slovenski 
kulturni _praznik^ obj^i .zbor . Skli-
can je bil v prostorih Arhiva SR 
Slovenije v Ljubljani . Kot je že 
običajno na občnih zborih je 
predsednica Arhivskega društva 
Slovenije Kristina Samperl Purg 
prebrala poročilo o delu društva v 
letu 1983. Sprejeli smo zaključni 
račun za preteklo leto in finančni 
načrt za letošnje leto. Potem je 
dr. Jože Zontar predstavil učbenik 
iz arhivistike za srednje usmerjeno 
izobraževanje. Zal tiskarna ni 

uspela natisniti dolgo pričakovane-
ga učbenika, tako da je dr. Zontar 
predstavil svoje delo v rokopisu. 
Predvidoma bo učbenik izšel aprila 
1984. Ker i m a m o v P t u j u 
družboslovno jezikovno usmeritev, 
kjer je v drugem, tretjem in četr-
tem letniku učni predmet tudi 
informatika, dokumentalistika in 
arhivistika, bodo novi učbenik s 
pridom uporabljali tudi naši 
srednješolci. 

P o krajšem kulturnem progra-
mu, ki je sledil občnemu zboru, so 

bili za častne člane Arhivskega dru-
štva Slovenije sprejeti znanstveniki, 
ki so v avstrijskih arhivih evidenti-
rali arhivsko gradivo, ki nam po 
sporazumu iz leta 1923 in po 
protokolu iz leta 1958 pripada. 

Gre za našo kulturno dediščino, ki 
je tako ali drugače našla pot v tuje 
arhive. Rezultate tega večletnega 
dela imamo v glavnem že doma. 
Častno članstvo so sprejeli: 
akademik univ. prof . dr . Fran 
Zwitter, akademik univ. prof . dr. 
Bogo Grafenauer , akademik univ. 

prof. dr . Sergij Vilfan, znanstveni 
svetnik SAZU dr. Pavle Blaznik, 
višji raziskovalni sodelavec SAZU 
Božo Otorepec, republiški svetova-
lec v IS skupščine SR Slovenije dr . 
Ivo Murko ter prof . Janko Jarc, ki 
je bil prvi arhivar Znanstvenega in-
štituta pri predsedstvu SNOS-a. 
Javno zahvalo za sodelovanje pri 
evidentiranju gradiva v Avstriji pa 
je društvo izreklo delavcem, ki 
delajo v slovenskih arhivih: arhiv-
skemu svetovalcu dr. Jožetu 
Mlinariču iz Pokrajinskega arhiva 
v Mariboru, arhivskim svetnikom 

iz Arhiva SR Slovenije Mariji 
Oblak Carni, Emi Uftiek ter Petru 
Ribnikarju in svetovalcu republi-
škega komiteja za mednarodno 
sodelovanje Francu Mikšu. Čeprav 
je lani poteklo že 60 let od podpisa 
meddržavnega sporazuma, delo 
naših znanstvenikov še ni kon-
čano. Upamo in želimo, da bo to 
zahtevno in za našo kulturno dedi-
ščino pomembno delo čimprej 
končano! 

Nada Jurkovič 
Zgodovinski arhiv P tu j 

2. nada l j evan je 

Kakšno j e to s tanje , na jzgovorne je priča poda tek , da pet vehkih 
svetovnih agencij o d d a j a v eter več kot 80 ods to tkov vseh objavl jenih 
^esti, več deset suverenih držav pa še v e d n o n i m a lastnih časopisnih 
agencij. Veliko j e tudi še os tankov kolonialnih odnosov . Mars ika tere 
^ežele, ki so bile nekoč kolonije , d a n e s pa samos to jne države, še v e d n o 
^lobivajo in formac i je p redvsem iz svojih nekdan j ih metropol ; hkrat i so 
ludi o življenju v teh d ržavah na jbo l j obveščeni v nj ihovih nekdan j ih 
^e t ropolah . V L o n d o n u j e novinar v sedemdeset ih lefih več vedel, ka j se 
*^ogaja v Ugand i Idija A m i n a , kot pa dopisniki iz Afr ike . 

Ce bi torej pisal s a m o o velikih, bi hočeš nočeš začel deliti s e d m o silo 
"a majhne in velike sile. 

NAJVEČJI DNEVNIK NA SVETU 
Japonski dnevnik Jomiur i Š imbun (Časopis za b r a n j e in pro-

dajo) — us tanovl jen leta 1874 — je največj i dnevnik na svetu. Pod 
vodstvom 7 0 - l e t n e g a J o s o g i j a K o b a j a š i j a i z h a j a d v a k r a t n a d a n ( 2 4 i n 
32 strani) v nak lad i 13,6 mi l i jona izvodov. Pri časopisu je zaposlenih 
3059 novinar jev in urednikov, ki i m a j o poleg av tomobi lov na vol jo 
ludi 4 he l ikopter je in t n letala, ki so last založnika. List ima d o m a 436, 
v tujini pa 28 dopisništev. P o d o b n o kot vseh drug ih 125 dnevnikov 

Japonskem j e tudi Jomiur i Š imbun v zasebnih rokah (precejšen 
delnic i m a j o tudi tisti, ki so v službi pri časniku) . Med n jegovo 

premoženje p a . sodi tudi eno izmed glavnih j aponsk ih moštev 

ČIGAVA JE JAVNA BESEDA? 
Poleg tega nače lnega pomis leka se mi j e pri o d b i r a n j u gradiva, 

polnega poda tkov o nak ladah , novinar j ih , u redn ik ih in založnikih, 
nenehno vpleta la vrsta drugih asociacij o sedmi sili. n j e n e m poslanstvu, 
vplivu in zakulis ju. »Novinarsko delo po teka v ozračju večje moči in 
hkrati večje odgovornost i . V interesu nov inar jev je, d a se s p o r a z u m e v a j o 
o določenih skupnih načelih in d a ta načela spoštuje jo ,« j e zapisal Mi t j a 
G o i j u p v » S a m o u p r a v n e m novinars tvu«. V isti knj igi j e tudi doda l : 
»Spričo čedal je večjih tehničnih možnost i , kakor tudi vse širšega p re toka 
informacij , dob iva novinarsko delo vse močnejš i vpliv na j a v n o m n e n j e , 
hkrati pa dob iva j a v n o m n e n j e tudi vse močnejši i voliv na poh t ične 
odločitve. T o d a j e in formaci j sk im sredstvom na eni strani vččje mož-
nosti in večjo moč, na drugi strani pa postavl ja p redn je večjo odgovor-
nost, kajti s p o u d a r k o m informac i j in z n j ihovo in terpre taci jo lahko tisk 
veliko prispeva k us tva r j an ju določene kUme v javnos t i . Tisk l ahko torej 
s svojo močjo p o m e m b n o prispeva k demokrat izaci j i s p r e j e m a n j a po-
litičnih odločitev, kakor tudi k demokrat izaci j i m e d n a r o d n i h odnosov.« 
Že s amo v teh n e k a j stavkih j e veliko p o v e d a n o o delu tiska in novina i jev . 

Hočeš nočeš m o r a m v uvodu omeni t i tudi članek iz Politike, star dve 

baseballa, zabavKSCni park , k i j e velik 60 hektarov ( imenu je se seveda 
Dežela Jomiur i ) in s imfonični orkester . 

Časnik j e navzoč v vsakem tret jem gospodin js tvu ( Japonska 
šteje 119 mil i jonov prebivalcev). Štirideset ods to tkov svojih d o h o d -
kov dobiva iz oglasov (to je m a n j od zahodnoevropsk ih hstov, ki 
imajo v povpreč ju 64 ods to tkov d o h o d k a od oglasov). 

Za p r imer javo : moskovska Pravda ima n a k l a d o 10,7 mi l i jona 
izvodov, z a h o d n o n e m š k i Bild pa 5,2 mil i jona izvodov. 

Glavni t ekmec Hsta Jomiur i Š imbun j e Asahi Š i m b u n z 12 
milijoni izvodov na d a n . 

Pa še to: na d a n p r o d a j o na J a p o n s k e m kakih 68 mi l i jonov 
izvodov raznih časopisov. 

OBLIKOVANJE MNENJA NA NAJVIŠJI RAVNI 
Najvpl ivnejš i časopisi na svetu ima jo svoje vire informaci j , svoje 

lastne dopisnike v tujini , poli t ične k o m e n t a t o r j e in d ruge specia-
lizirane novinar je , ki de lu j e jo neodvisno od t iskovnih agencij . P ra -
vzaprav j e mars ikda j tako, d a so t iskovne agenci je tiste, ki r e d n o 
nava ja jo m n e n j a iz glavnih č lankov in komen ta r j ev , ki so objav l jen i 
na straneh »velikih«, in j ih po tem poši l jajo n a p r e j kot vesti. V veliki 
meri vsa slava velikih časopisov izvira iz dejs tva , d a j ih t i skovne 
agencije r edno nava ja jo . Tisto, ka r velik časopis zapiše, j e s a m o p o 
sebi vest, najsi bo to Pravdin k o m e n t a r o sovjetski zunan j i politiki, 
najnovejša odkr i t ja Wash ing ton Posta o kakšni napak i amer i škega 
predsednika ali pa T imesova ocena s tan ja v Britaniji . Tud i večina 
vlad na svetu, n j ihove a m b a s a d e in funkc iona r j i v veliki mer i g l eda jo 
na svet skozi besedo, zap i sano v vpl ivnem časopisu. 

leti in pol. Iz N e w Delhi ja g a j e poslal dopisnik Milan Mišic, ob jav l jen pa 
je bil z naslovom »Čigava j e s e d m a sila«. O z a d j e tega zapisa j e že neka j 
časa trajajoči spor med indi jskimi oblas tmi in novinar j i . Mišic piše: 

»Če politik izjavi, d a tisk ni svoboden , to n ikakor ni k o m p l i m e n t za 
vlado, kateri p r ipada . Seveda pa j e imel indijski finančni minis ter 
Venka ta raman v mislih d r u g a č n o vrsto nesvobode sedme sile. 

»Veliki časopisi«, j e rekel pred dnevi , ko j e odpi ra l t i skamo nekega 
manjšega dnevn ika , bol j služijo svojim in teresom kot pa in teresom svoje 
države. Ti časopisi niso glas l judstva, temveč glas vehkega biznisa. 
Venka ta raman ni prvi ne zadnj i politik, ki n i m a ravno naj lepš ih besed za 
časopise in novinar je ,« nada l ju j e Poiitikin dopisnik. »Tisk j e gotovo 
obtožen za številne težave, s ka ter imi se Indi ja s p o p a d a danes . Pred-
sednik neke indijske zvezne države j e nov ina r j e c d o j a v n o ozmer ja l s 
škorpijoni in kačami in napoveda l us tanovi tev v ladnega ča.sopisa, ki na j 
bi se po.stavil po robu -neta i r - bdenju drugih časupisov . . .« 

N a d a l j e v a n j e pr ihodnj ič 
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Lepo pozdravljeni. Vučko v sne-
gi, jaz na strehi, narobe svet. Zaj 
pa ie meni toto vremen v Sarajevi 
ne jetra gre. Premoj duši vse smo 
tak lepo pripravili, zdaj pa nas 
sneg no burja zajebovleta. Jebal ga 
na iglin špic, tudi pri nas je tak ve-
ter piha, ke nan je enih por ciglof 
doj s strehe vrga no še en štikl 
slomnate strehe raztrga. Glih pret 
kak sen van toto pismo napisa, 
sen gor na strehi bija no pokrivoča 
magira. Mica se mi je od spodaj 

gor smejola no mi provila: ,.Lujz. 
tej ko glej, ke boš bojše t o te luknje 
doj zaflika, kak to pri meni 
narediš . . . " Ah, t o te ienske. 
Nibeno delo neje po njihovem 
mnenji tak nareto, ke bi vredik bi-
lo. 

Doba sen pismo iz Marproga. V 
čost si štejen, da tudi tam v roke 
Tednik no moj rezervirani kot 
dobijo. Piše mi soimenjok Lujz, ki 
je duma v Sekspirovi ulici. Tak pi-
še: ,,Midva sma po imeni obodvo 

v isten tozdi. Ti si pač malo boj 
navizira no kosilnico v roki driiš, 
če pa bi hteja jaz svojo karikaturo 
narisati pa bi moga v roki srp no 
klepoča driati. Poleti tan v Slopši-
ni sosedom srpe skleplen no kok-
šno orodje popravin. Pozimi pa se 
v Marprogi grejen, ne z briketi, 
pač pa z Milkinimi paketi. Veš me-
sec januar je bija za nos penzijuni-
ste strašno dugi. Gledaš kak je 
penzijo vrag vzeja no kak cene 
zamrzovlejo. Koloč mešanega kru-
ha, ki je košta v decembri 70,75 
dinarov je doba zdaj novo ime 
kmečki kruhec pa tudi za skoro se-
dem dinarov je droiji. Tak bi jaz 
reka. Nove etikete, roba slabša, 
cene višje, jezik pa daljši. Pa še to 
ti moren povedati: poznam dosti 
brolcof Tednika, ki najpret v 
Tednik poglednjejo, če se Lujz na 
kosilnici pela. Pozdravlja te Lujz, 
ki si v Marprogi kosti greje. 

Zdravo Lujs! Hvala za pismo. 
Vidin, ki si mojega foha no se uk-
varjaš s klepajon, s košjo no ietvi-
jo. Le klepli do kič leh ko. Kdo ne 
boš več moga pa si boš moga glih 
tak kosilnico nabaviti, klepali pa te 
bodo drugi. Piši še kaj. Tebe no 
vse brolce lepo pozdrovlan. 

Vaš Lujzek 

Bogat 
kulturni 
teden 

Tako kot vsi ostali so tudi učen-
ci osnovne šole Olga Meglič 
slovesno in delovno proslavili naš 
kulturni praznik. Šolarjem se je 
predstavil tamburaški orkester 
DPD Svoboda Ptu j , svoj prvi na-
stop pa so opravili tudi učenci 
osnovne šole, ki delujejo v tam-
burnški sekciji. V prostorih šole so 
odprli razstavo risb japonskih 
osnovnošolcev, ogledali so si 
gledališko in nekaj filmskih 
predstav,pripravih družabno sreča-
nje in podelili sedem priznanj 
učencem za uspešno delo na 
kulturnem področju. 

Poleg tega so si učenci ogledali 
vse profesionalne kulturne ustano-

ve v Ptu ju in se seznanili z delom v 
teh ustanovah. 

Kuhurni teden so zaključili s 
prisrčnim srečanjem s pisateljico 
Branko Jurca. Učenci male šole 
ptujskega Vzgojno varstvenega 
zavoda in prvih razredov osnovne 

šole Olga Meglič so pripravili 
kulturni program, zatem pa so se s 
pisateljico pogovarjali o njenem 
živl jenju. in delu. Sledilo je še 
delovno srečanje kolektivov VVZ 
in osnovne šole. 

N. Dobljekar 

Pisateljica Branka Jurca med svojimi gostitelji 
Foto M. Ozmec 

Ljudski pevci iz Strajne 
Po od l ičnem h a r m o n i k a r j u , l judskem godcu Viktor ju M u n d i s 

Prerada, vam žel imo v nedel jo , 19. f e b r u a r j a o b 10.10 v o d d a j i N a š a 
d o m a č a us tvar ja lnost , predstavi t i skup ino l judskih pevcev iz Strajne; to 
je vasi, ki se v k ra jevn i skupnos t i Podlehnik razteza p o 350—400 m 
visokih v rheh os redn j ih Haloz . Č e p r a v j e d o nj ih na jb l iž je iz Kozminc , 
n a m zasnežena cesta ni dovol jeva la z av tom in p o t r e b n o s n e m a l n o 
o p r e m o navkreber . Pravi jo, d a j e S t ra jna v zimi kak r šna j e letos, ne-
dospos topna z m o t o r n i m i vozili in d a j e d o n j e mogoče le p š. T o p a j e z 
našo skoraj 100 kg težko op remo , docela nemogoče . Z a t o smo se do-
menil i za s n e m a n j e v dvoran i k ra j evnega u r a d a D o l e n a , o d k o d e r j e tud i 
n j ihov vodja , h a r m o n i k a r F r a n c Topolovec . In t ako se j e skup ina treh 
pevk in enega pevca, ki so p ravzap rav sami sorodniki , napo t i l a n a d a n 
snemai i ja iz S t ra jne p rek R o d n e g a v rha d o kra jevne j ;a u r a d a D o l e n a v 
&>lečki vasi, k a r p o m e n i nič več in nič m a n j kot d v e debel i uri hoda . A 
kaže, d a j ih pot niti ni p reveč izčrpala, sa j n a s n e m a n j u , k i j e t ra ja lo od 
desetih d o p o l d a n p a skora j n e p r e k i n j e n o d o deset ih zvečer, n ihče od nj ih 
ni kazal znakov u t ru jenos t i , ali nes t rpnost i , čeprav j ih j e vrh vsega še 
čakala vrnitev p o trdi temi, mrazu in m e d sneženjem 
mrazu in m e d sneženjem^ 

St ra jna ni velika vas. Pravi jo , d a j e d a n e s n a pol p razna , toda tisti 
»kupček l judi«, k i j e ostal, so sami veseljaki, ki rad i po jo . Več inoma se 
preživl jajo s kmet i j s tvom pri čemer i m a v inogradniš tvo p rev l adu joč 
položaj . Mars ik je j e zaradi s t rmin s t ro jna obde l ava nemogoča , za to si 
sosedje medsebo j p o m a g a j o z ročn im o r o d j e m zlasti pri k o p a n j u vi-
nogradov, košnj i , spravi lu sena, poljščin in žetvi ter bratvi . T a k o s h a j a n j e 
pa j e seveda tudi pr i ložnost za pet je . 

Poleg tega, d a tudi naša pevska skupinica , ki j o ses tavl ja jo Zal ika 
Kajzer , Milica Butolen, S t anko Butolen in Slavica C a f u t a — torej »naši 
štirje sorodniki«, v e d n o po jo o b delu, j e zan je znači lno, d a to n a j r a j e 
počno o b spreml jav i ha rmon ike . I n tako, ob spreml jav i h a r m o n i k e 
Dolenčana F r a n c a Topolovea , n j ihovega petega sorodnika , s m o posneli 
tudi večino n j ihovega pe t ja . 

I.C. 

V OŽJEM IZBORU TEKST 
Z. KODRIČA 

v petek, 10. februarja , so na otvoritveni slovesnosti Tedna slovenske 
drame v Kranju podelili letošnjo nagrado Slavka Gruma za najboljše slo-
vensko dramsko besedilo. Zan jo so se potegovali avtorj i del, ki so bila 
uprizorjena, tiskana ali predložena žiriji v preteklem letu. Letos sta nagra-
do prejela Tone Partlj ič za komedijo , ,Moj ata — socialistični kulak^V-ln 
Rudi Šeligo za dramo , , A n a " . 

V ožjem izboru med petindvajsetimi novimi te^^sti iz leta 1983 in tisti-
mi iz lanskega ožjega izbora, je tudi tekst Zdenka Kodriča iz Cirkovc, po 
poklicu novinarja, , ,Zemlja, zemlja — kmečke sJike krv i" . Čeprav uvrsti-
tev v ožji izbor še ne pomeni garancije za uprizoritev drame, vendarle upa-
mo, da bo ugodna ocena žirije vplivala na odločitev katerega od gledališč, 
da uvrsti dramo v svoj spored. 

N. D. 

DRUŠTVO DIABETIKOV 
PTUJ PRIPRAVLJA 

Komisija za strokovne zadeve in družbeno dejavnost pri Društvu dia-
betikov P tu j pripravlja prireditev za DAN ŽENA, ki bo 10. marca popol-
dne v gostišču Segula na Rogozniški cesti v P tu ju . Na prireditev vabijo vse 
člane, njihove družinske člane in podporne člane društva diabetikov. Prija-
ve bodo sprejemali le dva dni in sicer v sredo, 22. in sredo 29. februarja , 
vsakič med 9. in 11. uro v pisarni društva. Ob prijavi bo treba plačati tudi 
delež za večerjo, saj temelji prireditev na samofinanciranju. 

Priprave na dan žena v 
KS Boris ZiherI 

v počastitev mednarodnega dneva žena — 8. marca pripravlja KS 
Boris ZiherI P tu j na sam dan praznika ob 16. uri, v prostorih gostilne 
Grozd, srečanje žena z območja krajevne skupnosti. 

Srečanje temelji na samofinanciranju, zato je treba udeležbo prej pri-
javiti. Prijave bodo sprejemali še danes in jutri, 16. in 17. februarja od 10. 
do 11. in od 16. do 17. ure v prostorih Doma upokojencev v Ptuju . Po-
drobnejše informacije bodo zainteresirani dobili ob prijavi ali neposredno 
pri Rudiju Koširju, ki je organizator srečanja, enako kot dveh zelo uspelih 
izletov in minulega silvestrovanja. 

RK 

V soboto premiera vCirkovcah 
Igralska skupina Prosvetnega društva Cirkovce bo to soboto, 18. fe-

bruar ja , ob 19. uri predstavila gledališkemu občinstvu Gogoljevo Ženitev. 
Na odru velike dvorane doma krajanov, ki je ob vsaki prireditvi polna gle-
dalcev, se bo predstavilo enajst domačih igralcev. Poleg njih so pomagali 
pripraviti igro v režiji Zdenka Kodriča še Iva Lepšina, Anica Lačen, Fran-
ček Lah, Alenka Vuk in tehnične delavnice osnovne šole Cirkovce. 

N. D. 

JUBILEJ STARC^TE SLOVENSKIH FOTOGRAFOV V PTUJU 
-It- .iBrrfJi *.MW®»i=l ' •-•MB! 

Ob 70-letnici Franca Langerholca 
Zadnjega januar ja je praznoval 

70-letnico rojstva Franc Langer-
holc, ki ga upravičeno prištevamo 
med staroste slovenskih fotografov 
v P tu ju . Ni Ptujčana, tudi skoraj-
dane ptujskega občana, ki ga ne bi 
poznal in spoštoval, njegovo delo 
pa pozna tudi širša okolica. Kljub 
temu pa ga marsikdo verjetno pre-
malo pozna kot zavednega Sloven-
ca in aktivista O F v najtežjih dneh 
naše zgodovine. Zato je naša dol-
žnost, da ob visokem življenjskem 
jubileju na kratko predstavimo tudi 
njegovo življenjsko pot in delo. 

Franc Langerholc je bil rojen 31. 
1. 1914 v Gor. Logatcu, kjer je naj-
prej obiskoval osnovno šolo, po-
tem nadaljeval v Planini, meščan-
sko šolo pa je končal v-Tržiču. Za 
fotografa se je izučil na Jesenicah, 
kjer je leta 1931 postal pomočnik. 
Potem je delal najpre j v raznih kra-
jih Slovenije, pred odhodom na od-
služenje vojaškega roka pa v No-
vem Sadu. Služil je pri aviaciji v 
Zagrebu. 

V P t u j je prišel natanko pred 45 
leti, februar ja 1939 po zaslugi ta-
kratnega ptujskega trgovca Milka 
Senčarja, sicer zavednega Sloven-
ca, ki je želel v Ptuju tudi slo-
venskega fotografa kot protiutež 
dvema nemčurskima. Zato takrat 
boj za obstoj , za delo in kruh ni bil 
lahek, povrh tega pa je bil vsako 
leto poklican za daljši čas še na 
orožne vaje. 

Aprilsko vojno 1941 je prebil kot 
jugoslovanski vojak, bil od 
Nemcev ujet, vendar mu je uspelo 
pobegniti nazaj v P tu j . Toda že čez 
14 dni so se oglasili pri njem nemški 
oblastniki z dokumentom, da so 
mu zaplenili atelje in da bo izseljen. 

ker je prišel v P tu j odjedat kruh 
nemškima fotografoma. Znanec 
Glatz ga je zaupno obvestil, da ga 
mislijo zaradi njegovega nemškega 
priimka izseliti v Nemčijo. Zato je 
skrivoma pobegnil v Ljubl jano, 
kjer sta že prej bili žena in prva 
hčerka, ki je leta 1943 umrla. 

V Ljubljani je živel v Rožni doli-
ni, kjer se je takoj povezal z OF. 

Naredil je precej legitimacij in foto-
grafij za tehniko, da jih je izdajala 
ilegalcem. 

Leta 1942 so ga Italijani are-
tirali in poslali v taborišče. Bil je 
v transportu, ki so ga partizani pri 
Verdu napadli, vendar v enem od 
zadnjih vagonov, ki jim ga ni uspe-
lo odpreti. Tako je prišel v tabori-
šče Gonars, potem pa v Reniči v 
Sev. Italiji. 

Po osvoboditvi se je vrnil z dru-
žino v P tu j , kjer je nadaljeval s 

fotografsko obrt jo . Pri njem se je 
izučilo 12 vajencev, med njimi tudi 
oba sedanja ptujska fotografa , Si-
monič in Kosi. Tov. Simonič je bil 
pri njem že pred vojno prvi vaje-
nec. 

Franc Langerholc je bil tudi usta-
novni član Avto moto društva P tu j 

in član njegovega upravnega odbo-
ra od ustanovitve do leta 1980, bil 
je odbornik v obrtnih združenjih, 
eno mandatno dobo odbornik zbo-
ra proizvajalcev občinske skupščine 
in rad je pomagal povsod tam, kjer 
je bilo potrebno. Za svoje delo je 
bil odlikovan z redom dela s srebr-
nim vencem, prejel je vrsto raznih 
priznanj, med drugim zlati znak 
AMZ Slovenije, zlati znak republi-

škega sveta za preventivo in vzgojo 
v cestnem prometu itd. 

S 1. j anuar jem 1983 je nastopil 
zaslužen pokoj , atelje pa je izročil 
hčerki Petri Stropnik, ki uspešno 
nadal juje očetovo obrt . Kljub temu 
pa ji, če mu le zdravje dopušča, v 
ateljeju še vedno pomaga. Saj v 
delu in v društveni aktivnosti najde 
osebno zadovoljstvo in moč za pre-
magovanje težav, ki jih na njegovi 

življenjski poti ni bilo malo. Ob 
delu blaži tudi bolečo izgubo svoje 
ljubljene žene Fani, ki je umrla 
pred enim letom. 

Francu Langerholcu ob njego-
vem visokem življenjskem jubileju 
čestitamo in mu želimo še veliko let 
zdravja! 

FF 

Franc Langerholc Jubilant s hčerko Petro in sodelavkami, ki pri njem v ate^eju delajo že od 
15 do 25 let (stojijo) od leve: Kristina Polajžer, Ciiika Herga in Olga 
Tetičkovič. 

Občni zbor gasilskega društva Leskovec 
V nedel jo, 5. f e b r u a r j a j e gasilsko druš tvo 

Leskovec imelo svoj občni zbor. Skupščine 
gasilskega druš tva so se udeležili z raven 
številnih domač inov , še preds tavniki O G Z , 
LTNZ, Požarne skupnost i Ptuj , gasilska druš t -
va iz centra Videm, sosednja gasilska druš tva , 
G D iz SR Hrvaške. 

PoročiH p redsedn ika m povel jn ika sta 
prikazali d o s e d a n j e delo, velike uspehe , pa 
tudi težave, s ka ter imi s e j e d ruš tvo srečevalo. 
G D je realiziralo velik del svojih nalog, ostale 
naloge pa bodo real izirane v nas l edn jem 
obdob ju . G D j e v minu lem letu opravi lo 
nekatera g r a d b e n a dela v cen t rskem d o m u in 
na gasilskih t ro jkah. Člani G D so se udeležili 
s rečanja gasilcev v Arandje lovcu . Uspeh i so 
tudi zabeleženi pri vk l jučevanju v prevent iv-
ne akcije O G Z , s prevent ivnimi pregledi in 
pr ikazom filma. 

V minu lem letu j e bilo veliko p o m a n j k a n j e 
vode. Tako je gasilsko druš tvo uspešno 
uporabl ja lo cisterno, ki so j o nabav ih pred 
leti. Dovoz vode j e zelo napo ren , saj mars ika-
tero gospodinjs tvo n i m a p r imerne ceste. V o d o 
so morali dovažat i iz T u m i š č a . pa čeprav j e 7 
km bliže možen vodni odvzem. Zraven 
neurejenih odnosov z o d v z e m o m vode, ki je 
povrh še zelo draga , so bile tudi težave z 
gorivom, saj j e bil tudi p rek in jen dovoz vode 
zaradi p o m a n j k a n j a goriva. K r a j a n i so zaradi 
ne razumevan ja težav veliko kr ivde valili na 
gasilce. O b tem je pohva lna tudi p o m o č 
gasilcev iz centra Videm in G D Ptuj . 

Razvoj in krepi tev druš tva se tudi vidi v 
vkl jučevanju mlad ine med gasilske vrste, saj 
so bili sprejeti trije mladinci , s p o d b u d n o pa j e 
tudi delo gasilskega krožka. Član i krožka so v 
lanskem letu dosegli prvo mesto m e d mlajši-

mi pionirji v G D Videm, nada l jn j ega tekmo-
vanja pa se niso udeležili zaradi p o m a n j k a n j a 
oblek, težav s p revozom in časovnih težav 
mentorskega kadra . 

Toda z d o b r i m de lom so pionir j i pokazali , 
da je v haloški mladini m n o g o sposobnih 
gasilcev, le motivirat i in aktivirati j ih je 
potrebno. Težave so tudi z neka ter imi starši, 
ki še vedno m l a d i n o rabi jo za d o m a č e delo, za 
tako h u m a n o de javnos t kot j e gasilstvo pa ni 
razumevanja . V krožku sode lu je 23 članov in 
to j e porok, da se za bodočnos t gasilstva ni 
po t rebno bati. 

Veliki uspehi pa so tudi doseženi v sodelo-
vanju G D z ostal imi društvi v centru, sosed-
njimi G D in društvi iz SR Hrvaške . Predsed-
nik O G Z , Herber t Sorec j e dejal , da prav ta 
povezava da je garanc i jo in kvali teto. Predsed-
nik G D Leksovec Ivan Medved pa je zraven 
omen jenega še v poročilu navedel , da mora -
mo skrbeti, da bo čim m a n j akcij gašenja in 
čim večja varnost k ra janov . 

Poročilo povel jn ika gasilskega druš tva 
Franca Kozela, da v minu lem letu v K S 
Leskovec ni bilo požarov in od tu izhaja 
[x>hvala preventivi . Člani gasilskega društva 
so prevent ivno pregledali neka te ra gospodin j -
stva in opozoril i na napake . Ti p r e g k d i niso 
bili mšpekcijski, a m p a k svetovalni! Poveljnik 
je tudi predstavil gasilske trojke, ki prav tako 
prispevajo k uspehu G D. saj s m o tako gasil-
sko organizaci jo približali k r a j a n o m in j o 
prenesli na teren, ter s tem povečali akci jsko 
sfKJSobnost gasilskih enot . 

Predsednik px)žarne skupnost i P tu j tov. 
Debel jak pa j e k t emu dejal , d a bi tudi d r u g a 
G D na podežel ju mora la iskati rešitev v 
ga.silskih t ro jkah. G D pa .seje tudi v minu lem 
obdob ju udeleži lo z va jo pri popestritvi 

kra jevnega prazn ika v KS Videm in K S 
Leskovec. Težave so tudi v mobi lnost i druš t -
va, saj j e o rodn i av tomobi l pogosto v popravi -
lu in gasilci so se odločili , d a b o d o rlabavili 
novi orodni av tomobi l , ka r b o vsekakor 
prispevalo k še večjim, rezul ta tom gasilskega 
društva. 

V razpravi so sodelovali predstavniki O G Z , 
UNZ, Požarne skupnost i P tu j in gasilskih 
društev. Predsednik poža rne skupnost i obč ine 
Ptuj j e spregovori l o mater ia ln ih težavah v 
občini, saj j e t ehn ika v e d n o draž ja , sredstva 
pa se ne povečuje jo . Po t rebe so po večjem 
razvoju druš tva na podežel ju^ k je r j e poli t ika 
usmer jena v vzgojo kadra , razvoj mater ia lno-
tehnične osnove m skrbi za gasilce. Spregovo-
rili so tudi predstavniki G D Bednja , Lepogla-
va, Ivančica, Cvetl in, Tržeč, Ci rkulane , Žeta le 
in Sela. 

Sledil j e spre jem novih č lanov in podeli tev 
pr iznanja Katici Rakovec od O G Z za dolgo-
letno uspešno de lo v G D . 
. Po skupščini j e sledila pogosti tev in zabave 
z ansamblom Sanje . 

Za konec bi vsem, ki č i ta jo ta sestavek, 
podal s k u p n o misel skupščine, d a j e glavno 
delo gasilcev usmer j eno preventivi in šele 
potem po potrebi gašenju . Želel bi, d a bi 
gasilce ne poznal i le kot tiste, ki gasijo, ampak 
predvsem kot nosilce akcije preventive. Res 
je. da o ogn ju ne pomis l imo, dokler ni požara , 
toda ko je , j e mar s ikda j tudi gašenje prepo-
zno. Nekater i t rdovra tneži so m n e n j a , d a 90 
brez fKJžara preživeli 40. 50 ali še več let. toda 
ne vedo. d a j e za požar po t r eben le t renutek 
nepazljivosti, in ko se zgodi, j e uničen trud 
tudi petdeset in več let. Pogle jmo že danes , če 
smi- naredili vse za poža rno varnost , kajti 
lahk. ' bo ju t r i p repozno . J anez Mere 
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Kdor veliko pije, obvezno zdravljenje - zakaj? 
se takole z večjo ali manjSo naglico vraCa-

jpo v kolesje službovanja, in ko se čar zgublja v 
podobo posameznih dejstev, se moram v vašem 
fp^^u ustaviti ob najresnejSem svarilu dana-
šnjega časa. Torej , kdor uživa prekomerne koli-
čine alkoholnih pijač, kdor noče delati, čeprav 
je zmožen za delo, na j ne bi užival pravic in 
varstva kot oni. ki pridno delajo. 

S tem Člankom se približujem poglavju, ki 
govori o naSih svoboščinah, pravicah dolžnostih 
in odgovornostih na posameznih delovnih me-
stih. Torej svoboščine in pravice so postavljene 
na prvo mesto. So poudarjene in nas vabijo, da 
jih izkoristimo z občutkom poštenosti, ka j sme-
^ 0 , ne da bi škodili drugim okoli sebe, tistim, 
lo jih poznamo in tistim, ki jih v svojem stal-
nem življenjskem krogu niti ne zaznavamo. 
Izkoristiti jih smemo potem, ko z občutkom 
prisluhnemo, ka j zmoremo in precenimo, kak-
šnih pravic si niti privoSčiti ne smemo, ker jih 
ne zaslužimo z delom svojih rok. 

Zakaj obvezno zdravljenje alkoholika? Kdo 
je kriv da do tega pride? Morda družba sama, 
podjetje, oz. delovna organizacija. 

Mnogi l judje, ki imajo take ali drugačne 
težave pa čeprav zelo neznatne, radi domala vse 
svoje fivljenjske neuspehe pripisujejo sebi, kar 
polagoma dobi v njihovi zavesti osrednje mesto. 

Neprestano so okupirani, ki jo posplošijo na 
celo svojo osebnost in še na okolje in na ljudi 
okrog sebe. Ne more jo in ne more jo sprejeti 
stvarnosti, take kot je, temveč ker s to stvar-
nostjo niso 7adovolini. iščejo krivca, ali pa v 
notranjem duhu razočaranja , ali pa_izven seoe v 
okolju, na delovnem mestu, v "nepravilnem 
odnosu predpostavljenih, v kritičnih osebnih 
dohodkih ipd. na jde jo uteho vselej v kozarcu. 
Njegove težave in bridkosti se mu naenkrat 
razde največje in nepremagljive in ta proces se 
nadaljuje vse do samomorilskih misli. Taki 
ljudje niso v s tanju objektivno presojati stvari 
in pojave okrog sebe, navadno kuhajo in 
premljevajo v sebi svojo nesrečo. Pri tem pa so 
popolnoma pasivni ali agresivni (napadalni). 

Tako se zapletejo v nove konflikte in 
zabredejo v nove težave, te pa spet poslabšujejo 
njihovo stanje. Tega začaranega kroga običajno 

sami ne morejo presekati in ne na jae jo izhoda, 
zato je edina rešitev zdravljenje. 

V času rehabilitacije se človek počuti kot 
prerojen, zatr juje, da ne bo nikoli več pokusil 
nobenega alkohola, toaa o o l j u t a je eno, 
dejanje pa drugo. Kljub strokovnim nasvetom 
terapevtov, ki se vsak dan srečujejo s problemi 
posameznih zdravljencev, eni so taki ali 
drugačni, nekateri se hočejo zdraviti, ker so 
prišli z namenom, da bi se radi ozdravili, hkrati 
pa zaživeli novo življenje, so pa tudi taki, ki jim 
zdravljenje sploh več ne pomaga. Torej , 
načrtno izkoriščajo naš družbeni sistem, ki 
zanje namenja veliko denarja in to na račun 
tistih delavcev, ki pridno in t rdo delajo, da 
lahko plačujejo visoke prispevke za zdravstvo in 
socialno skrbstvo, od Cesar gre veliko prav za 
zdravljenje alkoholikov. 

Ne vem, ali se vsi skupaj prav zavedamo, 
toda nismo ravno skromno obdarjeni s temi 
socialnimi pridobitvami, ki nam jih odtegujejo 
od naših osebnih dohodkov in tako rekoč ne 
vemo na katere račune pretočijo ta denar. P a ne 
bomo zdajle drezali v to pomanjkl j ivo 
prikazovanje koliko dohodka si delavci, ki 
pridno delamo razdelimo za kosmate dohodke. 

Vem, da ne načenjam ravno najbol j 
priljubljene teme, ker se nam iz dneva v dan 
dozdeva, da kar dosti storimo za denar, ki ga 
prejemamo. Kadar se zjezimo nad svojo 
"delovno okolico, ceio^zapreiTino da ne b o m o 
delali za tiste, ki zabušavajo. 

Priznajte, takšni razgovori vas znevoljijo in 
za nekaj časa vržejo iz tira, nato pa pozabite in 
se bolj ali m a n j ravnate po okolici, če se ne 
podrejate lastnemu delovnemu zagonu. 

Tisto svarilo, ki sem j a omenil v začetku pa 
DO ostalo le na papir ju, čeprav se nam v najbol j 
poštenih trenutkih našega službovanja dozdeva, 
da kdo med nami res ne zasluži drugega kot da 
ga postavimo pred dejstvo, oz. dilemo. V 
resnici pa bi se najbrž težko odločili izreči 
kakšno kazen, če bi jo na sestanku kdo 
predlagal. V hipu bi se spomnili obilice 
olajševalnih okoliščin in na glas bi jim povedali. 
Zasmilil bi se vam in pristali bi, da obljubi. 

kako se bo poboišal. In potem bi bili zadovoljni 
do prve priložnosti, ko bi jezno ugotovili, da je 
nepopravljiv. 

Na srečo nimajo v Ormožu opraviti s 
prevelikim številom delomrznežev, ki bi povsod 
kvarili delovno vzdušje. Nekaj jih je, vendar 
nimajo težav z njimi. Ko sem pred kratkim 
zašel v eno izmed zdravstvenih ambulant , in ker 
je že to v moji navadi da opazujem obnašanje 
ljudi, se je pred mojimi očmi odvijal tale prizor. 
V obraz rdeč ter zabuhel moški se je čudil, kako 
to, da ob takratni uri ne more opraviti koetrole 
zaradi poškodovane roke. Administratorka mu 
je sicer pojasnjevala, da je njegov zdravnik 
moral na nujni hišni obisk. Pa je možak potem 
zahteval le žig kot dokaz, da se je tam zares 
zglasil. Potem je zadovoljno odkorakal . 
Administratorka pa je za okencem jezno mr-
mrala, da spet tri dni ne bo Sel na delo, čeprav 
bi ga zdravnik izpisal iz bolniškega staleža. 

No, takšne zgodbe bi se še našle marsikje 
drugje, če bi jih iskali. Ne maram da bi 
pomislili češ, zdaj pa moramo postaviti vse 
zabušante na cesto, tega ne trdim. Povedati pa 
vam hočem, da je tisti hudi stavek zapisan 
zato, da bi nam ponudili zaščito pred 
podobnimi zabušanti in delomrzneži. Saj nam 
taki zabušanti ki si krajšajo čas po oStarijah, 
okrog iščejo delo, hkrati pa kot je že v stari 
navadi prosijo Boga, da ga ne bi našli, nav-
sezadnje porabijo težko zasluženi denar, ki smo 
si ga zaslužili v osemurnem delovniku in so nam 
ga odtegnili od naših osebnih dohodkov. 

Ko govorimo o nedelavnosti posameznikov, 
žal niti ne vemo koliko nas stanejo. Medtem ko 
v drugih republikah vsaj približno računajo 
koliko denarja izgube, pri nas pa nihče ne 
zračuna in pove na glas. Trde, da niti ni iz-
merljivo in je preveč povezano z upravičenimi 
stroški. 

Kako, vesel bi bil, če bi z naklonjenost jo 
prebrali te vrstice in bi skušali razumeti, da je 
sedanji čas, čas ko se da marsikaj storiti in 
zboljšati, zato raje več mislimo na ustvarjalnost 
sedanjega časa ne pa ne zasvojenost 
alkoholizma. 

Viktor Ra jh 

Iz dela športnega društva Turnišče 
športno društvo TumiSče je 

bilo ustanovljeno pred nekaj me-
seci. Mladi člani tega društva so v 
letošnjem letu krepko prijeli za 
delo in si zastavili precej ciljev in 
nalog, ki jih bodo opravili v prvi 
polovici letošnjega leta. 

"Naobmo^u KS Turnišče bodo 
uredili dve avtobusni postajališči 
in prenovili hišici na njih. Pri-
pravljajo tudi veselo pustovanje 
m praznovanje Dneva žena. 
Udeležili se bodo tradicionalnega 
ptujskega kurentovanja z 
organizirano skupino. V marcu 
bodo že pričeli z ligo v malem 
nogometu in še več drugih nalog 
čaka, da jih ure^čijo. 

Besedilo in posnetek: 
B. Zupanič Utrinek s smučarsidh skokov, ki jih je pred kratidiii pripravilo društvo 

OLIMPIJSKE 
IGRE 

Vsi smo težko pričakovali olim-
pijske igre. V Soli smo se dogovo-
rili, da bomo gledali otvoritev olim-
piade. Ko sem tisti dan prišla iz šo-
le, sem komaj čakala ure, ko se bo 
pričelo. Vključila sem televizijo in 
začelo se je. Težko sem čakala, ko 
bo Sanda Dubravčič prižgala olim-
pijski ogenj in ko bo Bojan Križaj 
povedal plimpijsko zaobljubo. Ura 
je hitro tekla in bilo je konec. Želi-
mo jim vsi, da bi naši dosegli lepe 
uspehe. 

Jožica Amiga , 
OS Trnovska vas 

Smučarski skoki 
v Strmcu 

TVD Partizan Leskovec je v 
nedeljo,^" Januai^a organmralo 
tekmovanje v smučarskih skokih 
in smuku. Tekmovanje je bilo na 
pobočjih haloških gričev v 
Strmcu. Z!a skoke seje prijavilo 31 
tekmovalcev, za smuk pa nekaj 
nad 40. Ker nimam pddatkov o 
tekmovalnih dosežkih in uvrstitvi 
tekmovalcev, poskušam le s fo-
tografijami prikazati prijetno vz-
dušje in dobro pripravljeno tek-
movanje. Bese ĵiio posnetki: 

B. Zupanič TekBMvalec na zaletiKu 

UspeSen doskok 

Iz dela marksističnega krožka 
srednje ekonomske šole 

, Jože Lacko" 
Tudi v letoSnjem šolskem letu spada med najaktivnejše interesne de-

javnosti na naši šoli marksistični krožek. Čeprav v njem ne deluje veliko 
število učencev, pa nas je v krožku vseeno dovolj , da lahko dobro delamo, 
kar po t r ju je jo tudi reziJtati našega dela. 

Že v začetku šolskega leta smo izdelali Program dela za leto 1983/84, v 
katerem smo si zastavili naslednje naloge: 

— spremljanje aktualnih dogodkov doma in po svetu 
— pregled življenja v posamezmh državah v Evropi in drugje 
— o gospodarski krizi v svetu 
— izdelava konkretne raziskovalne naloge na pol jubno temo s proble-

matiko življenja učencev SE§ „Jože L a c k o " 
— sodelovanje z ostalimi marksističnimi krožki v centru 
— sodelovanje z marksističnimi krožki v osnovnih šolah. 
Kot pravi sam program dela, smo v prvem četrtletju najpre j 

obravnavni nekaj aktualnih tem, med drugimi smo pregledali aktualne na-
loge OZN v zvezi z zapleteno mednarodno situacijo in ob tem razgovoru 
spoznali le-to, razpravljali smo o religiji kot o obliki družbene zavesti, spo-
znali njen nastanek, vzroke zanj , p o s l ^ i c e le-tega in seveda govorili o treh 
največjih religijah našega časa. 

V drugem četrtletju smo se zaceli pripravljati na raziskovakio nalogo, 
katero smo si zastavili kot naš največji cilj v tem šolskem letu. Seveda smo 
se najprej poučili o načinu raziskovanja, torej o metodologiji družbenega 
raziskovanja. Govorili smo o načinih raziskovanja družbenega življenja, o 
vrstah raziskav ter o vsebinskih elementih posameznih raziskav. Spoznali 
smo, da je treba na jpre j opredeliti področje raziskave, torej njen predmet, 
nato poiskati in določiti hipoteze, poiskati in raziskati pokazatelje za razis-
kavo in nato dobljeno gradivo analizirati. Skratka, treba je mnogo delati in 
to tako z glavo kot tudi rokami. In volje do dela nam ne manika 

Kmalu smo se zedinili za naslov raziskovalne naloge. Ta je naslednji: 
PROSTI CAS UČENCEV SES JOŽE L A C K O V DELOVNIH DNEVIH. 
Želeli smo biti konkretni in želeli smo odkriti nekaj koristnega, kar bi 
lahko uporabili v življenju in kar bi dalo uporabne rezultate in ne „mlat i t i 
prazne s lame" . O raziskavi bomo sporočili ka j več v eni naslednjih številk. 

Mar je ta Zadravec, 2. b SES J . Lacko 

Med ormoškimi planinci 
Verjetno bo v teh olimpijskih dneh vsakršno poročanje, ki m neposre-

dno povezano s sarajevskim utripom, za bralce nezanimivo. 
In vendar je bilo na občnem zboru: Planinskega društva Meško Maks 

Ormož, ozračje planinsko — športno. 

Nabralo se je toliko mladih, da so bili prostori v starem delu ormoške-
ga hotela skoraj pretesni za vse. 

Z rutino je bil speljan dnevni red, tako da ni bilo čutiti togih 
formalnosti občnega zbora. Poročila so bila kratka, realna, jedrnata, 
beseda sočna — planinska. 

Iz predsednikovega letnega poročila lahko pozdravimo: 
— že tradicionalno smučarsko tekmovanje ,Ormož na smučeh' od na jmla j -
ših do veteranov na P o h o r j u ; . 
— planinski tabor v dolini Završnice, ki je prerasel v našo planinsko šolo; 

— namen je dosegel izlet na Krofičko v Savinjskih planinah, ki je okrepil 
vezi med diiaško in <i'»iavsko-kmečko mladino; 

— in pohod mladih planincev od spomenika do spomenika v občini; 
— vsakoletni pohod na Triglav in Se in še. 

Mnogo pozornosti je bilo namenjeno vzgojnemu delu planinskih 
krožkov, tako da so danes na vseh centralnih osnovnih Šolah občine 
Ormož. Kot slednji je uspešno zaživel na 0 § Miklavž. Uspeh pa je pred-
vsem odvisen od posluha za to dejavnost. 

Tudi v delovnih Kolektivih so prisotne že planinske sekcije. 
Društvo beleži prisotnost tudi v planinski brigadi in na ledeniškem 

izpopolnjevanju, v lastni planinski Soli pa so vzgojili tudi nekaj kandidatov 
za mladinske vodiče. 

Sprejet je bil predlog programa za leto 1984. Zanimiv je bil predvsem 
predlog: H ^ o š k a planinska pot se na j prek naših Goric poveže s 
Pomurjem. 

Mlade ne moti povečana članaruia, pač pa oremaihno število 
naročnikov Planinskega vestnika. Dopisništvo pa s srčno planinsko besedo 
uspešno izpolnjuje le naša Erna MeŠkova. In ob koncu zbora so bili mladi 
gorniki nagrajeni s predavanjem alpinista Vikija Grošlja o zadnji odpravi 
na Manaslu. 

Diapozitive z zadnje Zaplotnikove poti je spremljala boleča tišina, ki 
je v srcih mladih zapustila prgišče neusahljive ljubezni do narave in njenih 

' N. K. 
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Markovski koranti Zima v Markovcih Kdo bo p r v i . . . 

Članice literarnega 
krožka se predstavljajo 

MOJOCE 
Moj oče j e visoke postave, suh 

in ima črne lase. Po pokl icu j e 
vodovodni inšta la ter . De la pri 
pod je t j u I M F . Z d e l o m ni preveč 
zadovol jen. De la n a m r e č v raz-
ličnih kraj ih , za to ga včasih dolgo 
ni domov. Letos j e dela l tudi v 
Črni gori in Kran j sk i gori . K a d a r 
j e doma , tudi večkrat de la vodo-
vod in cent ra lno k u r j a v o . K o se 
vrne z dela, zakur i in večkra t tudi 
skuha. Na jvečk ra t p o pomi je 
posodo in j o obriše. R a d posluša 
g i ^ b o . K o se zvečeri, gleda 
t^eviz i jo aii bere. M n o g o k r a t pa 
m u m o r a m igrati n a frul ico. T o 
m u j e zelo všeč. T u d i s a m bi se 
rad naučil . Misl im, d a se bo . 
Potem bova l ahko igrala skupa j . 

Klavdi ja Ver lak , 3. razred 

OBISKAL NAS JE DEDEK 
MRAZ 

V ponede l jek 26. 12. nas j e 
o b i s k i d e d e k Mraz . Pričakali 
smo ga v dvoran i v Stojncih. 
Mamice so pr ipel ja le o t roke , ki 
so že nes t rpno čakal i n a p r ihod 
d e d k a Mraza . N a j p r e j j e bila 
lutkovna preds tava . Posebno 
m a j h n i otroci so z z a n i m a n j e m 
gledali lutke, ki so govori le in se 
premikale. Po lu tkovni i ^ c i j e 
bil kra tek prizorček. V n j e m so 
sodelovali R d e č a kap ica , Sne-
guljčica in lovec. K o n č n o j e 
prišel dedek Mraz . N a j p r e j s m o 
zapeli pesnico Ringa , ringa r a j ^ 
d ^ e k M r a z p r iha j a . K e r j e 
dedek Mraz že s tar in naglušen, 
nas ni d o b r o slišal, za to smo 
morali zapet i še enk ra t in to 
seveda glasneje. N a t o j e pričel 
dehti dari la. Neka t e r i otroci so se 
ga malo bali , d rug i so b ih kar 
korajžni. N e k d o ga j e celo pocu-
kal za b rado . K o j e razdelil 
darila, j e odhi te l d r u g a m , k jer so 
ga otroci še čakaU. P o n jegovem 
o d h o d u se j e d v o r a n a izpraznila. 
Jaz nisem dobi la dar i la , ker sem 
že prevelika, dob i l a p a ga j e 
mlajša sestrica. RazdeUU sva si 
sladkarije. Z a o b e j ih j e bilo 
dovolj. 

PTICE POZIMI 
Zapade l j e sneg. Ot roc i s m o se 

ga zelo razveselili. N e k e g a d n e 
sem gledala skozi o k n o in videla 
kako SI ptice iščejo h r a n o in 
otožno čivkajo. M a l o s em pre-
mišljala. Domis l i la sem se, d a bi 

j im naredi la ptii^o krmilnico. 
Ka r hi t ro sem šla na delo. K m a l u 
sem j o napravi la . T o p l o sem se 
oblelda in si pr ipravi la tudi 
o t robe in zrnje . Krmi ln ico sem 
postavila na drevo, v a n j o p a 
nasula pt ičjo h rano . Z ogra je so 
priletele ptice in kma lu j e h r a n e 
zmanjkalo . P o n o v n o sem j o na-
sula vanjo . 

Nas lednj i d a n sem šla v gozd 
in opazovala , kako lovci k rmi jo 
gozdne živali. 

Tud i v šoli s m o naredi l i krmil-
nice in j ih postavih okrog šole. 
Vsak d a n n a s u j e m o van je zrnje . 
Ptice so n a m hvaležne. Spomlad i 
nas b o d o razveseljevale s svojim 
pe t jem. 

T a t j a n a Janžekovič , 
3. razred 

KOLINE 
KoUne so bile nekoč največj i 

kmečki p razn ik pozimi . Seda j 
t emu ni več tako , ker kol je jo n a 
dežeh kdajkol i , ne glede n a letni 
čas, sa j i m a m o n a m e s t o dobr ih 
starih »tunk« zamrzova lne skri-
nje . Pri nas ko l j emo večkrat 
lemo, k l jub t e m u p a i m a m o še 
prave zimske kohne . Tak ra t 
de l amo krvavice, m e s n e klobase, 
meso naso l imo in d a m o v »tun-
ko« in ne le v skrinjo. N a te 
koline p o v a b i m o tudi sorodnike. 
T o so starši m o j e mamice , ki 
s tanuje jo v Mure t inc ih , sestre in 
brat je , torej naše tete in ujci. 
Povab imo j i h zato, d a ima m a m i -
ca vsaj enkra t letno vse svoje 
okrog sebe in se počut i tako, kot 
bi bila še v e d n o d o m a , v svoji 
rojstni vasi. K e r atek n i m a bra -
tov in sester, p o v a b i m o n jegovo 
bot ro in tete. T u d i te nas ima jo 
vse rade , za to j e ta d a n za nas 
otroke res pravi praznik . 

K o mesa r praš iča zakolje, m u 
odere kožo, n a t o m u s n a m e m a s t 
prašiča razpolovi in ga obesi. Iz 
njega vzame želodec, d robov ine 
in črevesje. Creva t emel j i to očisti 
in opere , n a t o p a razdel i debelej-
ša za krvavice, t an j ša pa za 
mesne klobase. K o to opravi , 
razseka meso in pr ipravi maso za 
klobase. Posebno veselje j e pri 
krvavicah, saj t a m lahko sodeluje 
vsak, če i m a temel j i to op rane 
roke. Večkrat j e kater i izmed 
povabl jenih n a m a z a n s kašo 
okrog ust, ker pač m o r a poskusi-

ti, če j e kaša dovol j s lana, to p a se 
zgodi tako, d a m u mesar ka r z 
roko »poči« v us ta kašo, tako da 
ima še nos dovolj . 

M e d t e m m a m i c a skrbi za h ra -
no, atek pa za pi jačo. Na j l epše p a 
je zvečer. Tak ra t j e de lo postoi je-
no. Odrasl i sede jo za e n o mizo, 
mi za drugo. K e r so tete in strici 
raztreseni po vsej Sloveniji , na re -
d imo k o h n e v soboto , t ako d a 
lahko prespi jo pri nas. Moj i starši 
pa so tudi srečni, saj j ih ne 
more jo pogosto obiskovat i , ke r 
smo d o m a otroci in živina, to pa 
j im ne privošči prostih dni . Z a t o 
pa uredi jo tako, d a zd ruž imo 
obisk s kmečk im p razn ikom. Vsi 
smo bih veseli in smo se zabaval i 
pozno v noč. 

H e l e n a Lešnik, 4. b. 

NAŠA ZOBOZDRAVSTVENA 
AMBULANTA 

Že ko so začeU gradi t i novo 
šolo smo želeh imet i tudi svojo 
zobozdravstveno ambu lan to . Še-
le sedaj , p o neka j letih, se n a m je 
ta želja izpohiila. 

Nekega d n e so začeh v prosto-
ru, ki j e bil n a m e n j e n za kab ine t , 
neka j delati . Vsi otroci s m o z 
napet imi očmi opazovah to poče-
tje. N o b e d e n od nas ni vedel , za 
kaj gre. Tovarišica n a m j e pove-
dala, da b o m o d o b i h novo felsko 
zobozdravstveno a m b u l a n t o . Vsi 
smo bih presenečeni . Vsak od-
mor smo opazoval i , k a j se d o g a j a 
v tem prostoru. Delavci so zabi-
jali, montiral i in p r inašah razne 
predmete . K o n č n o j e vse pot ih-
nilo. A m b u l a n t a j e bi la p r ip ra -
vljena za otvoritev. K o s m o v 
ponedel jek prišh v šolo, s m o 
videli po s tenah lepake in r azna 
navodi la za nego zob in zdravo 
prehrano . Vse s m o si ogledal i . 
Sledila j e k ra tka proslava. 

Naslednj i d a n j e pričel zo-
bozdravnik z de lom. Mi s m o 
prišli na vrsto šele čez n e k a j dni . 
N a žalost naši zobje niso b ih v 
redu in tudi s h ig ieno zob zo-
bozdravnik ni bil zadovol jen . 
Sklenih smo, d a si b o m o r e d n o 
umivali zobe in ne b o m o več 
lizali toliko b o m b o n o v kot d o 
sedaj . 

Pred n e k ^ dnevi j e prišla 
zobozdravstvena de lavka in n a m 
razdelila tabletke, ki s m o j ih 
morah zgristi. N a t o n a m j e 
p r e g l e d n a zobe. Pohvali la nas j e 
in povedala , d a j e z našo higieno 
zob zadovol jna . 

M a j d a Brečko, 4. b 

RAZIGRANI LUTKARJI IN 
VESEU GLEDALCI 

Lutke oživijo pred svojimi 
mladimi gledalci s p o m o t o gla-
sov in rok Andre je , Mate je , 
Mart ine, Robi ja , M a r k a , D a r k a , 
Andre ja in D a n i j a ter Jožice. T o 
smo učenci četrt ih, pe t ih in šestih 
razredov naše šole. Lu tkovni 
krožek vodi tovarišica Sohnova , 
p o m a g a p a j i tovariš Sohna , 
predvsem pri pos tav l j an ju kulis 
in p r ip rav l jan ju odra . Va je za 
igrico smo imeU v d e c e m b r u , 
vsak popo ldan . N a j p r e j s m o se 
naučili besedilo. Po tem p a n a m 
je tovarišica razdeli la lutke, ki 
smo j ih m o r a h d o m a s p o m o č j o 
mamic p r i m e m o obleči. S t ako 
»zrihtanimi« lu tkami s m o n a t o še 
nekaj časa vadili . O b p raznova -
nju d e d k a M r a z a smo p o vseh 
vaseh naše k ra j evne skupnost i 
o t roke razveseljevali z lu tkovno 
igrico »Čarobn i vodn jak« . Igrah 
smo še pr izorček »Pod novole tno 
jelko«. Po novo le tnem živžavu 
pa smo »klepetave« lutke spet 
sneh s svojih rok. 

J O Ž I C A S L A M E R Š A K , 5. b 

KOLINE 
Zimski čas j e tud i čas za 

kohne. V t em času i m a j o k o h n e 
skoraj pri vsaki hiši. T u d i pr i nas 
smo j ih imeh . Prišel j e mesar , 
zaklal svinjo in j o razrezal n a 
kose. T u d i otroci s m o se veselih 
kohn. Pri hiši se j e zbra lo v e h k o 
ljudi. M a m a n a m j e spekla 
krvavice in pečenice. Zvečer 
večei jamo, na to pa se z a b a v a m o . 
Otroci se i g ramo razne igrice. K o 
je vse končano , gre mesa r do -
mov, m i pa spat . 

K L A V D I J A P E T R O V I Č , 2. a 

OBISKALI SMO KNJIŽNICO 
V razredu i m a m o raz redno 

knjižnico. Vsak teden si izposodi-
mo nove k i ^ g e . Zadn j i č s m o 
obiskali našo šolsko knj ižnico. 
Ko s m o vstopih, si j e n e k a j 
učencev višjih razredov izposoja-
lo knjige. K o j e bila tovarišica 
prosta s m o se z n j o pogovar ja l i . 
Vprašala nas je , če z n a m o pove-
dati ka j o pesnikih in o pisatelj ih. 
Pr ipovedovah s m o j i tud i o 
Francetu Prešernu. Tovarišica 
Boža nas j e pohvah la . Povedala 
nam j e tudi, k a k o m o r a m o pazit i 
na knjige. Dovoh la n a m je , d a 
smo si lahko og ledah knj ige n a 
policah. Po tem s m o se tcvarišici 
lepK) zahvalili in šh v razred. 

Z D E N K A C A R T L . 2. a 

NAŠA MUCA 
Mi i m a m o č m o b e l o muco . 

Vedno čaka p red vrati . Vsako 
leto ima mladiče . Z mal imi 
m u c a m i se r a d a igram. Z b r a t o m 
Robi jem j i tudi naga java . N a š a 
muca lovi miške. 

T A N J A K O S T A N J E V E C , 1. a 

NAŠ KANARČEK 
I m a m kanarčka . Je r u m e n e 

barve. Živi v kletki. R a d j e 
solato, ko ren je in zrn je . I m e m u 
je Piki, ke r i m a n a glavi č rno 
piko. Najsrečnejš i j e takrat , ko 
lahko prosto leta p o otroški sobi. 
Vsako j u t ro m e p r e b u d i n jegovo 
žvrgolenje. Ža los ten je , če se 
nihče ne u k v a i j a z n j im . Našega 
Pikija i m a m o vsi radi . 

T A N J A Ž N I D A R I Č , 1. a 
i • 

NAŠA MUCA 
K o p r idem iz šoijp,-me naša 

muca v e d n o počaka . N a š a muca 
56 sive in bele barve . Včasih, 
smukne v hišo. Po tem stika i n ' 
voha, če bi bi lo k je k a j dobrega . 
Na to grem pod mizo in m u c o 
odnesem ven. M u c a p rav žalost-
no zamijavka: »Mijav«. 

R O Ž E N A T O P L A K , l . a 

% 

ZIMA JE TUDI LETOS 
NASULA VEUKO SNEGA ... 

POZIMI JE LEPO 
Otroci se s a n k a j o in smuča jo . T u d i j a z se s m u č a m . Včasih me 

zebe. Nared i la sem tudi snežnega moža . 
L I D I J A V R A B E C , 1. b 

PRVI SNEG 
K o sem se zbudi la , sem zagledala sneg. Tako j , ko sem prišla iz 

šole, sem šla n a g m a j n o . N a gma jn i s m o se sankal i in smučal i . Pozimi 
so ptički ubogi . Otroc i j i m d a j e m o h r a n o . J az bi bi la zelo vesela, da bi 
u;\ med z imskimi poči tn icami sneg. 

L U C I J A M E Z N A R I Č , 1. b 

SNEŽENI MOŽ 
Včeraj sem nared i la sneženega moža . K o j e bil na re jen , m u je 

man jka l s a m o nos. Z ju t r a j , ko sem vstala, pa ni bi lo več sneženega 
moža. Iz snežaka j e nas ta la velika luža. 

B R I G I T A K R I S T I V I Č , l . b 
ZIMA 

Pozimi n a r a v a počiva. Otroci se pozimi s a n k a m o in smučamo . 
Otroci smo veseh, k a d a r sneži. 

S U Z A N A V E R T I Č , 1. b 

ZIMSKE RADOSTI 
Bila j e ura nemščine . Tovariš ica j e neka j razlagala , toda mi j e 

nismo poslušali. N e p r e s t a n o s m o bih ob rn j en i proti o k n u in gledali, 
kako nale tava sneg. Bil j e to prvi sneg in bih s m o ga ne i zmerno veseli. 
Sneg j e naletaval cel d a n . Našega veselja ni bi lo ne konca ne kra ja . V 
mislih smo se že sankal i in smučah . Žal pa snega ni bi lo dovol j za 
smučan je in sankan je . M o r a h s m o ostati d o m a pri t o p h h pečeh. T o d a 
čez neka j dni j e zapade l nov sneg. Bilo ga j e deset cent imetrov . Spet 
smo bih veseli. L a h k o smo se smučal i in sankali . Snega j e bi lo dovol j 
tudi za kepan je . Neka te r i otroci so na red ih tudi s n e ž n e . Tisti na jbo l j 
pogumni pa so šli n a led in se drsali . T a k o drsališče so imeh tudi na 
Dravi. Tud i na cestah se j e d a l o drsati saj so bile zelo gladke. To 
voznikom in starejšim l j u d e m ni bi lo všeč. Otroci pa s m o b ih veseh. da 
spio se lahko drsaJi, čeprav se j e vel ikokrat zgodilo, da j e k d o pristal 
na tazadnji . VIDA SI R E L E C 5. a 

Pozdravljeni 
mladi bralci 

Tokrat smo prispevke in fotografije za našo stran zbrali člani 
novinarskega krožka iz osnovne šole bratov Štrafela Markovci. Mladi 
novinarji se v tem šolskem letu sestajamo vsak petek že predpričetkorn 
pouka. Resda se marsikornu od nas zjutraj ob sedmih še kar malce spi, 
pa zaspanost preženemo med veselim klepetom in ustvarjalnim živža-
vom. 

Vas zanima, kaj delamo? Krožek srno ustanovili z željo, da bi vsak 
mesec popestrili, včasih že kar malce dolgočasne šolske ure, z oddajami 
šolskega radia. Do sedaj smo preko radia Čriček, oddajali že štiri 
enourne oddaje, decembra pa smo se na novoletni šolski prireditvi, 
predstavili z oddajo v živo. Pri ustvarjanju šolskih radijskih oddaj 
sodeluje vedno tudi veliko učencev, ki sicer ne delujejo pri našem 
krožku. Ti nam pomagajo pri snemanju številnih anket, pa intervju-
jev . . . takrat pa, ko ne snemamo, delamo stenčase, ki jih imamo zdaj 
že za malo razstavo. O tem, kaj bomo delali, se dogovjarjamolcar sproti, 
vsak pove svoj predlog, potem pa rišemo, lepimo, pišemo, brskamo po 
fotografijah, ki jih posnamejo fotokrožkarji. Ura, ki je namenjena 
našemu krožku je vedno prekratka... 

Tisti novinarji, ki radi pišejo pa svoje prispevke objavljajo tudi v 
Tedniku. 

Tokrat smo se povezali z učenci nižje stopnje, zbrali spise, ki jih 
pišejo in jih pripravili za objavo. Nekaj svojih literarnih del so nam 
odstopili tudi člani literarnega krožka nižje stopnje. Fotografije, ki smo 
jih zbrali, da malce popestrimo to stran, so posneli učenci — člani 
fotokrožka naše šole. 

Želimo vam prijetno branje! 
Člani novinarskega krožka OŠ Markovci 

TAKŠNI SO TI NAŠI... 
MOJ BRATEC 

M o j bratec j e zelo m a j h e n . 
Ima i jave lase. Večkrat laže. R a d 
gleda risanke. K o k a j dobi , j e 
zelo vesel. R a d posluša pravlj ice. 
Nosi kavbo jke in brezrokovnik . 
Zelo d o b r o teče. Igra se tudi rad . 
Ni preveč suh, 8 j e k repak deček. 
Dostikrat hoče iti na sp rehod v 
gozd. N e u b o g a rad staršev. T u d i 
z m e n o j se večkrat p re tepa . 
Na j ra j e j e k rompi r in s ladkari je . 
Če ga k d o razjezi, se »namuh« . 
Večkrat hoče iti na polje. T u d i 
nogomet rad igra. Na j r a j š i j e 
golman. Vsak drug i teden hod i k 
teti Tončki , ker m a m i c a de la v 
popoldanski izmeni . I m a m e zelo 
rad. Tudi j ^ i m a m rad n jega . V 
največje veselje so m u zajčki in 
druge živali. Je zelo dob rega 
srca. 

J A N I G O L O B , 4. a 

NAŠA ALENKA 
I m a m sestrico. Stara j e dva 

meseca. Ime ji j e Alenka . Je zelo 
pr idna punčka . In iam jo rada . 
Včasih mi tudi naga j a . K k d a r nas 
ni doma, j o čuva s tara m a m a . 
Zdaj , ko j e zuna j mrzlo, j o 
i m a m o vedno v sobi. K o pa b o 
minila zima, j o b o m o nesli ven 
ter se z n j o igrali. Sestrico i m a m 
zelo rada. T u d i moj i sošolci iz 
drugega a j o b o d o o l i ska l i . Prišh 
bodo spomladi , k® b o z u n a j 
topleje, A lenka b o pa že večja. 
M A R J A N C A * K O S T A N J E V E C , 

2. a 

MOJ BRAT 
Moj brat j e zelo suh . Včasih j e 

poreden. Včera j sva se prepi ra la , 
kateri se b o smuča l . N a z a d n j e j e 

^obve l ja la m o j a beseda . T o d a 
hitro me j e zazeblo v roke m sem 
šla ra je v toplo kuh in jo . Bratca 
sem prosila, d a sva šla igrat šah. 
Te ideje j c bil vesel, kaj t i zelo rad 
šahira. ^ v e d a j e zmagal on , sa j 
tudi hodi k .šahovskemu Vr -žku 

S I M O N A R A D F K A 2 a 

MOJA SESTRICA 
Jaz i m a m sestrico Polonco. 

Polonca gre letos v m a l o šolo. 
Polonca r a d a j e b o m b o n e in 
čokolado. Vsak d a n mi nese 
torbo od av tobusne pos ta je do 
doma. Zelo r ada riše. Vsi jo 
irftamo radi. 

S M I L J A N A K A U Č I Č , 1. a 

BRAT PRIMOŽ 
M o j e m u b ra tu j e ime Promož. 

Star ^je šest mesecev. R a d se 
s m ^ e , če m u z a p o j e m pesmico. 
Ko jei ' lačen, j oka . Z a n jega skrbi 
mamica. K o p r idem iz šole se me 
zeloVazveseh. ' 

D A V I D V I S E N J A K , l . a 

MIHAELA IMA RADA SLAŠ^ 
ČICE 

Moja sestrica j e s tara štiri leta. 
Ime ji j e Mihae la . Ima kratke 
i jave lase. Ze lo r a d a se igra s 
punčkami . Rat ia ima slaščice. 
Pozimi se zelo r ada sai>ka. 

S I M O N A J A K O M I N I , l a 

Z BRATOM SE IGRAVA 
Jaz i m a m bra tca Danie la . On 

se rad igra z 'avti. Na j ra j š i ima 
igrače. Zelo se'' r azumeva . Skupaj 
se igrava. Igrava se, ko p n d e m 
viie I G O R R A N F L . l . a 

Hiii k o n j i č e k . . . 

Akcija zbiranja starega papirja 
Vse slike posneli učenci — člani fi»tot«-'?ka O S bratov Štrafela Markovci 
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Bloudkove značke za dolgoletno delo je podelil Valter Pllberšek, na 
posnetku pa značko prejema Mirko Centrih 

Pokale In priznanja sta podelila Radenko Salemovič in Lojze Arko 

IZBIRA ŠPORTNIKA LETA 1^3 

Znova Sonja Pajenk in Oton Velunšek 
Zveza te lesnokul turn ih organizaci j obč ine 

Ptuj je v petek zvečer v p tu j skem hotelu 
Poetovio izvedla t rad ic iona lno pr i redi tev 
Izbira špor tn ika leta. T a k o s m o dobili na jus -
pešnejše oz i roma na jbo l j še v letu 1983. 

Prireditev j e začel p redsednik izvršnega 
odbora Z T K O Ptu j Lojze Arko, zb rane 
športnice, špor tnike , špor tne delavce in goste 
pa j e pozdravi l p o d p r e d s e d n i k Skupščine 
občine Ptuj R a d e n k o Salemovič. Deja l je , da 
smo s špor tnimi dosežki in de lom v letu 1983 
lahko zadovol jn i ter d a k l jub t ežavnemu 
položaju velja telesni kul tur i in špor tu n a m e -
niti ustrezno pozornost . 

Najpre j so podelil i p r i znan ja za uspešno 
delo v letu 1983. Prejeli so j ih Jože Perko 
(občinska strelska zveza), Mi lan Baklan 
(rokometni k lub Drava) , L j u b o Čuček (atelet-
ski klub Ptuj) , J a n k o Bohak (šahovsko druš t -
vo MIP), Slavko Doki ( T V D Par t izan P tu j 
sekcija boks), F r a n c Ivančič (atletski k lub) , 
Konrad K r a m b e r g e r (občinska strelska zve-

za), Franc Krav ina (košarkarski k lub Ptuj) , 
Urška Ma jn ik (namiznotenišk i k lub Petovia) , 
Veselin Miletič (občinska strelska zveza), 
Valter Pliberšek (atletski klub), J anez Pod-
krajšek ( šahovsko d ruš tvo MIP) , Peter Starki 
(rokometni k lub D r a v a ) in Branko T o n e j c 
(atletski k lub Ptuj) . 

Sledila j e podel i tev letošnjih Bloudkovih 
značk za uspešno in zavzeto dolgole tno de lo v 
telesni kulturi , ki j ih j e podeli l p redsedn ik 
skupščine občinske te lesnokul turne skupnos t i 
Valter Pliberšek. Bronaste značke so prejeli: 
Mai]an Lenart ič , A lb ina Pšajd, Mi rko C e n -
trih, Živorad Mar inkovič , Peter Starki, A n t o n 
Butolen, L j u b o Čuček, Bojan Kl inkon in 
Franjo R u m p f ; s rebrne: Oto Mesarič , S imon 
•^etrovič in A n d r e j Gorše ; zlati znački p a sta 
prejela F r a n c Koko t in Branko Turkuš . 

Posebna p r i znan ja Z T K O za špor tne dosež-
ke v letu 1983 so prejeli : Branko Dobr i jev ič in 
Simona K o m i k iz košarkarskega k luba . 

Zdenka Gomilšek in R o m a n 2 m a v c iz roko-
metnega kluba, Son ja Pa jenk in Mirko Vindiš 
iz atletskega k luba , Alb ina Pšajd in G o r a z d 
Maloič iz občinske strelske zveze, Son ja 
Marinkovič iz namiznoten iškega k luba Peto-
via, Oton Velunšek iz ae rok luba Ptuj , T a t j a n a 
Vaupot ič iz šahovskega druš tva MIP , An ton 
Novak iz sekcije za boks in Bojan Š p e h o n j a iz 
nogometnega k l u b a Alumini j . 

V točkovanju za na jbol j še šolsko špor tno 
društvo osnovnih šol j e n a pe tem mestu O Š 
Majšperk (423 točk), na četr tem 0 § Olga 
Meglič (478), na t re t jem OŠ Franc Osojnik 
(620), prvo mesto pa si deli ta osnovni šoli 
Boris Kidrič iz Kidričevega in Tone Žn ida r i č 
iz P tu ja s 668 točkami. Med mladinc i je prva 
Kovinarska, meta lurška in kmet i j ska šola 
Veljko Vlahovič, pri m l a d i n k a h p a E k o n o m -
ska s rednja šola Jože Lacko. 

N A J B O U Š E EKIPE V LETU 1983 
MOSKI: 

3. mesto: obč inska strelska zveza Ptuj — 

mladinci (1. mes to na republ i škem prvens tvu 
z M K puško) 

2. mesto: šahovsko druš tvo M I P (5. mes to v 
drugi zvezni šahovski ligi in državni prvaki v 
dopisnem šahu) 

1. mesto: letalski mode la i j i a e rok luba P tu j 
(1. mes to n a d r ž a v n e m prvenstvu s prostolete-
čimi model i ter več drug ih m tretj ih mest na 
republiških, zveznih in m e d n a r o d n i h t ekmo-
vanjih) . 

Ž E N S K E : 
3. mesto: košarkarski k lub P tu j — članice 

(vodstvo v drugi republiški ligi) 

2. mesto: rokometn i k lub Drava — članice 
(5. mes to v republ iški ligi) 

1. mesto: namiznotenišk i k lub Petovia — 
članice (4. mes to v republiški ligi in seda j 4. 
mesto v drugi zvezni ligi — zahod) 

N A J B O U Š I ŠPORTNIKI IN Š P O R T N I C E 
1983 
ŠPORTNIKI: 

3. mesto: I Z T O K Ž A G A R — ae rok lub P tu j 
(1. mesto na d r žavnem prvenstvu .sobnih 
m(xlelov, 1. mes to na 14. poka lu U T V A in 4. 
mesto na DP prostoletečih modelov) 

2. mesto: D R A G O K R E P F L — ae rok lub 
Ptuj (5. mesto na evropskem aerorej l i ju in več 
uspešnih uvrstitev na republiških in zveznih 
tekmovanj ih in prvenstvih) 

1. mesto: O T O N V E L U N Š E K — ae rok lub 
Ptuj (8. mes to na sve tovnem prvenstvu v 
kategoriji vzpenjalcev v Avstraliji , 9. mes to na 
evropskem prvenstvu vezanih mode lov v 
Nizozemski, državni prvak pri vezanih m o d e -
lih ter vzpenjalcih in hitrostnih m o d e h h ) 

ŠPORTNICE: 
3. mesto: A L B I N A P Š A J D — občinska 

strelska zveza (12. mes to na d r ž a v n e m prven-
stvu s s t a n d a r d n o z račno pištolo, 2. mes to na 
Turni r ju republ ik in pokra j in kot č lanica 

republiške reprezentance , republ iška rekor-
derka s 363 krogi) 

2. mesto: T A T J A N A V A U P O T I Č — 
šahovsko druš tvo M I P (1. mes to na republ i -
škem prvenstvu za članice, uspešni nas topi v 
reprezentanci SR Slovenije in drugi zvezni 
šahovski ligi) 

1. mesto: S O N J A P A J E N K — atletski k lub 
Ptuj (5. mesto na dvobo ju I t a l i j a—SFRJ v 
skoku v višino, dvakra t četrta na državnih 
prvenstvih v skoku v višino za članice in 
mladinke, dva republ iška naslova (višina za 
st. mladinke in m n o g o b o j ) 

Pr iznanja in pokale sta na jbo l j š im podel i la 
Radenko Salemovič in Lojze Arko, ki j e o b 
koncu čestital vsem nag ra j encem in poudar i l 
naj bo to tudi s p o d b u d a vsem špor tn icam, 
športnikom in špor tn im delavcem za še bol je 
delo in rezultate. 

1. ko ta r 
foto: L A N G E R H O L C 

Najboljša športnica v letu 1983 — 
Sonja Pajenk 

Prireditev je bila dobro obiskana In hkrati družabno srečanje športnic, 
športnikov in telesnokulturnih delavcev 

Najboljši športnik v letu 1983 — 
Oton Velunšek 

ČETRTO MESTO ZA NTK 
PETOVIA 

v Hras tn iku j e bil sklepni del ek ipnega republ iškega prvenstva v 
"^miznem tenisu za mlad inke . M e d deset imi e k i p a m i j e p o p r ičakovan ju 
^'avil domači Kemičar . N a d r u g o mesto s e j e nekol iko nep r i čakovano 
"^•"stil kranjski Triglav, t ret ja j e l jub l janska Ol impi ja , četr ta pa Petovia. 

'^jčanke so izgubile dve srečanj i in sicer s K e m i č a i j e m in Tr ig lavom. 

l.k. 

Visoka zmaga v Kraî u 
Nismo še poročal i o medko lu v drugi zvezni namiznotenišk i ligi za 

članice, v kater i zelo uspešno nas topa jo članice N T K Petovia. O d i g r a n o 
j e bilo med t ednom, P tu jčanke pa so se v K r a n j u pomer i le z d o m a č o 
Savo. N a veliko veselje vodstva in l jubi tel jev namiznega tenisa so 
Ptujčanke nekol iko nepr i čakovano d o m a č e igralke p remaga le kar z 9:0. 
Čeprav j e v nekater ih par t i jah šlo nekol iko tesno, so Sanja Džankič , 
Sonja Mar inkovič in T a m a r a K a m p u š zanesl j ivo odprav i le svoje na-
sprotnice s po t remi zmagami . 

l.k. 

OdloČili sta obrambi 
Dvorana mladika, gledalcev 100, sodnika; Tomšič (Radenci) in Vra-

čko (Maribor); 
PTUJ: Vlah 17, Damiš 6, Volmajer 4, Reš, Marčič, Bedrač 2, Cabri-

jan, Cobelj 6, Purič 8, Kotnik 10, Dobrijevič 22, Vučiniča: 
LITIJA: Merčon 27, Planine, Sadar, Gradišek 8, Mirtič 4, Habič, 

Kajtna, Vidic, Goda- , Konec, Soršak 24, Kastelic 18. 
V soboto zvečer so nas člani košarkarskega kluba P tu j nekoliko 

razočarali. Prvenstveno srečanje dvanajstega kola so namreč izgubili na 
svojem igrišču in to od ekipe, ki je imela le dve točki več. Nekoliko nepri-
čakovano, vendar tokrat zasluženo. Od strani smo dobili občutek, da so 
Ptujčani srečanje izgubili predvsem' zaradi slabe igre v obrambi, zlasti 
skoka. To je bilo še najbol j očitno v zadnji četrtini srečanja, ko so gostje 
vodili s trinajstimi točkami prednosti. Razliko se da nadoknaditi največ z 
dobro igro v obrambi, saj ti koši v napadu ne koristijo, če enako dobro 
zadeva tudi nasprotnik. 

Gostje so povedli takoj v začetku srečanja in si do osme minute pri-
igrali enajst točka prednosti (8:19) ter to prednost ponovili tudi v dvanaj-
sti minuti. V nadaljevanju so se domačini le zbrali in ugotovili vzrok za 
takšno prednost gostov. Zato je v igro vstopil Purič, ki je tesno pokril 
najboljšega gosta Merčona. Igralci Litije so se „izgubil i" in domačini so 
jih ujeli ter prvi polčas "dobili s tremi točkami prednosti. 

V. drugem polčasu sta se ekipi najprej nekaj minut menjavali v vod-
stvu, gostje pa so na polovici polčasa vodili s sedmimi točkami prednosti. 
Domači so vzeli minuto odmora, saj jim je šlo za nohte. Vendar tudi to ni 
koristilo. Gostje so bolje skakali pod obema košema, Soršak, Merčon in 
Kastelic pa v napadu zadeli prav vse. Zato so sedem minut pred koncem 
vodili za enajst, v 16. minuti pa že za trinajst točk. Domačini so poskušali 
s tesnim pokrivanjem na napsrotni polovici, vendar tudi to ni pomagalo 
in srečanje so izgubili. 

Kljub porazu so Ptujčani obdržali deveto mesto z desetimi točkami. 
Pred desetim. Kovinarjem, imajo še vedno šest točk prednosti. Ta ekipa 
pa je tudi njihov naslednji nasprotnik, s katerim se bodo pomerili v go-
steh. 

1. kotar 

Novo Mesto-Ptuj 68:60 (32:28) 
Članice KK Ptuj so se v soboto popoldan v gosteh pomerile z ekipo, s 

katero so delile prvo mesto. Domačinke so bile boljše in imajo pred Ptuj -
čankami sedaj dve točki prednosti. Vendar je to bilo šele prvo srečanje 
drugega dela prvenstva in se do konca, P tu jčanke pa igrajo večino tekem 
doma, lahko še marsikaj spremeni. 

l . k . 

V nedeljo prvenstvo v odbojki 
Pred kra tk im smo poročali , da sta T V D Par t izan Kidr ičevo in 

Z T K O Ptuj razpisala o d p r t o občinsko prvens tvo v odbojk i , panogi , ki pri 
nas ni tako razš i r jena . V e n d a r so pr i jave preseneti le . N a prvenstvu, ki b o 
v nedel jo p o p o l d a n v Mladiki , bo n a m r e č nas topi lo k a r osem ekip. 

l.k. 
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Ob oceni varnostnih razmer v občini P tu j že-
lim najpre j poudariti, da smo za varnostne raz-
mere v občini P tu j odgovorni vsi družbeni sub-
jekti, ki organizirano delujemo v sistemu druž-
bene samozaščite. Delavci mihce smo le del tega 
sistema, ki smo strokovno usposobljeni, da rea-
giramo na nepravilnosti v določenem okol ju. Iz-
haja joč prav iz tega, je zasluga za ugodne var-
nostne razmere v občini P tu j prav vseh delovnih 
ljudi in občanov. 

Delavci milice, ki delujemo v okviru PM P tu j 
z oddelki milice Destrnik, Gorišnica, Kidričevo, 
Majšperk in Podlehnik smo sami ali v sodelo-
vanju strokovnih služb UNZ Maribor, v letu 
1983 obravnavali 1431 kaznivih dejanj , v letu 
1982' pa 1420. Torej gre za neznaten porast 
kaznivih dejanj v letu 1983. Ob oceni kriminali-
tete v občini P tu j pa moram poudari l i , da je 
70 % vseh kaznivih de jan j na oomočju občine, 
storjenih v mestu Ptuju in bližnii okolici. 

V strukturi kaznivih dejanj je največ KD iz 
15. fX3glavja KZ SRS, kjer so zajeta kazniva de-
jan ja zoper družbeno in zasebno premoženje in 

sicer kar za 79,5 '̂ 'o. Med zbiranjem obvestil o 
storilcu in kaznivem dejanju smo odkrili 988 sto-
rilcev kaznivih dejanj , med katerimi je 151 mla-
doletnikov in 88 otrok. Ob primerjavi ugotovlje-
nih mladoletnih storilcev in otrok z letom 1982 
ugotavljamo, da je bilo v letu 1983 nekoliko več 
mladoletnih storilcev. Zato menim, da bomo 
morali skupaj z drugimi odgovornimi dejavniki 
za varstvo in vzgojo otrok in mladoletnikov 
storiti več kot smo storili v preteklosti. 

Ob oceni varnostnih razmer bi želel posebej 
izpostaviti obravnavane požare. V letu 1983 smo 
delavci milice obravnavali 58 požarov v letu 1982 
pa 34. Ti številčni podatki in negativni trend mo-
ra pomeniti za vse, ki smo kakorkoli odgovorni 
za to področje dela, večjo budnost in apel vsem, 
da se strogo držimo požarno varnostnih predpi-
sov. 

V letu 1983 beležimo občuten padec kršitev 
javnega reda in miru v primerjavi z letom 1982, 
saj je za 33 % nižji. Ocenjujem, da je to realen 
odraz stanja na področju javnega reda in mira, 
saj v letu 1983 ne beležimo organiziranega nasil-

niškega obnašanja, pojava huliganstva in po-
dobno. 

Kljub temu, da je bilo v letu 1983 m a n j pro-
metnih nezgod kot leto poprej, so posledice le-
teh hujše in sicer je v 181 prometnih nezgodah 
izgubilo življenje 27 oseb, 93 oseb je bilo hudo 
telesno poškodovanih in 218 lažje telesno poško-
dovanih; materialna škoda pa znaša prek 19 
milijonov dinarjev. Kot vzrok prometnih nezgod 
je še vedno na prvem mestu neprimerna hitrost, 
takoj za njo pa vinjenost. Zaskrbljujoče je tudi 
dejstvo, da je bilo v teh prometnih nezgodah 
udeleženo 55 otrok in mladoletnikov, pri čemer 
so bili ti v 22 primerih tudi povzročitelji promet-
nih nezgod. 

Na koncu informacije o varnostnih razmerah 
v občini P tu j se zahvaljujem vsem subjektom 
družbene samozaščite za plodno sodelovanje z 
željo, da še bolj strnemo sile v boju zoper vse ne-
gativne pojave, ki kakorkoli krnijo normalno 
družbeno življenje naših delovnih ljudi in obča-
nov. 

Fianc Horvat , 
komandir PM P tu j 

Branko Zupanič razstavlja 
v sejni dvorani na magistratu 

v torek, 7. februar ja so se de-
lavci upravnih organov in strokov-
ne službe občinske skupščine in iz-
vršnega sveta občine P tu j zbrali ob 
otvoritvi samostojne likovne 
razstave mladega, a nadarjenega 
slikarja samouka Branka Zupani-
ča, sicer komunalnega nadzornika 
pri Upravi za inšpekcijske službe 
občin Ormož in P tu j . 

Branko, ki je član likovne sekcije 
pri Prosvetnem društvu Alojz 
Arnuš Rogoznica, se že več let 
ukvar ja s slikanjem, tokrat pa se je 
z motivi iz P tu ja in Gorišnice, na-
slikanimi v olju, tušu in akvarelu, 
predstavil tudi svojim sodelavcem, 
ki so bili z razstavljenimi deli zelo 
zadovoljni. Branko ZupanK — Motiv iz GoriSnice 

Pričujoča razstava, ki si jo bo 
možno ogledati do petka, 17. fe-
bruar ja , je eden izmed poskusov, 
kako približati kulturo delavcem na 
delovnem mestu in jih na tak način 
nevsiljivo spodbuditi, da bodo pri-
hodnjič obiskali razstavni paviljon 
Dušana Kvedra, ob morebitnem 
potepanju po Ljubljani pa stopili v 
katero izmed tamkajšnj ih galerij. 

To je bil tudi skromen prispevek 
k letošnjemu praznovanju sloven-
skega k u l t u r n e g a p r a z n i k a . 
Upamo, da ne bo edini. 

Besedilo: S. B. 
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Srečanje 
lutkaijev 

Danes in jutri , 16. in 17. februar-
ja, bo v ormoški občini področno 
srečanje slovenskih lutkarjev. Or-
možani si bodo lahko ogledali 17 
predstav v Tomažu pri Ormožu, 
Središču, Podgorcih, Ivanjkovcih, 
Veliki Nedelji, na Kogu in v Ormo-
žu. Predstavilo se bo 17 lutkovnih 
skupin in lutkovno gledališče iz 
Maribora. Mariborska žirija si je za 
letošnje srečanje ogledala 25 lut-
kovnih predstav v Mariboru, 
Murski Soboti, Lenartu, Ljutome-
ru, Ormožu, P tu ju , na Ravnah in v 
Slovenj Gradcu. N. D. 

PROSVETNO 
DRUŠTVO 2ETALE 

V nedeljo 
premiera 

Člani prosvetnega društva Zetale 
bodo v nedeljo, 19. februarja , kro-
nali nekajmesečno prizadevno delo 
s premiero komedije Dan oddiha. 
Predstava bo ob 15. uri v vrosvetni 
dvorani v Zetalah. Kot je znano, je 
prosvetno društvo iz Zetal že nekaj 
let med najaktivnejšimi tovrstnimi 
društvi v ptujski občini. Tokrat se 
bo v komediji, s katero bodo na-
stopili tudi v sosednjih krajih, 
predstavilo 10 igralcev, tudi tokrat 
je delo režirala Mari ja Krušič. JB 

C E S T N O P O D J E T J E M A R I B O R n. sub. o. 
MARIBOR, Iztokova ulica 30 

JAVNI POZIV 
LASTNIKOM SPOMENIKOV, SPOMINSKIH IN REKLAMNIH NAPI-
SOV, NAGROBNIKOV IN DRUGIH ZNAMENJ IN NAPISOV OB MA-
GISTRALNIH, REGIONALNIH IN LOKALNIH CESTAH NA 
OBMOČJU OBČIN DRAVOGRAD, GORNJA RADGONA, LENART, 
LENDAVA, LJUTOMER, MARIBOR, MURSKA SOBOTA, ORMOŽ, 
PTUJ, R A D U E OB DRAVI, RAVNE NA KOROŠKEM, SLOVENJ 
GRADEC IN SLOVENSKA BISTRICA 

Člen 108. Zakona o cestah (Uradni list SRS št. 38/81) in na osnovi tega 
dena izdan pravilnik Republiškega komiteja za promet in zveze o nepro-
metnih znakih (Uradni list SRS št. 17/82) določa, da je na cesti in v njenem 
varovalnem pasu prepovedano postavljati spomenike, spominske in reklamne 
napise, nagrobnike in druga spominska znamenja in napise, vse druge ne-
prometne znake pa je potrebno v enem letu po uveljavitvi citiranega pravilnika 
glede lokacije, velikosti, barve in oblike vskladiti z določbami pravilnika. 

Zaradi tega pozivamo vse lastnike neprometnih znakov ob magistralnih, 
regionalnih in lokalnih cestah na območju zgoraj naštetih občin, da najpozneje 
do 20. marca 1984 odstranijo s cestnega sveta in z varovalnega pasu naštetih 
cest vse neprometne znake, ki niso v skladu s citiranim pravilnikom. 

Lastniki neprometnih znakov, ki smatrajo, da so njihovi neprometni 
znaki v skladu z novimi predpisi in lastniki znakov, katerim je za postavitev 
le-teh že bilo izdano soglasje kateregakoli cestnega organa ali pristojnega 
občinskega upravnega organa, so dolžni najpozneje do 1. marca 1984 vložiti pri 
Cj-striPTn podjetjii Mar i^Tj . S sedežem v Mariboru, Iztokova, ulica 30 novo 
prošnjo za izdajo soglasja za postavitev neprometnega znaka. 

Prosilci morajo k prošnji za postavitev neprometoega znaka obvezno 
priložiti naslednje listine: 

— dosedanje dovoljenje ali soglasje za postavitev neprometnega znaka, 
— katastrsko mapno kopijo v merilu 1:2880 ali v merilu 1:1000 z vrisano 

lokacijo neprometnega znaka, 
— barvni osnutek neprometnega znaka v merilu 1:10 s celomim bese-

dilom neprometnega znaka, 
— pismeno dovoljenje lastnika obcestnega zemljišča, na katerem je ali bo 

postavljen neprometni znak. 

Vse neprometne znake, za katere Cestno podjetje Maribor ne prejme 
prošenj za izdajo novega soglasja do 1. marca 1984 ali katerih lastniki ne b ^ o 
odstranili do 20. marca 1984, bo Cestno podjetje Maribor odstranilo na stroške 
lastnikov in deponiralo v svojih sektorskih skladiščih, kjer jih lastniki lahko 
prevzamejo najpozneje do 30. junija 1984. Po tem roku bodo vsi odstranjeni 
neprometni znaki odprodani pristojni organizaciji za promet z odpadlim 
materialom. 

Cestno podjetje 
Maribor 

V tednu od 7. do vključno 14. februarjaso miličniki postaje milice Ptuj 
in oddelkov posredovali le v treh prometnih nesrečah, ki pa so zahtevale 
izredno visok krvni davek. Za posledicami je ena oseba — peška izgubila 
življenje, v ostalih dveh primerih pa sta bila udeleženca hudo telesno 
poškodovana in sta na zdravljenju. Vzroki nesreč so bili tokrat pretesno 
srečevanje, pretesno prehitevanje in neprilagojena hitrost glede na stanje 
cestišča. Materialna škoda na vozilih je v primerjavi z ostalimi posledicami 
neznatna, saj znaša le okoli 50 tisočakov. 

POVOZIL PEŠKO 
v s redo 8. f e b r u a i j a o b 19.10 j e 

prišlo do h u d e nesreče na Zag-
rebški cesti v P tu ju . Voznik oseb-
nega av tomobi la Vlad imir Vau-
potič iz Tržca 51 je pel jal iz smeri 
Tumišče prot i P tu ju . V križišču 
Zagrebške in Spo len jakove ceste 
j e srečeval peško Mar i jo Horva t iz 
Zagrebške 94, ki i e šla p o levi 
strani v smeri hoje . Z a r a d i prete-
snega srečevanja j e voznik peško 
zadel in j o zbil p o vozišču. U d a r e c 
j e bil tako silovit, d a j e Horva tova 
umrla na k ra ju nesreče. Vaupot ič 
pa j e odpel ja l s k ra ja nesreče v 
mesto in parkira l vozilo pri pošti. 
Miličniki so ga kmalu izsledili. 

TRCIL V 
KOLESARKO 

v torek, 7. f e b r u a r j a o b 22.35 j e 
prišlo d o hu jše nesreče n a Selški 
cesti v Ptviiu. Voznik osebnega 
avtomobi la Dani lo ^ i k a r t iz Po-
dlehnika je pel ja l iz P tu ja prot i 
Selam. N a nadvozu čez magis-
tralno cesto j e dohi te l ko lesarko 
Krist ino M u r k o iz D r a ž e n c in j o 
zaradi pre tesnega p reh i t evan ja 
z^del s p r e d n j i m de lom av tomo-
bila. Kolesarka j e obležala h u j e 
poškodovana , voznik Sikart pa j e 
odpel jal s k ra ja nesreče, venda r so 
ga kmalu izsledili. 

— O M 

NENEHNA SKRB ZA 
PREVENTIVO 

IN VZGOJO V PROMETU 
Kot je znano je občinski svet za preventivo in vzgojo v cestnem pro-

metu delovno telo skupščine občine P tu j . Po določilih zakona o varnosti 
cestnega prometa in odloka ter poslovnika SO Ptu j je zadolžen, da obrav-
nava in proučuje problematiko na področju varnosti cestnega prometa, 
preventivno deluje in vzgaja ter usmerja in pospešuje prometno vzgojo. 
Lahko pa tudi predlaga ukrepe za izboljšanje varnosti in organizira akcije 
v tej smeri. 

Zaradi različnih področij dela so v okviru občinskega sveta organizi-
rane štiri komisije in sicer: — komisija za prometno vzgojo mladine, — 
komisija za prometno vzgojo občanov, — komisija za tehnično urejanje 
cestnega prometa in — komisija za informiranje . Vseh skupaj je 64 čla-
nov. 

V torek, 7. februarja so se člani sveta za preventivo in vzgojo sestali 
na sedmi seji in med drugim obravnavali stanje prometne varnosti v letu 
1983, sprejeli so poročilo o delu sveta v minulem letu, ter se dogovorili za 
program aktivnosti v letu 1984, 

Člani so ugotovili, da so v minulem letu v celoti izpolnili zastavljeni 
program dela, ki je v glavnem slonel na treh bistvenih področjih. Največ 
so storili na področju prometne vzgoje in izobrazve občanov, s svojimi 
akcijami so skrbeli za čimbolj brezibna prometna sredstva in tudi za pri-
merno varno prometno infrastrukturo — torej cestno omrežje. 

Pri svojem delu so najtesneje sodelovali z miličniki postaje milice 
Ptu j , A M D Ptu j in Kidričevo, ZSAM P tu j , vrtci, osnovnuni in srednjimi 
šolami, ter nekaterimi delovnimi organizacijami, ki se ukvar ja jo s pro-
metno dejavnostjo. Več o akcijah sveta za preventivo in vzgojo pa prebe-
rite v naslednji številki Tednika. 

-OM 

N a ma t i čnem u r a d u v P tu ju j e bila v soboto , I I . f e b r u a i j a tudi 
slovesnost o b zlati poroki J A K O B A in M A R I J E L A Z A R iz Kica i j a 118 
v KS heroja Lacka Rogoznica . J a k o b j e bil de lavec in j e seda j upoko-
jenec, letos b o dopoln i l 70 let starosti. Mar i ja , k i j e dve leti starejša, j e 
delala d o m a in gospodinj i la . V zakonu sta imela 5 o t rok , danes pa sta 
ponosna n a 11 v n u k o v in tud i že 2 p r avnuka . 

J a k ( ^ in Marija Lazar v dvorani matičnega urada v Ptuju po slovesni 
razglasitvi za zlatoporočenca 

Foto: Langerliolc 

RODILE SO: 
Marta Kociper, Placerovci 3 — 

dečka; Marija Kristovič, Polenšak 
4 — dečka; Ana Fakin, Dol pri 
Stopercah 8 — deklico; Zof i ja 
PETEK, Savci 1 — dečka: Olga 
Ferš, Draženci 48 — deklico; 
Dragica Vindiš, P tu j , Volkmerjeva 
11 — dečka; Minka Kolednik, 
Dravinjski vrh 5 — Moniko; Mari-
ja Srdinšek, Berinjak 1 — Tadeja; 
Zlatka Srdinšek, Placerovci 6 — 
dečka; Jelica Svenšek, Podlehnik 
59 — Branka; Jožefa Skledar, 
Apače 261 — Sergeja; Dušana 
Brodnjak, Gorišnica 24/a — Sašo; 
Cecilija Bec, Grabšinci 5 — dekli-
co; Leonida Vaupotič, P tu j , 
Zoisova pot 4 — dečka; Brigita 
Sijanec, Bolehnečici 24 — Brigito; 
Silva Golob, Grajenščak 19 — 
Damjana ; Milica Klemenčič, 
E o d a o r d 6 — Ireno: Ljudmila 
Zinko, Žerovinci 45 — dečka. 

POROČILI SO SE: 
Maks Kekec, Bratislava 43 in 

Marija Zavec, Polenšak 39; Janez 

Strelec, Nova vas pri Markovci 43 
in Mari ja PETEK, Nova vas pri 
Markovcih 25. 

UMRLI SO: 
Mari ja Ra jh , P tu j , Volkmerjeva 

10, roj . 1906, umrla 4. 2. 1984; 
Jožef Zalik, Sobetinci 35, roj . 
1926, umrl 5. 2. 1984;, Mari ja 
Kramberger, Levanjci 12, roj . 
1911, umrla 4. 2. 1984; Mihael 
Juršič, Frankovci 1, roj . 1897, 
umrl 7. 2. 1984; Jožefa Cagran, 
Formin 38, roj . 1903, umrla 7. 2. 
1984; Martin Smigoc, Bukovci 
153, roj. 1912, umrl 8. 2. 1984; 
Mihael Emeršič, P tu j , Haupt-
maničeva I , roj . 1925, umrla 10. 2. 
1984; Jožef Pšeničnik, Ložnica 23, 
roj . 1934, umrl 10. 2. 1984. 

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost RADIO-TE-
DNIK 62250 Ptuj, Vošnjakova 5, 
poštni predal 99. Ureja uredniški 
kolegij, ki ga sestavljajo vsi novi-
narji zavoda, direktor in glavni 
urednik FRANC LACEN, odgo-
vdrni urednik FRANC FIDER-
ŠEK, tehnični urednik ŠTEFAN 
PUSNIK, novinarji: Jože Bračič, 
Nevenka Dobljekar, Majda Go-
znik, Ludvik Kotar, Martin Oz-
mec In Marjan Sneberger. Ure-
dništvo in uprava Radlo-Tednik, 
telefon (062) 771-261 In 771-226. 
Celotna naročnina znaša 550 di-
narjev, za tujino 1.125 dinarjev. 
Žiro račun SDK Ptuj 
52400-603-31023. Tiska ČGP Ve-
čer Maribor. Na podlagi zakona 
o obdavčevanju proizvodov In 
storitev v prometu je TEDNIK 
uvrščen med proizvode, za kate-
re se ne plačuje temeljni davek 
od prometa proizvodov. 


